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ACTA DEL CONSELL PLENARI 
 

Identificació de la sessió  
Núm.: 3 
Data: 6 de juliol de 2017  
Caràcter: ordinari 
Horari: de 19.00 h a les 23.54 h 
Lloc: Sala de Plens Ernest Lluch,  
a la seu del Districte de Ciutat Vella 
 
Assistents  
 
Presidenta del Consell  
Mercè Homs i Molist (GMDemòcrata)  
 
Vicepresidenta del Consell 
M. José Arteaga Muñoz (GMPSC) 
 
Regidora del Districte  
Gala Pin Ferrando (GMBComú-E)  
 
Consellers i conselleres  
Eva Alfama i Guillén (GMDBComú-E) 
Ferran Caymel Ubia (GMDBComú-E) 
Santiago Ibarra Oriol (GMDBComú-E) 
Natalia Martínez Rodríguez (GMDBComú-E)  
Jordi Rabassa i Massons (GMDBComú-E) 
Albert Sancho Doldan (GMDBComú-E) 
Llum Ventura Gil (GMDBComú-E) 
Oriol Casabella Troncoso (GMDPSC-CP)  
César Martínez López (GMDDemòcrata) 
Marc Rodés i Salanqueda (GMDDemòcrata)  
M. José Chacón i Salvador (GMDDemòcrata) 
Marc Borràs i Batalla (GMDERC-AM) 
M. Josep López Samper (GMDERC-AM) 
 Joan Suqué Puig-Serra (GMDCUP-PA) 
Julia Barea Sánchez (GMDCs)  
Elisabeth Jiménez Cara (GMDPP)  
 
Secretària del Consell  
Yolanda Hernández i Darnés 
 
Gerent  
Mònica Mateos Guerrero 
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Ordre del dia 
 
A) Aprovació de l’acta de la sessió ordinària de l’11 de maig de 2017 

B) Part informativa 

1. Despatx d’Ofici 

2. Informe de la regidora 

3. Informes: 

– Actualització del Pla especial d’establiments de concurrència pública, 
hoteleria i altres (Pla d’usos) 

–  Actualització del Pla de Desenvolupament Econòmic de Ciutat Vella 

C) Part decisòria 

1. Modificació de les Normes Urbanístiques del Pla General Metropolità que 
regulen l’aparcament al terme municipal de Barcelona, d’iniciativa municipal 

D) Part d’impuls i control 

a) Proposicions 

1. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal C’s per a 
instar el govern del Districte de Ciutat Vella a actuar de manera immediata 
per intervenir i resoldre els problemes d’ocupació dels terrats i els baixos de 
les finques del carrer d’en Roig, així com els problemes de neteja del carrer, 
patis interiors, i que es posi fi a les activitats il·legals en aquest carrer i 
rodalies, i perquè aquest govern presenti totes les actuacions que ha dut a 
terme per a fomentar les relacions de proximitat i veïnatge, en compliment 
de la mesura de govern presentada al març de 2017: Programa per al 
foment de les relacions de proximitat i veïnatge a les escales de veïns i a 
l’espai públic de Ciutat Vella 

2. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP perquè 
el Districte es comprometi a garantir la continuïtat de l’Associació de Veïns 
del Raval a la seva seu del carrer Riera Alta, 13-15, on realitza la seva tasca 
des de fa quasi deu anys 

3. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal CUP-
Capgirem perquè al Districte de Ciutat Vella es creï una escola d’arts 
escèniques i una escola de música municipals, es creï un economat 
municipal per tancar el segrest dels béns de primera necessitat per part del 
capitalisme i s’impulsi un espai d’ús veïnal a la plaça de la catedral, saturada 
de turisme fins a un extrem insostenible 

4. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC-AM 
perquè al Consell de Districte de Ciutat Vella s’acordi reactivar amb caràcter 
d’urgència la campanya de «Persianes netes», la qual hauria d’haver-se dut 
a terme fa vora d’un any i mig sense que a dia d’avui els comerciants dels 
barris de S. Pere, Sta. Caterina i la Ribera tinguin cap notícia sobre la seva 
represa, fent convergir la pròpia neteja de les persianes amb la promoció de 
l’art urbà, fomentant la inserció i contractació de joves amb especials 
dificultats d’inserció laboral 

5. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Demòcrata 
perquè el Consell de Districte presenti abans d’acabar l’any 2017 un pla de 
revitalització del Call Jueu que inclogui com a mínim: 
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a. Detecció de necessitats en matèria de neteja, seguretat ciutadana i 
incivisme 

b. Promoció del Centre d’Interpretació del Call i de la Domus Romana de 
Sant Honorat com a pol cultural de la zona 

c. Accions per incentivar el coneixement del Call Jueu entre els barcelonins 

d. Determinar un calendari de festes i activitats al carrer en dates 
assenyalades (Santa Eulàlia, Hanukkà, etc.) 

e. Revisió de la senyalització actual i instal·lar-ne de nova als voltants del 
call perquè els vianants que passegen pel Barri Gòtic el trobin fàcilment 

f. Reedició en diferents idiomes de tríptics promocionals del comerç i la 
cultura del Call 

6. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Barcelona 
en Comú perquè el Consell de Districte insti el Govern de l’Estat a derogar 
les modificacions de la Llei d’arrendaments urbans de 2013 que són 
clarament restrictives per als drets dels arrendataris i recuperar, així, els 
contractes de 5 anys en lloc de 3, a limitar les pujades de preu entre 
contracte i contracte de lloguer d’acord amb els preus de referència de la 
zona, a l’estat de l’habitatge, a la inversió feta i característiques de l’indret on 
s’ubica l’habitatge, a eliminar els privilegis fiscals dels fons d’inversió i 
SOCIMI (Societats anònimes cotitzades d’inversió immobiliària) o vincular-
los a la promoció del lloguer assequible, de tal manera que es posi fre a les 
inversions especulatives que expulsen veïnes i veïns dels seus barris, a 
introduir l’índex de preus de referència en la futura Llei d’Arrendaments 
Urbans catalana, que té previst presentar a partir de setembre 

Instar a la Generalitat perquè faci servir aquest índex com a eina que 
permeti limitar els preus dels lloguers i no només com a instrument de 
transparència, i que l’esforç de les famílies per a pagar el lloguer s’inclogui 
com un indicador indispensable vinculat a l’índex, de tal manera que es 
puguin articular polítiques d’habitatge encaminades a regular els preus del 
lloguer, tot tenint en compte els ingressos familiars 

b) Precs 

7.  Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal C’s perquè es 
consensuï amb restaurants i bars dels pòrtics de la Boqueria l’ordenació de 
les terrasses, i que en ningun cas s’actuï abans de finalitzar l’estiu, de forma 
que els negocis no es vegin afectats 

8.  Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal C’s perquè el 
Govern del Districte de Ciutat Vella elabori i presenti un informe al Consell 
de Districte en el qual es justifiquin els motius pels quals es desallotgen 
algunes entitats dels seus locals, així com que es proposin alternatives 
perquè les seves activitats no es vegin afectades 

9.  Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP perquè 
l’Oficina de l’Habitatge de la plaça Salvador Seguí mantingui totalment 
obertes, netes i diàfanes de visió totes les seves finestres durant les seves 
hores d’activitat 

10.  Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP perquè no 
passi més d’un any des que l’Ajuntament adquireix un immoble per a 



4 

rehabilitar-lo i destinar-lo a habitatge públic fins al moment de la seva 
adjudicació efectiva 

11. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal CUP perquè el 
Districte de Ciutat Vella inici les gestions per a la socialització de la caserna 
de la Guàrdia Civil del carrer Sant Pau, 92, per tal d’ampliar i dignificar els 
Jardins de Sant Pau del Camp, atapeïts i travessats per l’asfalt, enderrocant-
la i augmentant-los en l’espai que ocupa 

12.  Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC-AM perquè 
el Consell de Districte de Ciutat Vella acordi instar l’Ajuntament de Barcelona 
a iniciar els tràmits amb el Gobierno del Reino de España per tal de donar 
compliment a la proposta d’ERC aprovada a la Comisión de Interior del 
Congreso de los Diputados, el dijous 1 de juny, de manera que la policia 
espanyola abandoni l’edifici de Via Laietana, 43, i l’actual Jefatura Superior 
de la Policia passi a donar servei a la ciutadania en forma d’equipament 

13.  Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Demòcrata perquè 
el Govern del Districte redacti un projecte de cobertura de la Pista 
Poliesportiva Municipal de Drassanes atès que no està coberta i en cas de 
pluja ha de suspendre totes les activitats 

14.  Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Demòcrata perquè 
el Govern del Districte, atesa l’entrada en vigor al mes de juliol de la nova 
regulació sobre vehicles de mobilitat personal, expliqui quins mecanismes 
posarà en marxa per garantir el compliment d’aquesta normativa al Districte 
de Ciutat Vella i que presenti en els Consells de Barri posteriors als mesos 
d’estiu un balanç de l’aplicació d’aquesta nova regulació 

c) Preguntes 

15. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal CUP-
Capgirem atès que l’espai públic a Ciutat Vella és un bé escàs on el seu únic 
i legítim propietari, el veïnat, té dificultats per transitar o realitzar les funcions 
quotidianes d’un veïnat normal, al marge de l’Ordenança de terrasses vigent 
a Barcelona, els darrers mesos ha proliferat un gran nombre d’ordenances 
singulars, i en la distribució de taules i cadires, amb pretensions de 
racionalitzar-les, s’ha ignorat deliberadament la relació de xifres entre 
seients públics i seients privats. Amb intenció de possibilitar l’estada als 
nostres carrers sense veure’ns empesos a dinàmiques consumistes, 
formulem la següent pregunta: quina és la relació exacta de xifres entre 
seients públics i seients privats a Ciutat Vella?  

16. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC-AM 
sobre quines actuacions ha realitzat el Districte de Ciutat Vella per tal 
d’evitar i solucionar les ocupacions delinqüencials que s’han produït en pisos 
subjectes al Pla d’acció de la plaça Salvador Seguí - carrer d’en Robador 
2015-2019, en especial en aquells que són propietat municipal 

d) Seguiment de Proposició 
17. Seguiment de la proposició presentada pel Grup Municipal ERC-AM 

aprovada al Consell de Ciutat Vella de 10 de març de 2015 en relació amb 
l’adquisició de l’edifici de la Clínica Barceloneta i la creació de pisos tutelats i 
un espai sociosanitari als baixos, perquè s’informi de l’estat de la situació 
actual de les actuacions que s’han dut al respecte i dels terminis previstos 
per a fer efectiu el compliment de la proposició aprovada 
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E)  Declaracions institucionals 

1.  Declaració institucional presentada pel Grup Municipal CUP-Capgirem: 

El 28 de juny de 1969 prop de 2.000 persones LGTBI es van revoltar contra la 
repressió i l’assetjament policial a Stonewall Inn i al conjunt barri de Greenwich 
Village de Nova York, als Estats Units d’Amèrica, freqüentat per persones 
LGTBI. Aquella revolta va marcar en el calendari el dia de l’alliberament LGTBI 
que, any rere any, s’ha estès arreu del món com a diada de reivindicació i lluita 
de lesbianes, gais, transsexuals, bisexuals i intersexuals. El 26 de juny de 
1977, en plena mal anomenada transició postfranquista, el recentment creat 
Front d’Alliberament Gai de Catalunya va convocar una manifestació amb motiu 
de la diada sota el lema «Nosaltres no tenim por, nosaltres som». Es tractava 
de la primera manifestació amb motiu del 28 de juny a l’Estat espanyol i, quan 
va arribar a la font de Canaletes, va ser durament reprimida per la policia amb 
diverses càrregues policials i bales de goma. 

Enguany, doncs, es commemoren els 40 anys d’aquella marxa que va 
representar un punt d’inflexió per al moviment català i d’arreu de l’Estat. 

Durant aquests darrers 40 anys les persones LGTBI a Barcelona i al conjunt 
dels Països Catalans han conquerit drets i llibertats tant en el terreny personal 
com col·lectiu. Des de la derogació de les lleis de peligrosidad social i de vagos 
y maleantes fins a l’aprovació de la Llei contra l’LGTBI-fòbia al Parlament de 
Catalunya, passant per la igualtat de drets en la unió civil de parelles. Malgrat 
tot, les agressions LGTBI-fòbiques se succeeixen en el marc d’una societat 
encara encallada en la cisheteronormativitat que exclou i discrimina les 
identitats sexuals de les persones no cisheterosexuals. 

Als Països Catalans els darrers mesos hem viscut agressions contra les 
persones LGTBI. Des de les declaracions del bisbe de Solsona, l’actuació del 
professor de l’Institut Samuel Gili i Gaya de Lleida, les agressions físiques 
contra persones LGTBI fins a la presència del bus de l’odi i la transfòbia. De 
nou, aquestes agressions han estat contestades pel col·lectiu LGTBI i per una 
majoria social creixent en defensa de la llibertat sexual, si bé encara queda 
molt camí per recórrer tant en el terreny social com institucional. Cal tenir en 
compte que aquestes expressions d’LGTBI-fòbia tenen el seu fonament en una 
societat patriarcal amb unes institucions que perpetuen i reprodueixen el 
sistema de dominació que representa el patriarcat. És també en aquest àmbit 
que cal dur a terme una profunda revisió i transformació de les institucions, 
l’educació i els espais de reproducció de la societat patriarcal per tal d’erradicar 
les causes de l’LGTBI-fòbia. Així doncs, i amb motiu del Dia Internacional per 
l’Alliberament LGTBI d’enguany, cal que l’Ajuntament de Barcelona renovi i 
reforci el seu compromís amb la llibertat sexual i de gènere, la diversitat 
d’identitats i la lluita contra l’LGTBI-fòbia. 

D’acord amb l’exposat anteriorment, el Ple del Consell de Districte de Ciutat 
Vella acorda: 

1. Renovar el compromís del Districte amb la lluita contra l’LGTBI-fòbia i 
reconèixer el caràcter històric en la lluita per les llibertats individuals i 
col·lectives de la Diada del 28 de juny i, en especial, de la manifestació de 
l’any 1977 amb motiu del seu 40è aniversari. 

2. Desenvolupar un servei municipal integral i descentralitzat per a la 
prevenció, atenció a les víctimes i resposta a la violència LGTBI-fòbica a la 
ciutat. Així mateix, impulsar una campanya dirigida a les persones LGTBI 
per donar a conèixer els serveis municipals en aquest àmbit i apoderar les 
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persones LGTBI a visualitzar la violència que pateixen i a denunciar-la, a 
més a més de promoure campanyes de difusió destinades a la societat per 
sensibilitzar i fer conscients de les violències que pateixen les persones 
LGTBI a diari. 

3. Incloure al baròmetre municipal i als estudis estadístics municipals 
indicadors i dades sobre violència LGTBI-fòbica al districte de Ciutat Vella. 

4. Impulsar un programa específic per a acollir persones LGTBI que es trobin 
en perill en els seus països en el marc del programa Ciutat Refugi. 

5. Intensificar un programa d’educació sexual i respecte a la diversitat 
d’identitats al conjunt de totes les escoles i instituts del districte. 

6. Instar el Govern de la Generalitat de Catalunya a desplegar el reglament 
d’aplicació de la Llei 11/2014, de 10 d’octubre, per a garantir els drets de 
lesbianes, gais, bisexuals, transgèneres i intersexuals i per a erradicar 
l’homofòbia, la bifòbia i la transfòbia, i en particular el seu règim 
sancionador. 

7. Mostrar el suport del Districte de Ciutat Vella a la Xarxa Internacional per la 
Despatologització Trans. 

8. Dur a terme accions de visibilitat LGTBI als carrers i edificis públics de la 
ciutat. 

9. Iniciar un procés de revisió crític del nomenclàtor del districte tant pel que fa 
a la retirada de noms vinculats a l’LGTBI-fòbia com a la incorporació de 
noms i símbols LGTBI. 

10. Augmentar el suport a les entitats que treballen per la prevenció del contagi 
d’infeccions de transmissió sexual (ITS) així com a les persones afectades i 
contra la seva estigmatització. 

11. Instar el Consorci de Salut de Barcelona a desplegar punts d’atenció 
mèdica i psicològica a tots els centres d’atenció primària i centres cívics de 
la ciutat per a la prevenció del contagi de les ITS, el seu diagnòstic i 
tractament.  
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Desenvolupament de la sessió 
 
La presidenta saluda els assistents i obre la sessió. 

Comiat de la consellera Llum Ventura Gil 

La presidenta informa que aquest és l’últim Ple de la consellera Llum Ventura. Tot 
seguit, agraeix la tasca que ha dut a terme aquests dos anys com a consellera 
municipal i també com a ciutadana i veïna del districte de la Barceloneta, del Gòtic, del 
Raval i del Casc Antic. Destaca la seva implicació amb la gent gran, sobretot en 
aquesta última trajectòria en relació amb els casals. Finalment, li desitja molta sort i 
obre un torn de paraula per a ella i per als consellers que hi vulguin intervenir. 

La Sra. Llum Ventura Gil 

Moltes gràcies. Dir només que per a mi també ha estat un plaer aquests dos anys 
poder compartir amb tots vosaltres, els que esteu aquí al davant, amb els meus 
companys. Ha sigut un plaer. I és quelcom que sempre recordaré, i us dono les 
gràcies a tots i a totes per aquests dos anys que hem pogut compartir. 

Moltes gràcies i molta sort en tot. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Em sap molt de greu que te’n vagis, però jo crec que has deixat una petjada molt gran, 
sobretot a la gent gran, i jo et desitjo el millor a partir d’ara. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Llum, un beso muy fuerte. Mucha suerte y muchos éxitos. Y mucha, mucha felicidad. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Tot el que ens hem de dir ens ho diem al carrer i ens ho direm al carrer. Vull dir que 
aquí no és el marc per parlar-ho. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Doncs, res, un petó. I que ets exemple. 

El Sr. César Martínez i López 

No, res. Jo només desitjar-te molta sort. Hem tingut poc temps per conèixer-nos, però 
espero que tot et vagi molt bé i que segueixis treballant. 

La Sra. M. José Arteaga Muñoz 

Llum, fa molts anys que ens coneixem i no cal que et digui res. T’estimo. I felicitats. I 
endavant. 
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La regidora 

La Llum ja ho sap, però ha estat un orgull que poguessis formar part de l’equip. També 
fa molts anys que ens coneixem. De fet, ha sigut una continuació de la tasca per 
millorar el districte i per a la gent, no només la gent gran. I dir-te que no només ha 
estat un orgull i un plaer, sinó que el que trobarem a faltar és tot el que podíem 
aprendre de tu en el dia a dia, i que desitgem que ens continuïs ensenyant, perquè, de 
fet, crec que la teva llarga trajectòria t’avala perquè tots et tinguem tota l’admiració que 
et tenim ara mateix. 

A) Aprovació de l’acta de la sessió ordinària de l’11 de maig de 2017 

S’aprova l’acta de la sessió anterior, celebrada l’11 de maig de 2017. 

B) Part informativa 

1. Despatx d’Ofici 

La presidenta obre el torn de paraula per als diversos grups municipals.  

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Primer agrair el recull de totes les dades que se’ns presenten en aquest despatx 
d’ofici. 

I demanar una altra vegada que des de Ciutadans ens agradaria disposar dels motius 
pels quals s’han realitzat inspeccions dels diferents habitatges del districte, ja sigui per 
conèixer la seva habitabilitat o per motius de salubritat. I també que se’ns presenti la 
situació de tots els projectes d’expropiació, cosa que encara no ens han presentat. 

Gràcies. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Yo quiero agradecer que el Distrito haya recogido la demanda del Partido Popular para 
informar sobre el tipo de negocio donde se realizan las inspecciones que aparecen en 
el informe del despacho de oficio. 

Y solo esperamos que, ya que se ha recogido esta demanda, se haga efectiva a partir 
del próximo Pleno, y que sería importante que esto fuese de forma también retroactiva, 
ya que es una información de la que dispone el Distrito y es muy interesante para 
compartirla con todos nosotros, partidos de la oposición, vecinos y comerciantes. 

Gracias. 

La presidenta dona la paraula a la regidora.  

La regidora 

Agafem aquestes demandes, les estudiem i també informem de la viabilitat de poder 
donar aquesta informació detallada. 
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2. Informe de la regidora 

La presidenta recorda la distribució dels temps: divuit minuts per al Govern, en tres 
torns, i vuit minuts per a la resta de partits. Tot seguit, dona la paraula a la regidora. 

La regidora 

Bona tarda, consellers, veïns i veïnes. 

L’informe de la regidora tracta de l’activitat que hi ha hagut al districte en els últims dos 
mesos. És un informe que es podrà trobar a la pàgina web, i, per tant, jo faré un repàs 
d’aquelles accions més destacades. 

En aquest informe s’explicita la part destinada a subvencions. S’han atorgat 240 
subvencions, 53 han estat denegades. S’ha augmentat en un 2% l’import destinat a 
subvencions. Si sumem subvencions, convenis, infraestructures que es destinen a 
diferents àmbits d’entitats, es tracta d’un cost públic d’1.752.000 euros anuals. 

En l’apartat de participació, informar que ja ha acabat el període de participació sobre 
el Pla d’usos. Teniu tota la informació al web del Decidim Barcelona. S’han fet 
quaranta visites individualitzades a diferents entitats i tres sessions obertes. 

En l’àmbit dels drets socials, pel que fa a l’habitatge, dir que el Servei d’Intervenció i 
Mediació en Situacions de Pèrdua i/o Ocupació d’Habitatge (SIPHO) i la Unitat Contra 
l’Exclusió Residencial (UCER), que són aquests serveis que es dediquen a 
l’emergència habitacional, en el que va d’any han intervingut en 180 casos nous. 
D’aquests 180 casos, estem parlant de 476 persones, 149 de les quals eren menors. 

També el pla «Dintres» continua en marxa. Ara mateix tenim 29 edificis en obres i 27 
en tramitació. Sabeu que el pla «Dintres» actua sobre edificis en mal estat on hi ha un 
deure de conservació per part dels propietaris que no s’està complint. 

La gran notícia en matèria d’habitatge en aquest plenari, i aquest mes, és l’anunci que 
es va fer que l’edifici de Via Laietana, 8-10, fruit també d’una demanda veïnal de 
diferents col·lectius i entitats de la zona i de la ciutat, aquest edifici, que consta 
d’11.000 metres quadrats, que són propietat de l’Ajuntament, es destinarà a habitatge 
en la seva integritat i a activitat econòmica de proximitat en els seus baixos, tal com 
demanaven els veïns. Per tant, estem parlant de l’operació d’habitatge públic més 
important que s’impulsarà aquest mandat al districte, un districte molt castigat per 
l’emergència habitacional i per l’especulació. Celebrem aquesta demanda veïnal i que 
puguem destinar aquest edifici a habitatge públic. 

I en aquesta línia també, s’ha adquirit ja l’edifici de Reina Amàlia, 10, també per 
destinar-lo a habitatge públic i, per tant, per poder aprofundir en el combat contra 
l’expulsió de veïns i veïnes que estem patint al districte. 

En l’àmbit patrimonial, s’ha aprovat inicialment el Pla especial de Patrimoni per revisar 
la protecció de les cases fàbrica. Les cases fàbrica és una tipologia que tenim al Raval 
molt estesa. Fins ara només teníem set cases fàbrica protegides. S’ha revisat el grau 
de protecció d’aquestes cases fàbrica i en alguns casos s’ha augmentat. I, a més a 
més, hi ha dinou cases fàbrica noves protegides i, per tant, tenim un total de vint-i-sis 
de les cases fàbrica que tenim al Raval amb un grau de protecció que ha de 
permetre’ns conservar el patrimoni industrial i obrer de la ciutat. És un pla que es troba 
en període d’exposició pública i, per tant, s’hi poden presentar al·legacions. 
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En l’àmbit de la salut, destacar també que per fi –va ser una de les primeres 
demandes que ens van arribar quan vam entrar a l’Ajuntament–, després de dos anys 
de buscar ubicació, ja tenim nova ubicació per al Casal de Gent Gran del Casc Antic, 
que serà al solar de Mestres Casals i Martorell. A més, l’equipament anirà acompanyat 
de pisos dotacionals per a gent gran a sobre de l’equipament del casal de gent gran. 

En l’àmbit de l’educació, hem iniciat l’avaluació del Pla d’educació vigent fins ara. 
Aquesta avaluació ens ha d’ajudar a millorar el nou Pla d’educació. L’educació és un 
pilar fonamental per a la garantia d’igualtat d’oportunitats. Per tant, posar èmfasi en 
una avaluació innovadora i en un pla que ens permeti assumir i afrontar els reptes que 
tenim al districte creiem que és crucial. 

Pel que fa a les obres en curs, la més considerable o la més visible ara mateix és la 
instal·lació per part de la Generalitat de l’ascensor per fer accessible la parada de 
metro de Jaume I, que ha començat per la part d’Argenteria i, després, a l’octubre, 
continuarà per la part de la plaça dels Àngels. 

En l’àmbit de la mobilitat, tenim un nou decret per als vehicles de mobilitat personal 
que pretén posar ordre a la circulació d’aquests vehicles múltiples. I s’ha començat, 
també, la licitació del Pla de mobilitat. El tema de la mobilitat és un tema que ha sortit 
de manera recorrent en diferents consells de barri i audiències públiques. Primer es 
farà una fase de diagnosi, recopilant totes les propostes del PAD, dels consells de 
barri, de les audiències. Posteriorment, aquesta diagnosi es presentarà als consells de 
barri i després tindrem una fase de propostes. 

També un tema que havia sortit de manera recorrent per part dels veïns de Joan de 
Borbó, de la Barceloneta, és l’encreuament entre Joan de Borbó i Ginebra, que s’ha 
augmentat el temps semafòric i s’ha avançat la franja de detenció de vehicles. 

En l’espai públic, tot el que fa relació a ordenacions de terrassa, com que és un llistat 
molt llarg, ho tenen a l’informe. 

En el Pla de barris, destacar aquest projecte que preveu una inversió important en 
l’àmbit del Raval Sud i del Gòtic Sud, que el Raval Sud incorpora també fins al carrer 
Hospital. S’està redactant juntament Biblioteques i els veïns de «Recuperem el Borsí» 
com ha de ser la definició del Borsí. I s’està acabant l’estudi dels diferents habitatges, 
dels diferents edificis que tenim en situació de vulnerabilitat per poder intervenir-hi. 

En l’àmbit de la seguretat, celebrar que aquest estiu s’incorporaran nous agents a la 
unitat de Ciutat Vella. També tenen dades desglossades a l’informe. Ressaltar que han 
crescut els robatoris amb intimidació en un 28%, però que també ha crescut molt la 
resposta policial a diferents tipus de requeriments i de delictes. Per exemple, en el cas 
de la salut pública, la resposta policial ha augmentat en un 42,7%. 

A més a més, en el que portem d’any, les entrades que s’han fet a domicilis per part de 
Guàrdia Urbana i de Mossos d’Esquadra arriben a vint: són moltes més que en aquest 
període de l’any anterior i moltes més que en anys anteriors. Estem parlant de catorze 
entrades a habitatges, amb set operacions conjuntes de Mossos i Guàrdia Urbana, 
que tenen dues operacions complementàries per part de la Divisió d’Investigació 
Criminal de Mossos d’Esquadra i per part de la Unitat de Mossos d’Esquadra del 
Districte de l’Eixample. La gran majoria d’intervencions s’han fet en el barri del Raval. 
També està en marxa l’operació Sàtiva en relació amb la inspecció a les cannàbiques. 
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I en l’àmbit de la convivència, pel que fa a la intervenció dels cossos de seguretat, 
parlem d’una pujada del 28,8% en el decomís de llaunes i de venda ambulant irregular, 
i la baixada per necessitats fisiològiques al carrer. 

També celebrar que està en marxa el Pla de recursos humans de l’Ajuntament, que 
suposarà la incorporació de vint-i-cinc persones al Districte, de les quals ja hi ha setze 
que s’han incorporat, i que, per tant, això ens ha d’ajudar a millorar la capacitat de 
reacció i de construcció com a districte. 

Per últim, felicitar la Festa Major del Casc Antic, que es va desenvolupar amb més 
activitats que l’any anterior. I donar la benvinguda a la Festa Major del Raval, que 
començarà d’aquí a poc. 

La presidenta obre el torn de paraula dels diferents grups municipals.  

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Buenas tardes a todas y todos y bienvenidos una vez más al Pleno del Distrito de este 
mes de julio. Veo caras nuevas, caras no tan nuevas, pero celebro que haya venido 
mucha más gente. 

El verano ya está aquí y el calor, el buen tiempo, el turismo, el exceso de gente en la 
calle hasta altas horas de la noche…, vamos, lo que se describe como «el verano en 
Ciutat Vella», que les recuerdo que no empieza en julio, sino en Semana Santa, y 
acaba en octubre. 

Hoy, desde Ciudadanos, y creo que también desde otros partidos, esperábamos más 
de ustedes. Esperábamos medidas de gobierno que solucionasen o al menos 
intentaran solventar las carencias del distrito, pero no, no es así. 

Esperábamos medidas sobre vivienda, pero solo nos presenta los datos sobre 
desahucios, que he de decir que no es que sean alarmantes y preocupantes, es que 
han llegado a números que una ciudad como Barcelona y un distrito no deberían 
llegar, datos que sitúan a Ciutat Vella, con 180 casos abiertos en estos siete meses, 
en el distrito con más casos abiertos que hay en toda la ciudad de Barcelona. 

También nos explican que quieren utilizar la parcela de Via Laietana, 8-10, para hacer 
vivienda: ¿cuándo empezarán las obras?, ¿cuántos pisos se van a crear?, ¿serán de 
alquiler?, ¿serán de compra? Esperemos que sean de alquiler accesible para dar una 
solución a todas aquellas personas que día tras día pierden su hogar. 

Ustedes en este informe no hablan de la zona de tanteo y retracto que se aprobó en el 
pasado Pleno gracias a Esquerra Republicana y a Ciudadanos, que presentamos dos 
propuestas en el Pleno. ¿Cómo van? ¿Ya han empezado con los trámites? ¿No? 

Tampoco nos facilitan los datos sobre pobreza energética ni cuántas visitas ha habido 
a la Oficina de l’Habitatge, situada en Salvador Seguí. 

Tampoco nos presentan medidas sobre infancia, sobre educación, sobre gente mayor, 
sobre salud. ¿Por qué en este informe no nos proporcionan información sobre cuántos 
niños participarán en las actividades realizadas por el Ayuntamiento y por las 
entidades del distrito? ¿O los motivos de por qué hay niños que no pueden disfrutar de 
algunos parques del distrito porque no tienen sombra o porque se hace un uso 
inadecuado del parque? 
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Nos ha contado que están haciendo una evaluación del plan educativo en Ciutat Vella. 
¿Cuándo nos lo presentarán? ¿Podremos aportar propuestas para el nuevo plan 
educativo o seguirán sin hablar con la oposición? ¿Qué pasa con la reforma y mejora 
de los colegios, institutos y escoles bressol del distrito? 

Tampoco nos presentan proyectos que quieren llevar a cabo para fomentar el 
envejecimiento activo, aparte de formar parte de los casales y de los diferentes grupos 
de trabajo y de actividades que hay en los casales. ¿Saben ustedes que hay cientos 
de personas mayores de setenta años que no pueden bajar a la calle? ¿Qué van a 
hacer con todas estas personas que no pueden bajar a la calle? Únicamente en este 
informe hablan de un casal de la gent gran situado en Casc Antic, que quieren 
trasladar. Lo celebro, porque las situaciones en las que se encontraba eran bastante 
desagradables. 

¿Qué pasa con el colapso del Hospital del Mar? ¿Qué pasa con la Clínica 
Barceloneta, que Esquerra Republicana hace un seguimiento de propuesta? ¿Qué 
pasa con la mala señalización que hay para el CUAP de Perecamps? ¿Y la entrada a 
las ambulancias? ¿Qué pasa con el centro de rehabilitación de Drassanes? 

Respecto a los proyectos de los que usted ha hablado, del Plan de barrios…, ¿hay 
otro proyecto como el Pla de acción de Salvador Seguí, que hoy hay vecinos por aquí 
de esa zona? ¿Por qué no habla con ellos en vez de enviar a mediadoras?, que hacen 
muy buen trabajo, pero las decisiones son políticas, y son suyas. 

¿Por qué la Oficina de l’Habitatge no abre las persianas que dan a la calle Robador, tal 
como se les dijo? ¿Qué pasa con la limpieza en el distrito? Las calles siguen sucias, 
muy sucias, y ustedes, en el Pleno de octubre, si no recuerdo mal, aprobaron una 
propuesta para hacer una evaluación del servicio. Aún sigo esperándola. 

¿Qué pasa con la movilidad de Vía Laietana, y de la calle Magdalenes, y de Joan de 
Borbó? ¿Qué pasa con la licitación de este estudio de movilidad? ¿Cuándo nos van a 
presentar el calendario, el diagnóstico, las propuestas de mejora? 

¿Qué pasa con los locales y pisos vacíos? ¿Qué pasa con los locales y pisos 
ocupados? ¿Qué pasa con los locales y pisos donde se hacen actividades ilegales? 

De verdad que en este informe de veintinueve páginas…, que llega tarde, en la Junta 
de Portavoces se acordó que se nos presentaría el lunes completo y ayer seguíamos 
esperando el informe completo. Este es un informe, pero le falta mucho para que sea 
un informe que explique la situación del distrito y de los barrios. No se dan respuestas 
claras de lo que se ha hecho durante estos dos meses. ¿Qué pasa con las preguntas 
y peticiones que les hacemos llegar por registro? ¿No tienen respuesta, no saben qué 
responder, o no les llegan? Mire, mi grupo le ha registrado varias preguntas que nos 
han hecho los vecinos, y seguimos sin respuesta. 

Delante de esta falta de respeto y de responsabilidad por su parte, le pedimos que al 
menos contesten a los vecinos, aunque su obligación es contestar a todos. Déjense de 
anuncios en prensa, de buenas palabras, y pónganse a recibir y a atender los ruegos y 
peticiones de los vecinos. 

Celebramos que nos hayan presentado los datos policiales, después de muchos 
meses pidiendo que se desglosen. 

Gracias. 
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La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Buenas tardes a todos. Ya sabemos, señora regidora, que a usted le da igual que se lo 
digamos en cada Pleno, y yo hasta sospecho que ya le divierte. Los martes de Junta 
de Portavoces nos dicen ustedes que el informe de la regidora lo tendremos a más 
tardar el lunes por la mañana. Bueno, normalmente lo tenemos el miércoles, pero es 
que hoy lo hemos tenido esta mañana. Treinta páginas que nos ha mandado usted 
esta mañana así, sin encomendarse a ningún santo. Modus operandi Colau and Co.: 
prometo, no cumplo. Muy bien. 

Un tema previo antes de comentar el estado del distrito, más que el informe de la 
regidora, que no hemos tenido hasta hoy, que es muy importante. El Partido Popular 
llevamos más de un año pidiendo, rogando, suplicando, exigiendo, que se lean 
ustedes un acta. O sea, ustedes nos dan treinta páginas para unas horas, yo les he 
dado un año para un acta. Un acta de un Pleno en el que se aprobó la propuesta del 
Partido Popular para que la comisaría de la Barceloneta tuviese horario de veinticuatro 
horas al día todo el año, propuesta consensuada con los vecinos, que ni a ustedes ni a 
la CUP gustó mucho –la verdad es que no gustó nada, porque no votaron a favor–, 
pero que a todos los demás partidos sí, y, cosas de la democracia, se aprobó. Llevan 
ustedes desde entonces incumpliéndola, según decían porque no se habían leído el 
acta y se pensaban que se había acordado aquí otra cosa. Por fin se la han leído y en 
Junta de Portavoces me lo comunicaron y me dieron la razón, cosa que les agradezco. 

Este Consell Plenari aprobó que el equipamiento policial de la Barceloneta estuviese 
abierto veinticuatro horas al día todos los días del año, y ustedes, como brazo 
ejecutivo de las decisiones que se toman aquí, deben cumplirlo. Espero que sea usted 
más demócrata que la señora Colau, señora Pin, cuando dijo que no pensaba cumplir 
algo que se acordase en el Pleno del Ayuntamiento si no estaba de acuerdo, y a partir 
de octubre la comisaría esté abierta las veinticuatro horas del día durante todo el año. 

Llevan ustedes gobernando este distrito dos años, gestionándolo, y una muy buena 
parte de la mano del Partido Socialista. Los problemas del distrito han aumentado 
desde entonces, incluso han creado ustedes muchos, que están en el top ten de la 
problemática del distrito. Tenemos verdaderos problemas de ruido, de convivencia, de 
civismo, de negocios ilegales, de suciedad, de recogida de basuras, de plagas de 
insectos y de ratas, de vandalismo, mal uso del espacio público, de personas sin 
techo, de ocupaciones ilegales, de mafias de drogas, de rehabilitación de edificios, de 
una tercera edad que está sola y muy mal atendida, de niños obligados a vivir en un 
mundo de dos rombos. 

Usted puede echarle toda la culpa al turismo y al Partido Popular, da igual, porque 
usted lo diga no va a ser verdad, gracias a Dios. La culpa es suya y solo suya, porque 
es usted la regidora, porque entraron ustedes como un elefante en una cacharrería, a 
galope del populismo más zafio y ruin y la demagogia más rastrera, y la emprendieron 
contra el turismo, la propiedad privada, las terrazas, la hostelería, la Guardia Urbana, 
el Plan de usos y los partidos de lo que llamaban ustedes «la casta». ¿Qué ha hecho 
usted en dos años, señora regidora? Yo diría que no ha hecho nada. Bueno, sí, ha 
contratado usted a un montón de amigos, manteniendo en pisos y edificios que no son 
suyos a otros tantos amigos, que los ocupan ilegalmente, ha creado un montón de 
planes con buenas dotaciones presupuestarias para seguir colocando gente a dedo 
hasta que el cuerpo del contribuyente aguante, y elevar a la máxima potencia a la 
PAH. Diga que sí, es de bien nacido ser agradecido. 
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¿Pero qué pasa con la limpieza?, ¿con el descanso de los vecinos?, ¿con la 
percepción de la seguridad en la calle?, ¿con la seguridad, directamente?, ¿con las 
personas mayores?, ¿con las familias y los niños?, ¿con el transporte dentro del 
distrito? Es decir, ¿qué pasa con todos los que no somos amigos suyos? 

Usted nos cuesta más de 80.000 euros al año para centrarse en problemas de barrio y 
distrito. Usted nos cuesta más de 80.000 euros al año para que nuestras calles estén 
limpias, tengan luz, sean seguras y amables para los vecinos. Y nuestras calles, 
señora Pin, son un caos. En la Barceloneta el top manta cubre el paseo Joan de Borbó 
y el paseo Marítimo con total impunidad. Las ratas, del tamaño de conejos –que ya lo 
sabe usted–, campan a sus anchas. Los ancianos sufren, y mucho, en la Bertran 
Oriola, porque usted se limitó a escribir una carta a la Generalitat. Ya se lo dije en el 
Pleno anterior: mucho empapelar bancos para llegar a la alcaldía, pero para ayudar a 
unos ancianos totalmente indefensos no mueve usted un dedo. 

Mucho la han cambiado esos 80.000 euros, señora regidora. Nosotros, el Partido 
Popular, presentaremos en la Comisión de Derechos Sociales, Cultura y Deportes de 
este próximo martes reclamar que se resuelvan de forma inmediata las deficiencias 
denunciadas en residencias de la tercera edad públicas en Barcelona, que son cinco, 
ni más ni menos, cinco. Ahí no les va a mandar usted a Susana Ordóñez, ¿verdad que 
no, señora regidora? Ahí no. 

Tampoco ha movido un dedo usted para cumplir una reivindicación histórica, recogida 
por el Partido Popular: que el autobús de barrio recorriese la Barceloneta. Vamos a 
empezar a pensar que le tiene manía al barrio. No solo lleva dos años sin darles el bus 
del barrio, sino que además tiene la intención de aislarles prohibiendo la conexión de 
la Barceloneta con Barcelona por Via Laietana. Se le escapó a su conseller tècnic que 
Via Laietana acabará siendo una vía solo de bajada. Ya que no es leal, al menos 
debería ser clara con la Barceloneta y explicarles si su intención es que los vecinos de 
la Barceloneta no puedan utilizar su coche privado para subir por la Via Laietana. 

En el Raval los vecinos están desesperados hace mucho tiempo con usted. Tiene a 
todo el Raval Sur en contra. Bueno, ya sabemos que no a todos, porque a los que 
causan los problemas los tiene usted muy contentos: la venta de drogas ha pasado de 
los pisos a los locales veinticuatro horas. Entre los camellos, los ocupas, la prostitución 
y los lateros, ha convertido usted el Raval Sur en un parque temático del vicio, y a sus 
vecinos en rehenes de este parque. 

En dos años no se ha metido ni siquiera a mejorar la limpieza del Raval. En el último 
Consejo de Barrio usted tuvo la osadía de presentar un informe que contenía una 
encuesta según la cual los vecinos del Raval habían aumentado la percepción de 
limpieza en el barrio. Y digo la «osadía» por no decir algo peor. Cuando acabó la 
reunión, fui a pedir a esa persona la encuesta y me dijo que no, que se había hablado 
con algunas personas, con poca gente, pero que esa encuesta no tenía ningún valor 
como dato estadístico. Hombre, antes de hablar de participación, señora regidora, 
tiene usted que empezar a no manipularlas. 

Es como en el Gótico, con la calle Magdalenes. ¿Por qué marean ustedes a la 
asociación de vecinos y comerciantes de la calle Magdalenes? Llevan esas personas 
años y años con un problemón que nadie les soluciona, y ustedes llevan dos años sin 
mover un dedo. De la última reunión, en la que el señor Rabassa se comprometió a 
hacer un apaño, en la calle Magdalenes, de cinco puntos con el señor Pozo, resulta 
que no solo no lo han cumplido, sino que encima esa lista va creciendo. 
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Sant Pere sigue con un gran problema de inseguridad y de incivismo. Por nuestra 
parte, nos hemos reunido con vecinos, comerciantes y con la Escuela Francesc 
Layret, de titularidad pública, como bien sabe usted, y hemos presentado varias 
iniciativas para mejorar la seguridad y la buena convivencia en toda aquella zona. Al 
menos hemos conseguido que a la escuela les pusiesen por fin el guardia de 
seguridad que pedían porque no podían seguir lidiando con los conocidos por los 
«chicos de la cola». 

Tenemos miedo al verano, en Ciutat Vella, señora regidora. No quiso usted cumplir el 
ruego que nos aprobó al Partido Popular y no tenemos plan de verano en Ciutat Vella, 
señora regidora. ¿Dónde piensa irse usted de vacaciones este año, en plena 
temporada de hurtos, manteros, mojitos, proscritos, lateros, incivismo, ruido, peleas, 
etc.? Porque este año no deja ni plan de verano que ponga acento en la seguridad 
como punto central del mantenimiento del civismo, la convivencia y la legalidad. Este 
año nos regala usted un experimento que se van a comer los vecinos, los 
comerciantes y los visitantes del distrito. Ojalá su experimento funcione, señora Pin. 
Ojalá todos los gamberros de turno vean un agente cívico y huyan despavoridos a 
meterse debajo de la cama superarrepentidos por lo que han hecho. Pero no sea muy 
optimista con esa idea, porque nos da a todos en la nariz que no va a ser así. 

Regidora, cuando uno no puede dormir en Ciutat Vella, no llama a un agente cívico, 
llama a la Guardia Urbana o a los Mossos, aunque a quien deberían llamar es a usted. 

Gracias. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Una petició, des del respecte: prou de dir «niños de la cola» als menors no 
acompanyats, vulnerabilitzats per lleis racistes i per lleis classistes. No són «niños de 
la cola», són menors d’edat, si us plau. Si us plau. 

Dèiem que ens havíem de posar un nas de pallasso aquí, tots i totes. Acabem de 
parlar de les Normes de participació ciutadana, no ha intervingut ni un ciutadà, i ara 
mateix al plenari d’Horta-Guinardó la Guàrdia Urbana, per ordre de Barcelona en 
Comú, ha impedit que entressin els treballadors del Metro a manifestar les seves 
peticions. No sé quina participació ciutadana farem amb aquesta institució. 

Hi ha el complex quixotesc, nosaltres tenim el complex de Sancho Panza. Cada 
vegada comencem dient: és que les gandules i els tendals de la platja no paren de 
créixer, i ens dieu: «Això és una normativa.» Doncs ara als «xiringuitos» de la platja els 
turistes van, s’asseuen a la sorra, se’ls entrega un menú, demanen i tenen els mojitos 
asseguts amb el cul sobre la sorra de la platja. Vull dir que no sé on anirem a parar 
amb això. Som massa gent, no es pot ni caminar. I la paradoxa és que s’expulsa gent. 
Ahir, tres busos D20 tots plens, una senyora amb cadira de rodes que no hi podia 
pujar. El bus 59, dieu que heu invertit 1.200 milions d’euros a reforçar...; qui els ha 
pagat, aquests 1.200 milions d’euros? Espero que els hagin pagat els turistes. No ho 
sé, perquè, si estem pagant la sobresaturació turística nosaltres, ja ens ho aclarireu. 
Jo crec que sí que ho deuen haver pagat els turistes. 

I un altre aspecte, respecte als turistes. Si destinareu 4,5 milions d’euros a la promoció 
turística de Barcelona, si us plau, expliqueu-los: «Mira, turistes ho podem ser 
qualsevol...» Un turista, amb l’engany del capitalista, és una persona que treballa com 
un matat onze mesos l’any i que durant un mes se li regala la il·lusió que és un burgès, 
i se’n va a un lloc que no és casa seva i se’n va a un hotel i se’n va a un restaurant i 
demana el que vol i li importa un «pito» el que cobri el cambrer o el que passi amb la 
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gent. Informeu aquests turistes, si us plau, que aquí, des que ha començat el 
monocultiu turístic, ha pujat l’atur, ha pujat la precarietat laboral, que ho vivim fatal. Si 
feu una campanya de promoció turística, digueu-los: «La Barceloneta té 15.000 
habitants i té 30 milions de visitants l’any.» Digueu-los-ho, si us plau, quan hagin de 
venir. 

A part que és una cosificació de l’ésser humà, perquè aquí el que és interessant és 
que siguem productius; aquí el turista és benvingut, però si li roben la cartera i es 
queda demanant pel carrer se’l fa fora, igual que als cambrers, igual que a la gent. 
Aquí ara hem tingut un cas a les residències de la gent gran, que ha treballat tota la 
vida, i les han hagut de tancar perquè hi havia sarna. Aquí estem produint, es 
considera que deixem de ser joves o que entrem en edat adulta als seixanta-cinc anys 
perquè ens jubilem i ja no valem res, ni en aquest districte ni enlloc. 

L’informe de la regidora. L’informe de la regidora ens diu que Via Laietana, 8-10, es 
dedicarà a l’habitatge públic, i acabeu de dir que és l’operació més important que es 
farà. Si us plau, no. I acabeu de dir que ho celebreu. Això és una tireta en una 
hemorràgia. Això no és l’operació més important que es pugui fer. 

De l’actualització del Pla d’usos en parlaré més endavant, si voleu. 

La SIPHO i l’UCER... Mira, respecte als desnonaments, és que ja... Se n’han resolt 
noranta-sis, que no arriba a la meitat, i se li diu «resoldre un desnonament» a la 
solució pròpia. Vol dir que algú que s’ha fet fora d’aquest districte se’n va a casa d’un 
familiar, d’un amic, que no el volen, que és violència psicològica, que no és una 
solució. Quan algun familiar t’ha d’acollir a casa seva perquè t’han fet fora de casa, tu 
no estàs en una solució, estàs en un problema que s’està perllongant. No li diguem 
«resolts», si us plau, tinguem una mica d’autocrítica. Ens apuntem a l’autocrítica quan 
vulgueu, al triomfalisme no ens apuntarem mai, perquè no es pot. 

El Gustau Nerín i l’antropòleg, molt interessant; ja vam venir, en un barri amb la 
immigració que tenim no hi havia ni una persona racialitzada ni una persona... Fem 
conferències per a quatre de nosaltres i per quedar-nos contents aquí. 

Les dades desglossades de la delinqüència. Teniu un pla «Dintres». Dieu que heu fet 
nou multes coercitives. És una vergonya que siguin nou. Quantes n’heu cobrat? Esteu 
seient a parlar de negociar amb Lancaster. Lancaster va rebre multes coercitives, no 
les va pagar i es va vendre un edifici a gent completament..., bé, ja sabeu de quina 
gent parlem. 

S’han detingut..., bé, 40.570 denúncies, 4.201 detencions. Diuen que som el barri, el 
Raval, amb més detencions de l’Estat. Com és que no hi ha tota la gent de Desokupa, 
tots els voltors immobiliaris? Com és que només hi ha llauners i gent pobra? Com és 
que només enviem a la nostra policia..., que igual estaria encantada d’anar a aturar 
desnonaments il·legals? L’altre dia al carrer de la Cendra vam activar el moviment 
popular com vam poder, van dir: «Hem avisat a Districte.» Ens vam quedar dues 
persones desconfiades, el Districte no va venir. Ja ho hem denunciat altres vegades. 
Hi havia dos tipus allà amb un uniforme de «segurata» impedint a un veí que entrés a 
la porta. Ens van dir que us havien avisat. Jo me’ls crec, perquè altres vegades també 
us han... No ho sé, jo me’ls crec, me’ls crec completament. 

«Res és competència nostra, no podem fer res.» Mirin, l’any 1931, que és el període 
de democràcia més interessant que vam tenir a la història d’aquesta ciutat, es va 
proclamar l’Estat català al balcó de la Generalitat per unes eleccions municipals, i no 
era competència seva proclamar la República. 
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I fins aquí. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Moltes gràcies, presidenta. Avui és el primer plenari que vostès celebren..., és que 
vostès van celebrar els dos anys de mandat, tot cofois i amb gran desplegament de 
mitjans..., és el segon any, però vostè avui tampoc no ha fet cap mena de balanç, 
tampoc no ha fet cap mena d’autocrítica. O sigui, és un plenari més. 

És a dir, vostès es limiten a muntar festes commemoratives, festes fraternals –això sí–, 
a fer espectacle, a llançar missatges unidireccionalment, amb el «micro» a la mà, dalt 
de l’escenari, vosaltres i la gente común, el pueblo, però sense discutir-ne políticament 
els continguts, sense fer balanç, sense fer autocrítica. I és per això que ja els ho he dit 
diversos cops, i realment em sap greu percebre que vostès governen a cop de 
propaganda, una propaganda tal que ha acabat per explicar molt millor que els propis 
fets com són i què pretenen fer amb la ciutat. 

A mode d’exemple, perquè se m’entengui, darrerament tots els presents, segur que 
molt joiosos, vam rebre el tríptic, el fulletó, on vostès celebraven aquests dos anys de 
govern, amb el qual intentàveu vendre’ns com quelcom meritori tot un seguit de 
petiteses pròpies de la gestió ordinària. Obries el fulletó i hi havia un mapa i veies com 
a Ciutat Vella vostès consideraven un seguit de punts –cito textualment–: «El canvi 
amb fets: algunes victòries als barris.» Ho repeteixo, eh?, per copsar: «Algunes 
victòries als barris.» De debò, jo estic constantment voltant pels barris del districte i li 
asseguro que de victòries, en aquests dos anys, n’he vist ben poques. I el concepte de 
victòria als barris que vostès fan servir, que vostès tenen, són un seguit d’actuacions 
que tots els governs anteriors havien dut a terme quasi administrativament, podríem 
dir, com per exemple cedir espais a les entitats del barri: victòria als barris. O refer 
places i carrers malmesos o obsolets, urbanitzar solars sense ús: victòria als barris. 
«El canvi amb fets.» Carai, tu! Ho hem aconseguit, som herois. 

Creguin-me que cercar la lloança per simples gestions ordinàries, un cop superat el 
nivell de propaganda, un cop superada la vergonya aliena que pot fer o que pot sentir, 
sols explicita que vostès tenen un nivell d’autoexigència que realment esparvera, i, el 
que és pitjor, perquè el nivell d’autoexigència que tinguin vostès tampoc no és massa 
important, que vostès no han fet absolutament res d’extraordinari en el seu mandat. I 
ens calen més que mai decisions extraordinàries, i ens calen polítiques valentes, 
perquè ens estan fotent, literalment, fora de casa a cop d’especulació immobiliària, i 
vostès ho saben molt bé, ho sabem tots, perquè els veïns del Raval viuen atemorits 
sense victòries que puguin explicar, perquè el comerç tradicional no para de baixar la 
persiana resignat davant de la poca complicitat que troben amb el seu Govern. 

És per això que la seva propaganda és la que millor il·lustra en què ha acabat el canvi 
promès: en una rebaixa contínua, en una renúncia a renúncia, que els ha dut de la 
il·lusió inicial del canviar Barcelona –recorden aquella il·lusió que tenien quan volien 
canviar Barcelona?– al vertigen davant del repte de governar-la i del vertigen a l’actual 
paràlisi –actual no, perquè ja fa bastant–, una paràlisi que avui ens tornen a demostrar 
no presentant-nos cap mesura de govern, és a dir, ni una sola. És que és inaudit. Això 
jo crec que no havia passat mai. 

Després de dos mesos des de l’anterior plenari, vostès ens presenten un no-res 
absolut. Vostès governen gràcies a la part d’impuls i control que fem l’oposició, a 
remolc. Podríem dir que van començar les vacances el mes de maig. Escolti, si no en 
saben, de governar, o si la ciutat els va gran, o si els fa mandra dedicar-s’hi massa 
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hores, apartin-se, ja ho fem nosaltres. Nosaltres estaríem desitjosos de fer-ho, creguin-
me. I és justament això el motiu pel qual vostès apugen el volum de propaganda i 
recorren al cinisme, al pur cinisme, per emmascarar una realitat cada cop més evident: 
que tot és fum, i reconèixer això els fa por. 

Hi ha aquella frase que diu: «Qui presum, fa fum», doncs, mentre el Districte s’enfronta 
a problemes gravíssims, vostès van i munten un acte enmig del Raval per 
interlocutar... Amb qui creuen que van interlocutar vostès? Amb els veïns? No, amb 
Donald Trump. És a dir, el barri se’ns cau i vostès decideixen que el que convé és un 
nou espectacle de llum i color per dir-li a Donald Trump que no els fa gens de por i que 
vosaltres esteu disposats a salvar el món. «We are fearless, Donald Trump», no tenim 
por. Carai, tu! I al Metro, què? Perquè Donald Trump, molt bé, «we are fearless», però 
al Metro, què? Vull dir, què pensen fer? Quan decidiran governar aquesta ciutat? Quan 
podrem dir-los als treballadors de Ciutat Vella que han d’agafar el metro, que el 
Govern dels comuns els prioritzen? Quan podrem dir-los que el Govern dels comuns 
ha deixat de blindar els contractes milionaris dels directius de TMB, de la casta –
aquests sí que són casta–, dels «endollats» fora de conveni, de l’etapa de PSC i 
d’Iniciativa per Catalunya. I quan permetran investigar les irregularitats urbanístiques 
de l’hotel del Rec Comtal, del Praktic, de l’hotel del Palau?, que es van omplir la boca 
de dir-ho. És a dir, des del 2007. Quan deixaran de pactar amb Ciudadanos per tapar-
se les vergonyes dels anys de Govern d’Iniciativa per Catalunya els Verds i PSC? A 
què esperen a fer fora la màfia, vostès? 

Moltes gràcies. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Bona tarda a totes i a tots. Aquesta setmana l’hem començat amb una d’aquelles 
portades de diari que no ens agrada gens veure: «Veïns del Raval atemorits pels 
traficants de droga». En resum, la notícia deia que els veïns tenen identificats una 
dotzena de locals del barri on es ven droga. Parlaven de les molèsties evidents de 
tenir camells sota de casa: brutícia, insalubritat, vòmits, baralles. A més a més, també 
diu que els veïns es troben xeringues al carrer, com la que es va trobar ahir a les dotze 
del migdia la nostra consellera del Raval, la Maria José, al carrer Agustí Duran i 
Sanpere, a les dotze del migdia, quan els nens estan a punt de sortir de l’escola. A 
més a més, aquests traficants tenen amenaçats els veïns que s’atreveixen a protestar. 
A més, clar, tots els veïns estan espantats i atemorits, i és per això que fins i tot a 
primera hora del matí, per anar a agafar el metro per anar a treballar, han de fer grups 
per anar en grup cap a buscar el metro, perquè no s’atreveixen a anar sols pel carrer. 

I sobretot és que l’últim l’any s’ha convertit en una situació límit, i els veïns han 
informat l’Ajuntament de Barcelona, a vostès, de tots els punts de venda de droga, 
detallant adreces, detallant els pisos. I, a més a més, saben –perquè ho saben, perquè 
els ho han dit– que els focus de venda de drogues es concentren principalment a illa 
Robador, carrers adjacents al carrer d’en Roig i nucli de Sant Gil i rodalies. I després 
d’un any la situació és insostenible. I vostès no han fet absolutament res per 
solucionar-ho. 

Per no parlar de la situació que viuen els veïns de Salvador Seguí i Robador. Què 
pensen fer? Perquè la situació està pitjor ara que fa dos anys, amb edificis i baixos 
municipals –municipals– que havien de ser destinats a emprenedors i que ara mateix 
estan buits, amb més brutícia i prostitució al carrer. Digui’ns, què pensen fer? 

Mirin, ni el Raval ni la seva gent es mereixen això. El Raval no pot tornar enrere, als 
temps del barri «xino». De xeringues al terra feia molt de temps que no se’n veien, i 
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cada dos per tres els veïns se’n troben. Ja els ho dic: el Raval no es mereix tornar 
enrere. I jo els pregunto: què pensen fer per solucionar aquesta situació? Vostès són 
al Govern, ara estan governant. Per tant, expliqui’ns-ho. I, a més a més, regidora, no 
ha dit absolutament res de la situació de la venda de droga al Raval en el seu informe. 

I també, a més a més, parlant del seu informe, ens alarmen completament les dades 
de seguretat que ens presenta. A Ciutat Vella els furts han crescut un 7% l’últim any, i 
els robatoris amb violència o intimidació un 12%. Ens poden dir què pensen fer per 
reduir aquestes xifres i que els veïns tornin a caminar segurs pel carrer? 

Respecte a l’incivisme, a Ciutat Vella les trucades al 092 pugen un 25% en un any. I, 
segons l’Ajuntament de Barcelona, les activitats molestes a l’espai públic s’han 
incrementat al districte en un 33% l’últim any. Però és que, a sobre, ens diu al seu 
informe que aquest 2017 s’han posat menys denúncies per venda il·legal que el 2016: 
455 denúncies menys el 2017 que el 2016. Perquè, clar, com tots vostès deuen saber, 
no hi ha cap problema de venda il·legal als carrers de Ciutat Vella. 

I el «colmo» del seu informe ja és la següent frase: «Les xifres evidencien que alguns 
problemes, com la venda ambulant, tenen un arrelament a Ciutat Vella 
extraordinàriament superior a qualsevol altre districte. La tendència sembla que serà 
incremental –sort que posa que “sembla que serà incremental”– tot i els esforços 
policials, atès que rebrem encara més visites que l’any anterior i Ciutat Vella manté la 
seva oferta d’oci nocturn.» Vejam, ara resulta que la culpa que hi hagi top manta és 
que vinguin més turistes i l’oci nocturn. Vostès no tenen culpa de res, no? Si us plau, 
assumeixin d’una vegada que estan governant i que, si el top manta està així, és per 
culpa de la seva inacció. 

I per la seva inacció avui també farà un mes que la Casa de la Barceloneta està 
tancada, i molta part de la culpa la té el Govern, per la seva deixadesa, i la regidora en 
parla com si això no anés amb ella. Vostès s’escuden que l’auditoria externa dels 
comptes no mostrava cap irregularitat, però el que realment ha fallat és que vostès no 
han reunit la comissió tècnica quan tocava, per absoluta deixadesa. I ara tenim un 
equipament cultural al bell mig de la Barceloneta tancat i barrat, amb una mala gestió 
els últims temps que vostès no van ser capaços de veure, o és que no van voler veure, 
i que pel camí ha deixat treballadors acomiadats, i, a més, un equipament cultural que 
va ser creat amb la filosofia que fos gestionat pels veïns de la Barceloneta, perquè la 
gestió cívica és un sistema que funciona a altres punts de la ciutat, però només 
funciona bé si l’Ajuntament hi està a sobre i fa les tasques de control que li pertoquen i 
fa la feina que ha de fer. 

I, parlant de la Barceloneta, ens trobem a les portes de l’estiu, tercer estiu sota el 
Govern Colau. El més segur és que sigui un estiu on ens visitaran més turistes que 
l’any anterior i on algunes de les problemàtiques que té Ciutat Vella durant els mesos 
d’hivern no faran més que accentuar-se. I les mesures no les veien per enlloc. 

En el proper plenari, que ja serà el d’octubre, ens agradaria veure com ha funcionat el 
Pla de convivència i veïnatge i com ha funcionat l’estiu sense un pla específic d’estiu, 
ni dedicant-hi recursos addicionals. 

En definitiva, regidora Gala Pin, Govern, ja fa dos anys que estan governant aquest 
districte i ara és quan realment es veuen clars quins són els fruits de la seva gestió. Ja 
no valen més les excuses. I des del Partit Demòcrata els diem que el balanç que fem 
d’aquests dos anys no podia ser més pèssim. Posin-se les piles perquè els veïns i 
veïnes de Ciutat Vella no s’ho mereixen. I, si us plau, per al proper plenari, portin 
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alguna mesura de govern, perquè amb tot el que tenim a Ciutat Vella és lamentable 
que la part decisòria vingui buida. Dediquin-se a fer menys powerpoints com els que 
ens han fet avui i posin-se a treballar d’una vegada. 

Moltes gràcies. 

La presidenta agraeix les intervencions dels grups municipals i atorga de nou la 
paraula a la regidora. 

La regidora 

Aniré per parts, començaré per la part de la reclamació de les mesures de govern, 
perquè justament em fa gràcia que m’ho demani el PDeCAT, quan hem revisat què és 
el que es feia al mandat anterior, i en absolut es feia el volum de mesures de govern 
que ha presentat aquest Govern en diferents plenaris de districtes. I, per tant, creiem 
que no ha lugar. 

Per començar amb Ciutadans, senyora Barea, vostè ha comentat moltes coses, en 
podem parlar amb calma, perquè avui no tindrem prou temps. Si li preocupen tant els 
desnonaments, que evidentment és una preocupació compartida, hauríem agraït que 
el seu grup hagués votat a favor de la proposició no de llei que vam fer al Congrés 
perquè es modifiqui la Llei d’arrendaments urbans per tenir una major protecció els 
llogaters. 

Vostè ens deia que no portem mesures de salut, d’infància, de gent gran. Hem 
anunciat el Casal de Gent Gran de la Barceloneta, hem anunciat l’ampliació del 
projecte Radars al barri del Raval, hem ampliat també el projecte «Baixem al carrer» 
per facilitar que la gent que té problemes de mobilitat vertical pugui baixar al carrer. 
També ens demanava reformes i millores en instituts, que és competència de la 
Generalitat, però, tot i així, hem aconseguit tenir pressupost propi de Districte per 
millorar la façana de l’Institut Milà i Fontanals, que fa molts anys que estava pendent. 

A la consellera del Partit Popular dir-li que la comissaria de Mossos i Guàrdia Urbana 
de la Barceloneta, com ja li hem dit diverses vegades, estarà oberta vint-i-quatre hores 
durant els mesos d’estiu i no durant la resta de l’any. 

Només dir-li que vostè parlava de diferents qüestions. En el tema plagues i així, s’han 
augmentat els recursos que es fan per part de Salut, i s’ha augmentat també el que és 
la reacció i la intervenció per part de l’Agència de Salut Pública. 

Vostè comentava el tema de la Residència Bertran Oriola. Justament la Residència 
Bertran Oriola –li pot agradar o no– la gestiona la Generalitat, ja ha dit la Generalitat 
que rescindirà la pròrroga, gràcies a la pressió que han fet tant els familiars com 
l’Ajuntament, si no es compleixen les condicions del contracte. 

Només puntualitzar-li: el bus de barri de la Barceloneta no és una demanda del PP, és 
una demanda dels veïns, que estem mirant com cobrir-ho quant a pressupost. 

Vostè comenta que jo cobro 80.000 euros l’any. Això no és cert. De fet, li ho recordo, a 
principis de mandat vam portar al Ple de l’Ajuntament una baixada de sou per a tots 
els regidors, i el seu partit, Ciutadans, el PDeCAT i el PSC van votar en contra. Jo tinc 
el sou que marca l’Ajuntament i després un codi ètic, amb la qual cosa ingresso 
2.200 euros al mes. I no cobro 80.000 euros. I el sobrant es destina a projectes 
socials. 
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A la CUP, el tema dels «xiringuitos», Joan, no en teníem constància, per tant, ho 
mirem. La veritat que hi ha altres coses que has comentat que no he entès del tot bé. 

Al conseller d’Esquerra Republicana, evidentment, podem presentar en qualsevol 
plenari un balanç fent l’autocrítica que calgui. Si a vostè no li importa si som 
autoexigents o no, jo crec que un govern ha de ser autoexigent i ha de ser empàtic. La 
veritat que no he entès la primera part de la intervenció, li demanaria que explicités a 
què es referia, perquè entenc que estava parlant de Barcelona en Comú, però no del 
Districte, i no he entès a què es referia. Però vostè diu que parlem d’ordinarieces. No 
sé si el solar de l’Escola Baixeras és una ordinariez, si haver aconseguit la continuïtat 
del gimnàs de Sant Pau és una ordinariez, que el Borsí, que fa nou anys que els veïns 
reclamaven, sigui un equipament territorial sigui una ordinariez, que protegim el 
patrimoni de cases fàbriques del districte sigui una ordinariez. Jo crec que això no ho 
és. Això no vol dir que..., sempre es pot fer molt més. 

Nosaltres hem pactat només una qüestió amb Ciutadans, que és el Pla d’habitatge. 
Hem intentat pactar moltes vegades amb Esquerra Republicana, l’última la funerària 
pública, i vostès ens van dir: «Tenim la meitat del partit dividit entre aquells que volen 
només desgastar la Colau i els altres que saben que una funerària pública seria bo per 
a la ciutat.» Si vostès volen prioritzar la ciutat, nosaltres estarem encantats de poder 
pactar amb vostès, i amb tothom que s’avingui a vetllar per la ciutat de Barcelona. 

I al conseller del PDeCAT dir-li que compartim la preocupació que els nostres barris 
han de ser barris segurs, on la gent se senti còmoda, senti seguretat; això ho 
compartim completament. Hi insisteixo, això després ho tractarem, però crec que la 
feina que es fa conjuntament per part de cossos de Mossos d’Esquadra i de Guàrdia 
Urbana en relació amb la venda de drogues és molt lloable, i, de fet, s’han fet més 
intervencions que en anys anteriors en el que portem d’any. I no només això, sinó que 
no és només una qüestió que hem de deixar als cossos de seguretat, sinó que també 
estem de manera molt activa contactant també amb els propietaris dels habitatges on 
hi ha aquesta venda de droga per demanar-los que siguin proactius. I aquí, de fet, els 
demanaríem també si hi volen col·laborar, perquè sobretot quan parlem d’habitatges 
que són propietat de bancs, ens costa una mica que reaccionin i que efectivament es 
posin les piles a denunciar o tapiar l’habitatge. 

Vostè parlava de la Casa de la Barceloneta, que insisteixo que és un equipament de 
gestió cívica.  

Només comentar-li, perquè evidentment ens preocupen les dades de seguretat que ha 
comentat, tenim millors indicadors que el mandat anterior, però això no és suficient, 
hem de treballar més això perquè els nostres veïns se sentin segurs, no només amb la 
feina que fan els cossos de seguretat, sinó també amb la feina comunitària, que és un 
dels elements centrals a l’hora de garantir la seguretat en els barris. 

I ho deixo aquí per després poder respondre’ls. 

La presidenta obre el segon torn dels grups municipals. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Mire, señor Borràs, nosotros no pactamos con Barcelona en Comú. Esto ya lo hacen 
ustedes en el Área Metropolitana, que gobiernan conjuntamente con ellos y con el 
Partido Socialista. 
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Ja quedarem un dia, senyora regidora, per parlar de totes les preguntes que li he fet i 
que li seguiré fent. 

Nosaltres estem preocupats pels desnonaments, i tant, i això que ha dit que no hem 
votat a favor d’una proposta..., preocupi’s realment del que pot fer en política 
municipal, que crec que és més important, i no de debatre sobre propostes de política 
general d’Espanya. 

Vostès han dit que anuncien diferents coses: que faran un casal de gent gran, que el 
projecte Radars, que el «Baixem al carrer». No són projectes seus, són projectes 
d’anteriors governs, que han fet i que continuaran fent. El projecte Vincles, sí, ja va 
sentir la regidora defensant el posicionament a Casa Gran, ja li vam dir que no era 
suficient, i que vostès havien escollit els barris on el volien fer, i no per necessitat, sinó 
perquè eren els que vostès volien. 

La reforma dels instituts i les escoles, li demanaria que es llegeixi la Carta municipal, 
perquè hi ha un article que ho especifica –si no ho recordo malament, és el 153, però 
ho posaria en dubte.  

I li demano, i ho faig ben clarament, que convoqui un Ple extraordinari i que expliqui 
quines coses ha aportat al districte durant aquests dos anys, perquè, pel que hem vist 
en aquest Ple i en altres plens, cap partit de l’oposició li diu que ho fa bé. S’hauria de 
plantejar alguna de les coses i alguna de les coses que diu, no? 

Una altra cosa. Jo crec que en aquest districte l’oposició no està para bailarle el agua, 
que es diria en castellà; estem per dir-li les coses i explicar-li la realitat que ens 
expliquen els veïns i que nosaltres mateixos vivim al districte. Perquè vivim, treballem, 
fem ambdues coses. Crec que aquí l’oposició està per fiscalitzar la seva política. 

Dir-li també que acordi, amb els diferents grups de l’oposició..., que aquelles propostes 
que es voten a favor les facin. 

Gràcies. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

No sé per què no m’heu entès. És molt clar. Estem dient que tenim les condicions 
materials i de vida pitjors i que no estem fent re des d’aquesta institució, que aquesta 
institució és completament inútil. Ho hem dit molt clar, és molt fàcil d’entendre. 

Un apunt de la Residència Bertran Oriola, que diuen que ha sigut el moviment popular 
i vostès. El moviment popular no té aquesta sensació, té la sensació que ho ha 
aconseguit ell sol. De fet, volien fer una concentració a la plaça Sant Jaume, se’ls va 
denegar, i en el mateix moment que la van fer igualment, evidentment, estava ple de 
grups de «tour operadors» que els superaven amb escreix. O sigui, si deneguem als 
veïns amb dificultats, deneguem als «tour operadors», tothom igual aquí. 

Li hem dit que som uns barris amb més rics i més pobres que mai. 

I li direm, a més a més, sempre estem declarant que la legalitat capitalista és terrorista 
per a nosaltres, i vostès sempre s’estan emparant en la legalitat capitalista. Tenim més 
sentències. El Tribunal Mediambiental d’Estrasburg..., aquí hi ha sis estacions de 
control del diòxid de nitrogen, a Barcelona, que superen amb escreix el llindar del límit 
recomanat per l’OMS –l’OMS és l’Organització Mundial de la Salut, eh?–, i estem 
construint dues bocanes més per fer creuers. Anem junts a Estrasburg, fem un viatge 
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molt divertit, Barcelona en Comú i la CUP, i ens autodenunciem, i fem la legalitat i que 
no es puguin fer aquestes coses. 

I em sembla que ja està. I sí, que està tot relacionat, que aquí la gent diu que no es 
neteja. Aquí es neteja moltíssim. Aquí hi ha una desproporció de l’aigua que aboquem 
a terra. Es neteja moltíssim, més que mai. És que s’embruta massa. I que hi ha massa 
delinqüència, però és que si hi ha un monocultiu turístic hi ha delinqüència, això és 
igual a tot el món. Tenim gent que ha hagut de travessar una frontera contra tota les..., 
i tenim gent aquí riquíssima que no va ni orientada. Clar que hi haurà delinqüència! 
Però si hi ha rics i pobres hi ha delinqüència, si és que és la història de la humanitat. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Molt senzill, a veure si ara m’entén millor. El 15 de juny va haver-hi una comissió 
d’investigació sobre la gestió urbanística per investigar el període 2011-2015. 
Nosaltres vam voler ampliar aquest període al 2007, no només per investigar PDeCAT, 
que és el que vostès volen fer, sinó per investigar també què passava amb el Praktic, 
què passava amb el Rec Comtal, què passava amb tots aquests hotels que vostès 
s’omplen la boca, o s’omplien la boca, dient que els tancarien. Vostès, Barcelona en 
Comú, PSC i Ciutadans, es van aliar per tapar aquesta investigació. Per tant, d’aquí ve 
això de la màfia. 

Sobre la funerària. Vostès tenen el 15% de Mémora i tenen dos opcions: vendre o 
comprar. Vostès el que volen és privatitzar tot el Mémora que tenen en comptes de 
comprar i tenir una funerària potent i no cinc sales, que no alteraran el preu de morir-
se. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Bé, doncs, ja veig a què han estat dedicant el temps aquests dos mesos. Si al que han 
dedicat el temps és a mirar el que fèiem o deixàvem de fer en el mandat anterior, de 
veritat... Porten dos anys, prou excuses, governin. 

Ens diu que s’han fet més intervencions en el tema de la droga que en anys anteriors. 
Doncs, els veïns no diuen el mateix. Els veïns diuen que l’últim any s’ha incrementat 
de manera alarmant el tema del tràfic de drogues. Per tant, de veritat, solucions. No 
m’ha dit cap solució. Diu: «Sí, estem treballant amb els cossos de seguretat.» Molt bé. 
Es pot treballar amb els cossos de seguretat, però, si no hi ha voluntat política al 
darrere, les coses no es poden arribar a arreglar massa. 

I és que, a més a més, ens diu que demana als veïns que participem activament. 
Escolti, els veïns ja han participat activament. Llegeixi’s les cartes que li han enviat 
amb els llistats de pisos que venen droga. Ho porto aquí imprès, tinc la notícia de l’Ara 
amb aquell mapa amb els punts de venda de droga; si vol, després li ho passo, per si 
no l’ha llegit. 

També li recomano que s’escolti el podcast d’aquest matí de Catalunya Ràdio, on 
sortien uns quants veïns del Raval explicant el que passava amb tot això. De veritat, 
escolti-ho. I jo ara, si vol, li dono la còpia i li passo el link d’aquest mapa. Però, de 
veritat, no demani als veïns del Raval que li passin els llocs de punts de venda de 
droga quan ja ho han fet. 

I de la Casa de la Barceloneta, crec que només m’ha dit el subjecte de la frase, s’ha 
deixat el predicat, perquè no m’ha dit ben bé què pensen fer amb la Casa de la 
Barceloneta, que recordo que porta un mes tancada per la seva deixadesa. 
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I això és tot. 

La presidenta atorga la paraula a la regidora perquè tanqui aquest punt. 

La regidora 

Senyora Barea, no és que em preocupi de temes de política general perquè no tinc res 
millor a fer, sinó perquè el problema greu que tenim en temes d’habitatge és la Llei 
d’arrendaments urbans. Vostès van votar en contra d’un canvi per protegir els 
llogaters, i, per tant, em preocupo del que fa el seu grup al Congrés, allà, on aquelles 
lleis que es dictaminen després ens afecten en el dia a dia i en els nostres barris. 

Sí que dir-li que no és prou, però que hem multiplicat per quatre el pressupost en 
habitatge, cosa que no s’havia fet fins ara. Evidentment que donem continuïtat a 
projectes anteriors, no venim aquí a dir que s’ha de fer tot de nou. Aquells projectes 
que funcionen bé, com ara Radars o com «Baixem al carrer», els continuem fent. No té 
sentit que ens n’inventem un per resoldre el mateix problema si hi ha un que funciona. 

Ja sé que l’oposició no està per ballar l’aigua. De fet, si pensem que això és un espai 
de representació democràtica, per sort tenim unes societats plurals i diverses, on els 
diferents partits han de representar diferents interessos i diferents sectors de la 
societat, i la ciutat justament és conflicte, és interessos contraposats. Però espero i 
crec que un dels esforços que hauríem de fer plegats és prioritzar i posar-nos d’acord 
en aquelles qüestions que són de gran calado per al districte. I, evidentment, exigir-nos 
com a oposició. Nosaltres mai no els direm que no ho facin. Ara, sí que els demanem 
que ho facin amb rigor i amb interessos no partidistes.  

Joan, no es va denegar el permís de la Residència Bertran Oriola. No, el que es va dir 
és que aquests permisos es donen per part de Mossos. 

D’acord, Marc, ara ja sé a què et refereixes. A Rec Comtal, de fet, no hi ha cap 
voluntat de no investigar-ho. El que ens diu fiscalia és que hem de fer una revisió 
d’ofici, i com a ajuntament hem d’acatar allò que diu la fiscalia, que és que fem una 
revisió d’ofici sobre com es va fer el planejament del Rec Comtal, com d’altres 
planejaments, que jo crec que moltes vegades s’havia dit que s’havien de revisar. Per 
tant, jo crec que hi ha una voluntat per part de tots els membres de Govern, i aquí 
incloc també el PSC, que allà on pugui haver hagut males pràctiques revisar-ho, 
evidentment, i anar fins al fons de la qüestió. 

I en el cas de la funerària, vostès el que ens plantegen és que comprem, i el seu 
mateix grup s’ha reunit també amb Mémora, que li ha dit que no té cap tipus d’interès a 
vendre. I, per tant, nosaltres no els podem forçar a vendre. 

Al conseller del PDeCAT, jo he dit efectivament que hi ha hagut més intervencions, no 
he dit que no s’hagi de fer més. I, de fet, no li he dit només el treball amb Mossos 
d’Esquadra, sinó també el treball envers l’habitatge. I aquí jo crec que hi ha diferents 
nivells: un és el contacte amb els propietaris d’aquells habitatges que estan ocupats o 
que són susceptibles de ser ocupats, i un altre és la negociació que fem amb els bancs 
perquè aquells habitatges buits que tenen, en general, ens els puguin cedir amb un 
preu més baix que el del mercat. 

I en el cas de la Casa de la Barceloneta, hi insisteixo, la Casa de la Barceloneta és un 
equipament de gestió cívica, que, de fet, va començar com a equipament de gestió 
cívica en el seu mandat. La seva assemblea ha decidit tancar l’equipament i 
dissoldre’s, i, per tant, nosaltres hem de dissoldre el conveni i segurament haurem de 
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treure un concurs públic per a la gestió d’aquest equipament. En tot cas, és una cosa 
que hem de poder parlar amb els veïns i entitats de la Barceloneta. 

La presidenta agraeix les intervencions i dona per tractat l’informe de la regidora. 

3. Informes: 

– Actualització del Pla especial d’establiments de concurrència pública, 
hoteleria i altres (Pla d’usos) 

La presidenta anuncia que continuen amb els informes i recorda que els temps 
d’intervenció són set minuts per al Govern i quatre minuts per a l’oposició. Tot seguit 
atorga la paraula a la regidora. 

La regidora 

Volíem presentar avui aquest informe especial del Pla d’establiments de concurrència 
pública, el Pla d’usos, que és una de les eines jo crec que més potents que tenim com 
a districte i com a ajuntament justament per regular aquelles activitats que tenen 
afectació a la via pública. 

El Pla d’usos que es proposa actualment ha de regular restaurants, bars, discoteques, 
museus, teatres, associacions culturals, karaokes, locutoris, comerços, comerç 
alimentari, atraccions, diferents establiments de concurrència pública. Aquí el que fem 
és un repàs compassat amb el procés d’elaboració del nou Pla d’usos, on ara el que 
estem fent és la diagnosi per poder començar a fer la memòria, és a dir, una diagnosi 
que ens ha de dir si els plans d’usos anteriors, el del 2010 i el del 2013, van complir 
amb els objectius que s’havien fixat i que un dels objectius, sobretot del 2010, era 
descongestionar algunes zones que estan molt saturades de determinades activitats. 

És un pla d’usos, és un pla que regula els establiments de concurrència pública, 
aquestes diferents activitats que he comentat. Hem tingut Pla d’usos el 1990, 1992, 
2000 i 2003, però l’últim en la tipologia de plans d’usos que teníem és el del 2010, el 
primer Pla d’usos que també el que fa és zonificar el districte per zones de més i 
menys saturació i estableix el que es coneix com a «trasllat»; aquestes són zones més 
saturades i són zones menys saturades. El Pla d’usos de 2013, que elimina el que 
s’anomena «criteri de densitat» i que, per tant, acaba convertint una eina per restringir 
i per regular, com és el Pla d’usos, en una eina més de liberalitzar determinades 
activitats, i que també es basa en zonificació. 

Llavors, per anar ràpid, i per no haver d’allargar-me molt, aquí tenen la diferència entre 
quines activitats regula cadascun dels plans anteriors, el del 2010 i el del 2013, amb 
bars i restaurants amb una condició de baixa més densitat, això vol dir que en un radi 
d’ics metres s’estableix quantes activitats d’un mateix epígraf pot haver-hi. Per posar 
un exemple, en un radi de cent metres, quants bars hi pot haver; per en aquest radi 
obrir un nou bar s’ha de donar de baixa, si ja s’ha passat aquesta densitat, un altre bar 
d’aquest mateix radi. 

També regulaven els hotels. En aquest cas, el pla del 2013 permet la creació d’hotels 
en la corona del districte. 

Els comerços alimentaris, que en el cas del 2010 només es referia al comerç 
alimentari on es venia alcohol, però el 2013 sí que es va ampliar a carnisseries, 
fruiteries, forn de pa, take aways –menjar per emportar–, activitats complementàries, 
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que és, quan tenim una activitat principal tipus hotels, aquella que complementa, 
restaurants, etc., i els apartaments turístics. 

El 2013 també tenim un Pla d’usos de la Rambla. 

Llavors, l’objectiu que busquem amb això és quin impacte han tingut els plans d’usos, 
si volíem descongestionar una zona, ho han aconseguit o no. Després del Pla d’usos 
del 2010, hi ha 9 restaurants més, 3 activitats musicals, 33 alimentàries, 3 hotels i 6 
edificis legalitzats d’apartaments turístics, i, en canvi, al del 2013 tenim 110 restaurants 
més, 8 musicals, 108 alimentaris i 8 hotels més. A l’informe tenen l’epígraf de 
cadascun. 

El que és important tenir present és que el Pla d’usos que s’està elaborant ara mateix 
inclou moltes més activitats, perquè el districte canvia, la realitat és dinàmica, de les 
que teníem prèviament al Pla d’usos del 2010, sobretot em refereixo a les activitats de 
comerç alimentari tipus take away i tot això, o a les botigues de vehicles de mobilitat 
personal, altres noves realitats que han sortit al districte. 

En quin context ens trobem ara mateix? Tenim, per una banda, una sentència que 
anul·la algunes parts del Pla d’usos del 2010, com el trasllat de llicències, és a dir, això 
que permetia el Pla d’usos del 2010 que era dir: «Per obrir un bar nou, has de donar 
de baixa un bar en una zona saturada», això ho anul·la, i, per tant, l’essència del Pla 
d’usos del 2010 ha quedat anul·lada. Tenim el Pla especial d’allotjaments turístics, que 
fa que el Pla d’usos ja no reguli ni hotels ni apartaments turístics. I tenim una sentència 
que determina que és nul de ple dret el Pla d’usos del 2013 i que, per tant, no té cap 
tipus de vigència i s’ha de fer com si no hagués existit a l’ordenament jurídic. 

Aquestes dades ens han d’ajudar a veure si els plans d’usos han complert els 
objectius que tenien i, si és que no, quins mecanismes correctors hem d’introduir en el 
nou Pla d’usos que estem redactant. 

La presidenta dona la paraula als grups de l’oposició. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies als tècnics que han realitzat aquest informe i per les reunions que hem 
mantingut, tant les dues polítiques com la més tècnica. 

A aquest informe que ens han presentat fan una descripció de què és un pla d’usos 
qualsevol, les característiques del Pla d’usos de Ciutat Vella, la història dels diferents 
plans d’usos que hi ha hagut, el cens d’establiments de concurrència pública del 2010 i 
del 2017 –suposo que per veure l’evolució, que no varia gaire–, i, per últim, ens han 
explicat el context actual de la suspensió de llicències. És a dir, un informe sobre 
l’estat de la qüestió. 

Molt bé. I ara què fem? Què farem amb la suspensió de llicències? Quantes llicències 
s’han deixat d’atorgar? Quants projectes on s’havien invertit molts diners s’han quedat 
sense poder dur-se a terme? Què passarà ara? Pararem les llicències? Farem nous 
canvis? 

En cap de les reunió que hem mantingut, tant les dues polítiques com la tècnica, no 
ens han explicat quin serà el futur Pla d’usos, només els objectius. Estem a 6 de juliol. 
A l’octubre farà un any que van suspendre les llicències i encara no tenim informació 
de com serà el nou Pla d’usos. 
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Només ens han presentat el diagnòstic i els diferents estudis, tant cartografies amb 
l’atles..., que els colorets estan molt bé, i l’impacte del soroll, un estudi de l’impacte del 
soroll realitzat per l’Agència de Salut Pública on recomana que, primer, en el cas 
d’implementar intervencions innovadores, fer proves pilot per avaluar la seva efectivitat 
i monitorar totes les iniciatives implementades per reduir l’exposició del soroll. On són 
les noves mesures per pal·liar el soroll? Només han presentat una mesura, que és al 
carrer Escudellers, que l’altre dia a la consultiva ens va explicar que funcionava bé, 
tenia algunes coses a millorar, però que anava bé. També ens diuen que hi ha un 
informe sobre l’economia del visitant; encara no sabem ni on és aquest informe, si ens 
el presentaran, si no ens el presentaran. 

Ja li ho he dit: va suspendre les llicències el 14 d’octubre del 2016, i som al juliol i 
encara no ens han presentat res, només uns objectius, uns objectius que crec que 
compartim tots els partits aquí representats. El primer objectiu és ordenar i limitar les 
activitats que generen conseqüències negatives als veïns. I tant! Però no han de 
prohibir, han de limitar i construir mesures per reduir les conseqüències negatives. 

Volen potenciar les activitats econòmiques que ajudin a dinamitzar l’entorn. I tant! On 
hem de signar? Això sí, han de ser activitats legals, que no incompleixin ni normatives 
ni ordenances. I han d’afavorir la diversitat econòmica i comercial. Benvingut sigui. El 
que no sabem és com serà aquest Pla d’usos nou. No sabem com solucionaran els 
problemes que pateixen ara els veïns, ja que vostès diuen que aquest pla no actua a 
passat, sinó a futur. Què farem mentrestant? 

Una altra cosa que ens ha sorprès –per no dir una altra paraula– són els processos 
participatius que han fet. Com sempre, i no som els únics que ho diem, sinó també ho 
diuen els veïns, aquests processos participatius separen en grup les persones, fan 
bàndols, els donen gomets, situen els comerciants en un cantó, els veïns a un altre i a 
les associacions de veïns o comerciants a un altre. L’únic que fan amb això és separar 
els ciutadans en grups i enfrontar-los, tal com va passar l’1 de juny, on veïns i petits 
restauradors van acabar cridant-se i insultant-se. Això és el que volen vostès? 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Yo puedo entender el Plan de usos de Itziar González. A pesar de no solucionar los 
problemas del distrito, yo reconozco que fue positivo en el sentido de integrar las 
problemáticas de Ciutat Vella con una diagnosis más amplia, que al final no fue útil, 
pero que fue concienzuda y de una enorme reflexión. 

Puedo entender el Pla de usos de Mercè Homs, al que dimos nuestro apoyo, ya que, 
sin romper lo que funcionaba en el de la señora González, pretendía no 
desaprovechar unas oportunidades económicas evidentes sin que ello costase un 
precio a los vecinos, como puede verse en su cuadro resumen de la página 29, que es 
el último objetivo de todo el informe: censo, señora regidora, censo. 

No estoy diciendo que esté totalmente de acuerdo con la modificación del Plan de 
usos que hizo Mercè Homs. De hecho, hay cosas que no nos gustaron nada, para 
empezar que no cumpliese la promesa que nos hicieron al Partido Popular de regular, 
prohibir, la apertura de salas cannábicas en Ciutat Vella, y luego la ausencia de control 
sobre el propio plan, que propició que tantos y tantos comercios ilegales proliferasen 
en nuestras calles sin que el Gobierno moviese un dedo para evitarlo, a pesar de unas 
advertencias y denuncias. 

Pero lo que no puedo entender es que Gala Pin, que ha reconocido públicamente hace 
unos meses que antes de ser regidora no sabía qué se podía y qué no se podía hacer 
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con un plan de usos, y cuyas explicaciones sobre el mismo no vislumbran que haya 
avanzado mucho en este tema en los últimos dos años, esté haciendo un plan de 
usos. Todo esto, que parece una crítica fácil, no lo es, es una reflexión obligada, 
obligada para entender por qué ustedes no deberían estar gobernando ni Ciutat Vella 
ni Barcelona. 

Usted, regidora, llega a esa silla habiendo emprendido una lucha sin cuartel contra un 
Plan de usos que cuando ya es regidora, cuando lleva dos años de regidora, confiesa 
que no conocía. 

Eso es muy grave, porque nos da la impresión de que su nuevo plan de usos va a 
responder más a criterios personales suyos de revancha que a criterios objetivos de 
necesidades de distrito. Usted creía que el plan de usos servía para decidir qué 
negocios poner y cuáles quitar, y con ese convencimiento, erróneo, tal y como 
reconoció en público, y esa aspiración, llega usted a ser regidora de Ciutat Vella. 

En octubre del año pasado implanta usted una moratoria de un año que frena en seco 
la actividad del distrito en plena recuperación económica con la excusa de elaborar un 
nuevo plan de usos. Y lo digo porque a nadie se le escapa que para ustedes frenar la 
actividad económica es el fin y el Plan de usos es el medio. Y es muy triste y 
desafortunado que un plan que ha de servir para potenciar la creación de economía, 
de forma controlada e integrada con la vida vecinal, acabe siendo un mero instrumento 
para acabar con ella. 

Nos presentan un informe sobre el Plan de usos de unas cuarenta páginas, treinta y 
nueve de las cuarenta son para hablar del trabajo hecho por otros. Del suyo, de su 
trabajo, solo hay una página. A dos meses hábiles de tener que aprobar este Plan de 
usos, nos presenta usted, a este Consell Plenari, una página medio escrita donde, 
para más inri, no dice nada. 

A la pregunta de cómo llevan ustedes el Plan de usos que han de aprobar de aquí a 
dos meses hábiles, nos contesta que han encargado unos estudios. Bien. Ahí está 
toda la información que son ustedes capaces de darnos. Cabe en una página y cabría 
en un sello. Y lo que han encargado es para echarse a correr, a dos meses de aprobar 
este Plan de usos: datos de Ciutat Vella –ojo al dato–, impacto del ruido en la salud y 
economía del visitante. Es para echarse a correr, porque demuestran todo lo que he 
dicho, que a dos meses de aprobar un plan de usos del que van a depender muchos 
puestos de trabajo, tanto de personas que trabajan por cuenta ajena como de 
autónomos, y, por tanto, la estabilidad de muchas familias, no tienen ustedes ni idea 
de lo que van a tocar ni de lo que van a mover. 

Por cierto, señora Pin, yo no he dicho que cobrase usted más de 80.000 euros. He 
dicho que nos cuesta a todos más de 80.000 euros. Lo que haga usted con ese dinero 
nos da igual. A todos nosotros nos cuesta más de 80.000 euros al año para 
entregarnos un informe de un plan de usos a dos meses de aprobar con solo una 
página sobre lo que piensa hacer. 

Gracias. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Això és divertit, que parlem de què cobrem. Els codis ètics de Barcelona... La gent de 
la CUP cobra molt menys de la meitat que la de Barcelona en Comú. Deu ser un codi 
ètic d’una altra ètica o alguna cosa així. Però, bé, és igual. 
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El Pla d’usos, ens vau venir a veure, molt simpàtics, ens vau dir que és una eina molt 
estàtica, però una realitat molt dinàmica. Vam trobar a faltar –ja ho arreglarem, 
suposo– que en aquests processos participatius dels gomets, que hi ha pràcticament 
tots els comerciants interpel·lats, no s’interpel·li els veïns. O sigui, tal com hi ha un 
grup de tècnics que van buscant en els negocis la gent per decidir què es fa a fi de 
comptes amb l’espai públic i a fi de comptes amb el que és de tots, no s’ha anat amb 
una munió de gent, escala per escala, veí per veí, explicant com afecta això, i ens 
hauria agradat molt. 

L’anterior Pla d’usos va ser molt efectiu, va agafar el tsunami destructiu del capitalisme 
i el va surfejar. El carrer Robador, zona restringida, de cop es va fer zona on es podien 
fer bars gegants a 4.000 euros el lloguer, i es van començar a tancar bars petits. Sí 
que va servir el Pla d’usos, va servir per gentrificar. Aquest Pla d’usos haurà de servir 
per a alguna cosa. 

Nosaltres no ens caiem gaire bé, però volem ser amics vostres. Volem un pla d’usos 
restrictiu amb el lucre i amb la cobdícia, molt restrictiu, molt sever, i serem amics, i 
anirem on sigui i nedarem per sota d’aquest tsunami i anirem a buscar una illa amb 
aigua potable i farem el que vulgueu. Marxeu del capitalisme i ens trobareu, nedant en 
la bona direcció. Feu un pla d’usos molt restrictiu, si us plau. Us ho demanem, si us 
plau. Sou capaços. 

Un moment, que se’ns morirà un «guiri», amb els karts aquests taronges que van 
explicant-los què es la ciutat, que són tan petits, davant dels autobusos, se’ns morirà 
un «guiri» un dia. Parem ja amb els karts taronges o grocs. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

La història dels plans d’usos de Ciutat Vella en el fons és la història d’una derrota, 
d’una derrota global, si es vol, perquè no estem sols en aquesta deriva, però al cap i a 
la fi una derrota en tota regla. 

És el quadre resultant de l’eclosió i posterior desenvolupament de l’anomenat «model 
Barcelona», fins la seva darrera mutació en allò que ha acabat denominant-se «marca 
Barcelona». És a dir, l’adaptació particular que ha anat duent a terme la nostra ciutat, 
el nostre districte, davant la globalització econòmica. I això s’evidencia en el fet que el 
Pla d’usos intenta posar una mica d’ordre en tot un seguit d’activitats que són la 
plasmació del procés de terciarització que hem anat patint; progressivament, 
desballestant un model productiu que s’anava considerant obsolet fins arribar als 
nostres dies. 

Un moment actual en què de la terciarització, de tan hegemònica com és, cal separar-
ne l’activitat d’hoteleria mitjançant un pla específic, el PEUAT. I, dins d’aquesta 
evolució, el Pla d’usos del 2013 és la fita paradoxal de la deriva. I l’és perquè ens 
evidencia que en una ciutat assotada per la crisi econòmica el medicament que s’usa 
és el propi verí. És a dir, la recepta per dinamitzar econòmicament el districte –perquè 
és evident que el Pla d’usos de Convergència és un pla de desenvolupament 
econòmic encobert– és la liberalització dels usos, i això, lògicament, acabarà 
beneficiant especialment la indústria turística, sector en què ha anat refugiant-se a 
marxes forçades l’economia de la ciutat. 

Aquesta dinàmica es plasma especialment en la creació de les noves àrees de 
tractament específic (ATE) o en l’intent de donar sortida econòmica en forma d’hotels 
als edificis catalogats de nivell b, que no en sabien massa què fer. 
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Un cop dit això, deixin-me recordar-los que, tot i que el Pla d’usos més perniciós és el 
de Convergència, els ideòlegs i impulsors del model i de la marca Barcelona és el seu 
Govern, és el Govern resultant dels seus pactes, és el PSC i Iniciativa per Catalunya, 
el que després de 34 anys segueix manant. 

Per cert, aprofitant l’avinentesa, els voldria felicitar pels dos estudis que he pogut 
consultar. Estan realment ben treballats, són molt oportuns i ens doten d’eines per tal 
d’evitar la deriva dels darrers plans d’usos. No obstant, m’ha sobtat no saber trobar 
aquest enunciat d’«informe sobre l’economia del visitant». Sap vostè que no hi ha res 
que desperti més la curiositat humana que el secretisme, oi? Espero que tinguin la 
gentilesa de penjar-lo a la web en breu. 

Per finalitzar, sols afegir que la presentació d’aquest informe denota que vostès tenen 
l’aprovació del proper Pla d’usos del districte com a fita clarament prioritària, i en això 
hi coincidim, i els reitero que ens trobaran sempre disposats a treballar per a la ciutat. 

Moltes gràcies. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Per començar, m’agradaria remarcar algunes de les millores que presentava el Pla 
d’usos del 2013. Per una banda, es va eliminar la condició de densitat en diversos 
carrers. No obstant, en tots aquells carrers on els estudis de sonometria ho van 
indicar, no es va eliminar aquesta condició de densitat, com ara Nou de la Rambla, 
Escudellers o Ferran, perquè en l’anterior mandat ja estàvem preocupats pel soroll, 
encara que vostès diguin el contrari, i per això vam ser els primers en posar 
mesuradors sonomètrics als balcons. 

Després m’agradaria fer notar una dada que dona la diapositiva número 29, que és 
sobre el cens d’establiments, que és el que és realment important. No tergiversin, 
perquè vostès parlaven de les activitats, però el que és realment important és el cens. I 
dir-los que l’any 2017 a Ciutat Vella hi ha menys hotels que el 2010, en concret 14 
menys. L’any 2017 hi ha menys hotels que l’any 2010: els ho repeteixo perquè ho 
entenguin. És a dir, vostès deien el mandat passat «oh!, aquests tan dolents que ara 
governen faran 400 nous hotels perquè deixaran fer hotels en els edificis catalogats». 
Bé, 14 hotels menys l’any 2017 que l’any 2010. 

El Pla del 2013 pretenia que sense créixer hi hagués més dinamisme econòmic. És a 
dir, per exemple, no s’augmentava el nombre de llits del districte, però es millorava la 
qualitat dels establiments. Es va incentivar que es tanquessin petites pensions, moltes 
d’elles deteriorades i dins d’escales de veïns i que creaven molèsties a la resta de 
veïns. I nosaltres això ho enteníem com una millora de la qualitat del parc d’hotels que, 
de retruc, impulsava establiments en millors condicions per als visitants, però també 
per als treballadors mateixos d’aquests establiments, i també afavoria la renovació del 
parc i incentivava, òbviament, l’ocupació. Però vostès, amb la seva obsessió malaltissa 
per les moratòries, les suspensions i per prohibir-ho tot, estan afavorint el 
decreixement i no el dinamisme econòmic. A més a més, amb mesures com el 
PEUAT, on els hotels hauran de reduir habitacions si volen fer reformes, afavoriran 
l’envelliment del parc hoteler i a més a més que vagi a buscar el turisme que no volem. 

A més a més, també volia parlar sobre les àrees que es van crear en el Pla d’usos del 
2013, les àrees de tractament especial, que eren petits espais on hi havia llibertat per 
fer una tipologia concreta d’establiments. Es van fer àrees a llocs com el carrer 
Robador, l’entorn de la plaça George Orwell, perquè aquests espais estaven molt 
degradats i per revitalitzar la zona. O també només cal veure els porxos d’en Xifré, 
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com està ara i com era abans, que gràcies a fer una ATE i a intervencions 
urbanístiques van millorar molt. 

També per no parlar de la promoció de la cultura, que crec que ens van dir que no els 
semblava malament, que era que, per tal que no es perdessin biblioteques i llibreries, 
es posaria una clàusula que deia que podrien tenir un tant per cent molt petit de 
cafeteria per fer subsistir el negoci, en definitiva, per foment de la indústria cultural. 

I, per últim, m’agradaria parlar dels processos participatius que s’han fet. Primer de tot, 
li volia demanar si s’ha arribat a alguna conclusió d’aquests processos participatius, 
perquè molts cops els veïns volien parlar i els deien: «No, d’això no pot parlar, perquè 
està regulat al PEUAT», «No, d’això no pot parlar perquè està a l’Ordenança de 
civisme». Per tant, si es va arribar a alguna conclusió. 

Després també, de veritat, lamentable la imatge que es va veure aquí, en aquesta 
sala, d’enfrontar per una banda veïns, per l’altra banda restauradors, per l’altra banda 
gent que tenia negocis. S’ho podien haver estalviat. 

I després, a més a més, també els volia preguntar, ens poden dir qui ha fet aquests 
processos participatius? Vostès, que són els abanderats de la municipalització, van 
externalitzar aquests processos participatius. Ho va fer una empresa, vaja. No seria 
millor que ho haguessin fet tècnics d’aquí o vostès mateixos que no una empresa que 
no sabem si coneix o no coneix la realitat de Ciutat Vella? 

Gràcies. 

La presidenta atorga de nou la paraula a la regidora.  

La regidora 

Com que no podré respondre a tots, sí que dir que abans m’he oblidat de dir que 
aquest Pla d’usos va acompanyat també, que és una eina restrictiva, del Pla de 
desenvolupament econòmic, i per això ara mateix també es presenta l’informe, que és 
la que fomenta i impulsa l’activitat econòmica al districte, d’un pla d’inspeccions, 
perquè una de les demandes que hi ha sovint, molt raonables, és que es compleixi la 
normativa que tenim vigent. Llavors, entraré en diverses qüestions. 

Respecte del procés de participació, jo crec que, senyor conseller del PDeCAT, és 
complicat que vostès ens critiquin el procés de participació, perquè hem anat a buscar 
justament veïns que habitualment no participen, hem fet sessions obertes, quan això 
en absolut va ser la dinàmica que es va fer al Pla d’usos de 2013, més aviat es va 
decidir amb actors concrets i amb interessos concrets, també, no tant amb veïns. 

Si em permet que expliqui per què hi ha un nombre d’hotels menor després del Pla 
d’usos del 2013 –ja ho deia a la pantalla–, és perquè el que es comptaven són els llits, 
és a dir, tu podies comprar llicències de pensions que tenien vint, trenta llits, ajuntar-
les i fer nous hotels. I el que va resultar és que van desaparèixer pensions que moltes 
vegades donen cabuda a gent gran que viu sola o així, i al Gòtic aquesta és una 
realitat que es donava molt, per acabar tenint hotels de luxe, i això fa que disminueixi 
el nombre d’hotels, no que disminueixin ni els llits turístics..., i que sí que desaparegui 
una realitat com és la de les pensions a Ciutat Vella, que sustenta part de la gent gran 
que tenim vivint sola, a la qual igualment se li ha de donar una millor sortida. 

La presidenta agraeix les intervencions i dona per tancat aquest punt. 
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– Actualització del Pla de desenvolupament econòmic de Ciutat Vella 

La presidenta atorga la paraula a la consellera Eva Alfama. 

La Sra. Eva Alfama i Guillén 

Tots aquests materials estan penjats a la web del Districte; en aquest cas és una 
versió resumida. 

El mateix juliol de l’any passat vam presentar el Pla de desenvolupament econòmic de 
Ciutat Vella, ara fa un any, i volíem presentar els primers resultats, que és una cosa 
que anirem fent anualment, i a més també perquè, com deia la regidora, és la part de 
promoció que acompanya aquest àmbit més restrictiu, que és el Pla d’usos. 

El Pla de desenvolupament econòmic és el full de ruta que volem seguir per dinamitzar 
i transformar l’economia del districte fins al 2021. És una cosa que no s’havia fet mai. 
El que fa és tenir una mirada integral, inclou comerç, ocupació, emprenedoria, 
economia social, és a dir, tot l’àmbit de l’economia en un sentit ampli. El que vol fer és 
mirar, des de les oportunitats del territori, quins són els actius, quines són les 
potencialitats, connectar les entitats i les empreses del territori amb els treballadors 
que hi ha aquí i reforçar el que ja s’està fent, no pensar-ho a una escala de ciutat, que 
a vegades no és capaç de promoure les iniciatives que hi ha. 

Hi ha uns sectors prioritaris: comerç de proximitat, consum responsable, la cultura, la 
petita producció urbana –aquesta nova economia circular, verda–, innovació, 
tecnologia, i també el sector de les cures i dels serveis a les persones i les iniciatives 
socials i comunitàries. Això no vol dir que les altres iniciatives no siguin benvingudes, 
però hem de prioritzar, perquè el que necessitem realment és diversificar. El sector 
turístic és molt present i també és molt vulnerable als canvis. Necessitem tenir una 
economia molt més arrelada. 

Tinc molt poc temps per poder després explicar, així que aniré molt ràpid. Hi ha 57 
actuacions, distribuïdes, ja n’hem realitzat 12, que eren més concretes, 27 estan en 
marxa, i les 18 que queden estan planificades per a més endavant. O sigui, tenim un 
bon nivell d’execució. Tot el que estava previst ho hem anat fent. 

El que hem estat fent sobretot és treballar acompanyant els agents socioeconòmics 
del territori, donant suport econòmic i acompanyament a les xarxes laborals. Després, 
una altra de les mesures que ara començarem aquest segon semestre de 2017, que 
hem estat preparant fins ara, és poder obrir un punt d’atenció a l’activitat econòmica, 
que els emprenedors, els treballadors, els comerciants, les associacions puguin tenir 
un punt de referència per a consultes i per poder conèixer quins són els ajuts que hi 
ha. Incloem també una dinamització comercial i econòmica també en urdú, o sigui una 
manera de poder treballar amb part de la població, comencem amb la població del 
Pakistan, per també poder acostar-li els recursos. Tindrem una dinamitzadora, tindrem 
assessorament. I, a més, estem fent sessions específiques. 

Vaig ràpid, amb grans blocs. En comerç, seguim treballant amb el suport a les entitats. 
Les webs les hem seguit consolidant. Estem treballant per fer-ne una de més potent a 
escala de districte. I tenim ara personal per poder fer una visita més proactiva als 
comerços que ens arriba que estan a punt de tancar o que tenen dificultats per poder 
treballar la transmissió empresarial. Ara tenim personal per poder ser molt més 
proactius i no esperar que ens vinguin els problemes. 
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Hem fet un cens. Estem veient també estratègies de cooperació per poder reduir 
costos i generar oportunitats. La idea és, amb aquestes oportunitats que tenim al 
territori, generar feina i generar empresa. 

Programes d’aixecament de persianes. 

Tema de formació adaptada a necessitats, o sigui, no un catàleg de formació, sinó que 
les pròpies entitats del territori, les empreses, ens diguin què necessiten i llavors fer 
dispositius ad hoc, que de fet ens estan funcionant, i ja en una de les primeres que 
hem fet han inserit quasi totes les dones que estaven treballant. 

I, per anar ràpid també, ara obrirem un punt de drets laborals. No podem pensar 
l’economia sense pensar tampoc en com garantir els drets laborals, que això serà 
aquest juliol, per poder tenir assessorament i formació. 

I simplement, per acabar aquesta ronda, hi ha més dades. Destacar que teníem una 
tècnica de Comerç, ara el que tenim és no només aquesta tècnica de Comerç, que és 
una altra persona, sinó una persona i mitja que estan dedicades a aquest pla i, a més 
a més, dos tècnics més de Dinamització Econòmica, que han de treballar als barris, i 
dos plans d’ocupació que tenim ara, que estan treballant el tema específicament de 
Comerç. 

Hem dedicat aquest últim any 227.000 euros, entre Districte, Barcelona Activa... Estem 
posant una sèrie de recursos molt importants a realment donar suport a les iniciatives 
econòmiques i diversificar l’economia d’aquest districte, que ens fa molta falta. 

La presidenta dona la paraula als grups municipals. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Antes de valorar este informe, por llamarlo de alguna manera, me gustaría hacerle 
unas preguntas, preguntas que les hice llegar por escrito el 29 de marzo de 2017 por 
registro y que se las envié directamente al conseller tècnic. 

¿Cuántos comercios y establecimientos se han inscrito en las webs de comercio del 
distrito? ¿Qué se les ha ofrecido para fomentar la participación? ¿Cuántos comercios 
faltan? ¿Cómo se ha realizado la prueba piloto de la central de compras? ¿Cuántos 
comercios se han adherido? ¿Qué conclusiones extraen del diagnóstico sobre los 
comercios regentados por personas de origen extranjero? ¿Qué medidas van a 
aplicar? 

Sobre el Punto de Atención a la Actividad Económica, ¿nos podían hacer llegar la 
información que se les va a facilitar a los comerciantes? ¿Cuántos locales se han 
cedido de propietarios privados para destinarlos a la bolsa de locales para levantar 
persianas? ¿Qué incentivos se les van a ofrecer? ¿Cómo se decidirá qué tipo de 
negocio pondrán en esos locales? ¿Cuántas empresas ha contratado el Distrito que 
incluyan cláusulas sociales o que velen por el retorno social al territorio? ¿Cuál es el 
diagnóstico sobre las condiciones laborales del sector turístico? 

Gracias. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Un millón de euros para este plan. Hace unos meses reunieron ustedes en esta sala a 
un montón de asociaciones para explicarles lo que se había hecho con este plan 
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económico y no supieron decírselo a pesar de la insistencia de los asistentes, que 
para eso habían venido. Supongo que el hecho de haberse gastado ya un tercio del 
one million dollar plan les ha obligado a justificarse delante de todos y de ahí que nos 
presenten este informe, que paso a comentar página a página. 

En la página 2 –ya en la introducción nos mienten ustedes, y eso no augura nada 
bueno sobre el informe– dicen que se ha aprobado, y no es verdad. No se ha 
aprobado por nadie, no nos han dado la oportunidad. Este plan es una medida de 
gobierno, es decir, que no se vota, que no se aprueba, es una medida de gobierno. 
Primera tarjeta roja. 

Página 3. No entendemos por qué algo que ya debería hacer el Distrito y desde 
siempre, es decir, ayudar a las entidades que ayudan, lo incluyen ustedes como 
objetivo conseguido por este plan, cuando no debería ser así. Comentan dos de la 
Fundación Tot Raval, Raval Km0, que está muy bien, pero la tercera, que es la que 
crea más empleo, más duradero, con una formación teórica y práctica, no nombran a 
las asociaciones que lo están haciendo posible. Creo que está feo atribuirse el trabajo 
de los demás. Hay que nombrarlos, reconocerles el trabajo y agradecérselo. Seguro 
que no lo han hecho a propósito y se les ha olvidado, pero segunda tarjeta roja. 

Se trata del gran trabajo que están realizando las asociaciones Eix Comercial del 
Raval, la asociación Fem Raval, Impulsem, y la Associació Educativa Integral del 
Raval, que han provisto de formación, en el ámbito de la limpieza, a veinte personas 
por ahora, no doce, como dicen ustedes, y de las cuales unas quince serán 
contratadas al acabar las horas de práctica, no «moltes», como indican vagamente en 
su informe. Un proyecto este, el Servei de Neteja Mancomunat del Raval, que cubre 
las necesidades de servicios de limpieza de algunos establecimientos del territorio con 
el trabajo de vecinos del Raval que buscan un empleo. Gran trabajo. 

Página 5. El Punto de Defensa de los Derechos Laborales, ¿lo pondrán ustedes frente 
al top manta? La pregunta se la hicieron en la famosa reunión, donde no supo 
contestar qué habían hecho, y se la hicieron porque encontraron un poco sectario este 
punto de defensa, como muy dirigido a unos sectores y tapándose los ojos ante otros 
tan evidentes como el top manta, los lateros, etc. Es como la creación del sello de 
turismo responsable. ¿Es consciente de que la creación de este sello y su 
implantación hace que se quede usted sin una de sus cantinelas preferidas, aquella 
que dice el trabajo esclavista del turismo? 

Página 6. Las webs de establecimientos deberían revisarlas. No es normal que en el 
Gótico haya 18 fruiteries pero 62 fruterías, o 40 tiendas donde vendan leche, pero solo 
57 on venguin llet. Por otro lado, ¿cuál es el filtro para que un comercio aparezca en 
esta web y se le haga publicidad gratuita con fondos públicos?, ¿se analiza si son 
deudores con las administraciones públicas, si tienen asegurados a todos sus 
empleados, tienen todos nóminas; si no hacen jornadas maratonianas, laborales; si 
cumplen con las ordenanzas municipales, especialmente con la de establecimientos 
alimentarios? Me gustaría que me contestase este tema. 

Página 8. Respecto al programa para levantar persianas me surgen muchas dudas. 
Una de ellas es que no sé cómo tomarme la frase «Durant el mes de juliol tindrem 
identificats vint propietaris que podrien estar interessats a participar en el programa.» 
¿Cómo que «tendrán»? ¿Qué tienen ahora? ¿Cómo que «estarían interesados»? 
¿Qué es lo que tienen? Después de nueve meses, ¿qué tienen? En Ciutat Vella hay 
centenares y centenares de locales cerrados. Después de nueve meses no nos saben 
decir cuántos propietarios tienen que se hayan comprometido a participar en su 
programa. Tercera tarjeta roja. 
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Página 9. En cuanto a la convocatoria de cesión de locales públicos para actividades 
económicas, cuéntenos más: cuántos locales, dónde están, con qué criterios los van a 
adjudicar. 

Nos comentan ustedes que han pagado unos servicios de consultoría para realizar las 
contrataciones del Distrito de 2014 y 2015, y también que van a redactar un protocolo 
de compra y contratación. ¿Por qué las contrataciones de 2015 y 2014? ¿Qué tiene 
que ver una cosa con la otra? ¿Hacía falta contratar una consultoría para mirar estos 
datos? 

Página 10. Nos aportan un gráfico muy gráfico, valga la redundancia. Según lo que 
nos presentan, han ralentizado ustedes, de forma muy preocupante, el asesoramiento 
laboral, empresarial y de emprendimiento a los vecinos. El asesoramiento a vecinos 
para temas laborales… 

La presidenta l’avisa que s’ha acabat el temps. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

¿Ya se ha acabado? Un día lo controlaré, señora Homs. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Això és un powerpoint. El Pla de desenvolupament econòmic de Ciutat Vella és anar 
degenerant barris, anar comprant, anar expulsant els veïns i anar venent més car. 
Aquest és l’autèntic Pla de desenvolupament econòmic de Ciutat Vella, no aquest 
powerpoint. 

Hi ha una oficina d’assessorament laboral on hi són els empresaris... Una mica «raro» 
això. Una empresa és una casa..., no ho sé, és una mica «raro». 

Una cosa sí que ens crida l’atenció. Estem demanant economats sempre, dieu que 
s’ha dissenyat un programa d’intermediació de l’Ajuntament per aconseguir que les 
persones propietàries de locals es posin a disposició de projectes econòmics 
necessaris a Ciutat Vella. Però quants locals municipals hi ha buits? Ni tan sols ho 
sabem de tants que n’hi ha! Doncs, en lloc d’anar a buscar propietaris, busquem la 
institució mateixa i activem-la una miqueta. 

Trobem una mica estrany que es tracti els pakistanesos com una gent especial. Els 
comerciants pakistanesos són comerciants, no ho sé. No sé quina especialitat haurien 
de tenir. I si tractem amb els comerciants pakistanesos, tractem amb els treballadors 
pakistanesos, que tampoc tenen per què estar en els llocs on hi ha comerciants 
pakistanesos. No us sembla? 

I això de les vint i les quinze persones dels serveis de neteja mancomunats, estant 
com estan les coses, que aquí en tres o quatre anys no quedarem ni Déu, això és com 
la llista de Schindler, com la pel·lícula aquella: agafes una gran tragèdia i agafes 
quinze persones, una cooperativa de quinze manters... És les coses a les quals ens 
teniu acostumats, de res, d’una petita solució individual per a un problema col·lectiu i 
posar el focus en aquesta petita solució individual, com si signifiqués re. No significa 
absolutament re. 

I ja que parleu de les mesures laborals en els comerços pakistanesos i tal, no 
discrimineu, si us plau. Aneu al Zara, aneu a l’Hotel Vela, que la gent se n’ha anat 
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d’allà perquè els foten crits, aneu a les grans empreses, que sí que fan por, i no el 
comerç pakistanès, i mireu com treballa la gent allà, si us plau. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

En l’informe de la Regidoria els he comentat que vostès havien decidit iniciar vacances 
el mes de maig, i, a tenor dels informes que ens presenten avui, m’hi reitero. Els 
voldria fer notar que vostès van perdent pistonada i que aquests informes que ens 
presenten no deixen de ser l’excusa propiciatòria per sortir del pas. Vostès han mirat el 
calendari, han vist que tocava el Consell Plenari, que no tenien absolutament res 
decent per presentar, i darrerament ens estan presentant unes castanyes que no hi ha 
massa per on agafar-les. 

Però, per exemple, el cas del pla de màrqueting de Via Laietana, de l’altre cop, encara 
podien omplir l’expedient. Presentaven una mesura de govern –no com avui–, i 
sempre els quedava el recurs de fer veure que els veïns, comerciants, oposició, fins i 
tot els socis de govern, com el PSC, eren una colla d’analfabets que no sabien copsar 
les bondats del nyap grandiloqüent que ens presentaven. I qui dia passa, any empeny. 
En resum, aquest cop se’ls ha tirat el temps a sobre, no tenien ni una sola mesura de 
govern, ni pel que sembla un trist informe. I han acabat agafant els apunts en brut que 
tenien sobre la taula, per això la consellera del PP troba tants desquadraments, i li heu 
dit a algú que passava per allí: «Esto me lo pones todo bonito», i voilà, tu, ja tens 
informe sobre el Pla especial d’establiments de concurrència pública, hoteleria i Pla 
d’usos, per una banda, i el Pla de desenvolupament econòmic de Ciutat Vella, què 
hem aconseguit els primers nou mesos, per l’altra. Els noms són molt diferents, d’un a 
l’altre, eh?, ja es nota que és una mica pengim-penjam. 

Respecte a l’informe en si, com és una actualització d’aquest, hereta els vicis que 
contenia el Pla de desenvolupament econòmic. És a dir, com que al pla no hi havia 
inclòs massa indicadors, la presentació de les xifres acaba no dient massa res. Del Pla 
de desenvolupament econòmic ja vam dir que ens agradaven els objectius que 
perseguia, la diversificació econòmica especialment, però que els mancava concreció. 
Això vostès ho fan sovint, pensant que així es protegeixen de la nostra fiscalització 
sense adonar-se que en realitat el que fan és mostrar-se com uns governants poc 
solvents i maldestres. 

Qualsevol acció presentada, com que persegueix uns objectius desitjables –per 
exemple, aconseguir la incorporació en el mercat laboral de persones en risc 
d’exclusió–, sempre tindrà una consideració positiva per part de tothom, però la trampa 
rau en el fet que la numeració d’aquestes fites –utilitzant la seva pròpia terminologia, 
fites desitjables– acaba per donar la sensació que el resultat és l’òptim, però en 
realitat, degut a la manca d’indicadors, com els deia, el pla no pot ser valorat. 

Ja està. Gràcies. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Ens presenta avui un balanç dels nou primers mesos del Pla de desenvolupament 
econòmic del districte. Bé, en lloc de dedicar-se a donar contingut, com els he dit 
abans, a la part decisòria d’aquest plenari, s’han dedicat a fer un powerpoint per 
explicar una mica els nou primers mesos, i, bé, estiguin preparats, perquè diria que el 
proper mes de gener ens en presentaran un altre. Per tant, potser en aquell plenari 
tampoc hi haurà massa teca. 
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Que està molt bé que retin comptes de les coses que fan, però ens agradaria que ho 
fessin amb una mica de fonament. Normalment, en un balanç com aquest ens haurien 
de donar indicadors concrets per mesurar si estan fent la feina o no, però la veritat que 
no n’hem vist massa. 

A més a més, parlen d’accions realitzades, però veiem moltes coses que estan a mig 
fer. Han fet moltes diagnosis, molts estudis, han iniciat redaccions, però em sembla 
que la gent del carrer ha notat ben poc aquest Pla de desenvolupament econòmic. 

Els demano que, quan hagin acabat de redactar, d’estudiar i de diagnosticar, seria 
interessant que ens fessin arribar als grups polítics les conclusions d’aquests estudis. 
També trobem que seria interessant que ens fessin arribar la relació d’empreses que 
s’han contractat i com s’han adjudicat aquests contractes. 

Sabem del cert que, per exemple, s’ha adjudicat l’assistència tècnica a La Hidra 
Cooperativa, una empresa fundada per un diputat actual de Podemos al Congreso. Els 
agrairia transparència al respecte. 

D’una cosa sí que suposo que ens n’alegrem tots, i és que més veïns hagin trobat 
feina gràcies a Barcelona Activa. 

Després, també veiem que no parlen dels diversos baixos comercials d’edificis que en 
el mandat passat l’Ajuntament va comprar al carrer Robador i al carrer Sant Ramon 
per convertir aquests locals en llocs on nous emprenedors que haguessin fet formació 
a través de Barcelona Activa poguessin iniciar la seva idea de negoci. 

Doncs, bé, dos anys després que vostès hagin arribat al Govern, els negocis que s’hi 
van crear ja no hi són, i no s’han establert de nous, i deu dels locals que estaven 
destinats a Ciutat Vella per als emprenedors estan buits. A més a més, ja veuran com 
els té de cuidats aquest Govern. Passin per davant del local que hi ha al carrer Sant 
Ramon, número 6, i veuran un local municipal –un local municipal– buit i amb l’entrada 
plena de brutícia, un local que havia de ser destinat a emprenedors del districte. Ho 
vam denunciar fa un mes, i ja veuen què és el que els importa aquest programa, 
perquè la brutícia segueix allà. 

Ara bé, també els vull recordar que, si de veritat volen contribuir al desenvolupament 
econòmic de Ciutat Vella, arreglin abans unes quantes coses. Acabin amb la venda 
ambulant il·legal. Això és el que de veritat afecta el desenvolupament de molts negocis 
de Ciutat Vella. Millorin el servei de neteja: la sensació que Ciutat Vella cada dia està 
més bruta la comparteix moltíssima gent del districte. Prenguin mesures ràpides i 
efectives en problemes tan greus com el de la venda de droga al Raval. On són 
aquests tècnics de comerç? Molts comerciants ens diuen que no els han vist per 
enlloc. Deixin de marejar els restauradors amb les ordenacions de les seves terrasses. 
I, sobretot, no girin l’esquena als comerciants i emprenedors i vagin a parlar amb ells. 
No els facin esperar mesos per tenir una reunió. Si us plau, escoltin-los. 

La presidenta agraeix les intervencions i dona de nou la paraula al Govern.  

La Sra. Eva Alfama i Guillén 

Han sortit moltes coses. Bé, alguns dels consellers, sincerament, no sé si han dit res. 
Altres sí que han fet coses més concretes. 

El pla està a la web. Aquest és un informe d’actuacions. Evidentment, portem nou 
mesos, des del setembre –es va aprovar el juliol, és del setembre–, s’han fet 
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moltíssimes coses. De fet, és la primera vegada que hi ha aquesta mirada integral que 
estem alineant tots els actors econòmics, s’ha treballat amb comerciants, s’ha treballat 
amb entitats, s’ha treballat amb veïns, i això no s’havia fet mai, i estem alineant tothom 
per tenir una mirada. Hi ha molt cansament, també, del model..., tothom és molt 
conscient que el model econòmic del districte no només satura, sinó que, a més a 
més, és molt fràgil. Només dir una cosa, no puc evitar dir-ho, però no m’estranya que li 
semblin molt sectaris els drets laborals a la consellera del PP, ateses les reformes 
laborals que estan fent. 

El Punt de Drets Laborals i el Punt d’Activitat Econòmica estarà al costat de l’Oficina 
de l’Habitatge de Salvador Seguí. L’estudi del comerç en urdú i la situació una mica 
per acostar-ho a aquesta comunitat es presenta el 25 de juliol. Hem treballat aquests 
mesos per generar aquest pol d’assessorament, d’activació, de ser proactius en tots 
els àmbits –en ocupació, en emprenedoria, en comerç, en empresa, en economia 
social i solidària–, i es tracta de seguir treballant. Per això us ho volíem explicar. 

Hi ha taules de barri, hi ha plenaris. És un dels projectes que jo crec que serà dels 
projectes més potents, i és un canvi de funcionament que no s’havia fet mai, s’està 
fent a altres districtes també, els més prioritzats per les necessitats socials, i és un 
projecte, a més, que està tenint molta informació, estem constantment generant 
butlletins. Per tant, us convido..., properament tindrem una web de divulgació, o sigui, 
no crec que es pugui dir que no és un projecte que hàgim explicat. 

Els indicadors, recollim la demanda, és veritat, donarem indicadors més concrets. 

I les vint persones que van començar després no van seguir, són dotze. 

La presidenta obre el segon torn dels grups municipals. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Una cosa queda clara después de esta explicación y de este informe, y es que debería 
estar mucho más detallado. Son titulares. No me ha contestado ni una pregunta de las 
que le he formulado, ni una. Decirles que espero que en breve me presenten las 
respuestas detalladas por escrito. 

Después de oír todas las intervenciones que hemos hecho los diferentes partidos, nos 
quedan cosas muy claras. Ustedes no han hecho nada por el comercio, nada que les 
beneficie, y menos de manera inmediata. Solo han hecho estudios, han contactado 
con algunos establecimientos, pero ninguna medida real. Han promocionado las webs 
de comercio: felicidades. Una cosa que se estaba haciendo, la han ampliado: 
bienvenido sea. Han realizado proyectos que ya se hacían. Han realizado el programa 
de levantar persianas. Muy bien no sabemos lo que han hecho, porque los locales 
siguen vacíos y siguen con la persiana echada, y esto durante once meses, porque 
ustedes la presentaron en el mes de julio. 

Yo les pido que se sienten con los comerciantes y con la oposición, y que creen 
medidas reales que solucionen los problemas que tienen los comercios. Pedimos que 
se nos detalle el presupuesto de lo que nos han costado estas medidas y lo que nos 
van a costar las futuras medidas. Porque lo que han hecho es no beneficiar al 
comercio. Únicamente ponen trabas continuamente para que personas levanten las 
persianas, para que esos comercios, pequeños, grandes, medianos, puedan levantar 
esa persiana que les cuesta tanto y es muy difícil. 
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Ustedes han dicho que han hecho muchas cosas. Déjeme que me ría, porque muchas 
cosas no habrán hecho. Ustedes dicen que hay mesas de barrio. Muy bien, dejen 
intervenir a la oposición, cosa que se nos ha invitado a no asistir a las mesas de 
barrio, cosa que me parece un poco grave, ya que ustedes hablan de participación, 
participación. Pues, cambien. Dejen que la oposición participe. Hablen con la 
oposición para crear medidas de comercio y déjense de titulares y de notas de prensa. 

Gracias. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Les webs de comerç és allò tan divertit que diu «Al Gòtic hi ha de tot» i poses 
«peixateria» i diu «zero resultats». És divertit, ens heu divertit. 

Re, et recordem que us preguntem quants locals de titularitat municipal hi ha tancats, 
perquè us demanem economats i economats. Us hem enregistrat una pregunta al 
registre: quants edificis de Ciutat Vella estan buits, mentre està ple de veïns i de 
veïnes expulsats, en molts casos menors d’edat, que estan a la cua. Contesteu-nos 
això, ja ens ho contestareu, suposo, igual us ho preguntem aquí, perquè ens ho hàgiu 
de contestar. 

Fa poc ens referíem al simulacre que és tot això. Això és un simulacre. Si voleu un pla 
de desenvolupament econòmic, comencem a pensar en parides, que les parides no 
són parides. Els marbres que tenim que diu «carrer del tal» són d’un marbre que es diu 
Macael blanc, que és el marbre més car, igual que el marbre que hi ha al paviment del 
passeig Marítim. En aquesta ciutat, sembla que siguem rics, i està ple de gent que 
està patint condicions de misèria, i ho tenim tot caríssim. Una regidora del PSC va dir 
que aquest districte havia de ser l’aparador de la ciutat, i som l’aparador de la ciutat. 

Tenim un pla de desenvolupament econòmic referencial, que és Amsterdam a 
Holanda. Fa vint anys va entrar en el monocultiu turístic, era la ciutat amb la renda per 
capita més alta d’Holanda. Avui en dia és la cinquena i està camí de ser la sisena. És 
un bon referent per fer un pla de desenvolupament econòmic. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Re, consellera, no m’ha contestat massa el que li he preguntat. Tenen locals 
municipals buits i bruts on hi podrien estar treballant emprenedors amb una idea de 
negoci, havent passat per Barcelona Activa i havent-se format, i pagant un lloguer de 
cent euros el mes. No, jo els ho recordo. Si volen anar-los a veure, vagin, però també 
està bé que vostès sàpiguen que aquest Govern té aquests locals municipals buits 
sense fer-ne cap ús. 

I li prenc la paraula quan diu que ens proveirà amb indicadors més sòlids per avaluar 
aquest pla. 

Gràcies. 

La presidenta agraeix les intervencions i dona per tractat aquest punt. 
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C) Part decisòria 

1. Modificació de les Normes urbanístiques del Pla general metropolità que 
regulen l’aparcament al terme municipal de Barcelona, d’iniciativa municipal 

La presidenta dona la paraula al Govern perquè expliqui aquest punt. 

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

Bona tarda. Sotmetem a consideració del plenari de Ciutat Vella la modificació de les 
Normes urbanístiques del Pla general metropolità que regulen l’aparcament al terme 
municipal de Barcelona. 

Primer, què motiva aquesta modificació? Per entendre-ho millor, explicaré a què obliga 
la normativa actual i quines conseqüències té. 

Actualment, quan es construeix un edifici d’habitatges, tant privat com públic, és 
obligatori construir un nombre mínim de places, però no hi ha màxim de places 
establert. Això té dues conseqüències, com a mínim, que creiem que s’han de canviar. 

En el cas dels habitatges de protecció oficial, incrementa tant el cost com el temps de 
construcció. Fins i tot en casos com el de l’habitatge a la cooperativa de La Borda han 
estat bloquejats, ja que els residents no volien tenir cotxe a la ciutat, no el necessiten, 
però estaven obligats a construir un pàrquing. És urgent, jo crec que històricament 
urgent, construir tot l’habitatge social possible i, per tant, modificar una normativa que 
el fa més car i més lent és com a mínim una obligació. 

La segona, igual d’important, té a veure amb la salut de les persones. El Pla de 
mobilitat urbana vigent, aprovat en el passat mandat, estableix com a objectiu una 
reducció del 20% del trànsit del cotxe a la ciutat, amb l’objectiu principal de reduir la 
contaminació ambiental. Amb la normativa actual, com he dit abans, no hi ha un 
màxim de places de pàrquing als edificis d’habitatges i això ha fet que en molts casos 
s’han convertit en pàrquings comercials, cosa que el que ha fet és incentivar que la 
gent faci servir el cotxe per accedir a la ciutat. Jo crec que també és obligatori 
desincentivar això, ja que ens estem jugant la salut de les persones. 

Ho deixo per a després. 

La presidenta obre el torn d’intervenció dels grups municipals. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Estem treballant en les al·legacions i és per això que ens abstindrem. 

Gràcies. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Desde el Partido Popular no estamos de acuerdo con el hecho de que un 75% de los 
pisos de protección oficial no tenga plaza de aparcamiento. No estamos de acuerdo 
con el hecho de que ninguna vivienda dotacional pública tenga plaza de aparcamiento. 
No estamos de acuerdo con que desaparezcan las plazas de aparcamiento de los 
equipamientos de proximidad. Y tampoco estamos de acuerdo con privar al comercio 
de una clientela que sin coche no iría a comprar. 
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No compartimos la guerra personal del Gobierno Colau contra el coche privado. 
Creemos que Colau gobierna para unos pocos en contra de la mayoría. Y es así en 
muchos otros temas. Está en constante búsqueda de la confrontación entre 
barceloneses, porque es consciente que en un clima de calma y prosperidad sería 
impensable que fuese alcaldesa. 

Se pueden hacer muchas políticas en positivo para fomentar el transporte público, 
para reducir la contaminación, para fomentar el uso seguro y cívico de la bicicleta. No 
hace falta recurrir al secuestro del dinero público en edificios que no van a ser 
funcionales, en inversiones que no van a satisfacer a la mayoría de personas que no 
tienen más remedio que acudir a un piso de protección oficial, que las van a condenar 
a vivir en un piso sin plaza de garaje, edificios que nos sobrevivirán y que no sabemos 
qué necesidades tendrán que cubrir. 

Es bueno que los barrios arraiguen a las personas, a las familias, que una vivienda 
sea el marco de un proyecto de vida y que lo sea el barrio que la acoge. Un piso sin 
plaza de garaje es adecuado para unas etapas de la vida, pero inoperante para otras. 
Un piso sin plaza de aparcamiento será un piso de personas itinerantes. 

Tampoco han tenido ustedes en cuenta la subida del precio de las plazas de 
aparcamiento actuales, tanto de sus precios de venta como de sus precios de alquiler, 
es pura ley de oferta y demanda. Aparcar en ciertos barrios, de Ciutat Vella, 
especialmente, será mucho más caro. Incluso las personas que ahora ven con buenos 
ojos que el 75% de los pisos oficiales que se construyan no tenga plaza de 
aparcamiento en un futuro pueden arrepentirse de haber estado de acuerdo, pero ya 
no se podrá hacer nada. Es más fácil y más sensato dotar a los edificios de las plazas 
de garaje necesarias y trabajar en medidas que solucionen los problemas teniendo en 
cuenta la personalidad de nuestra ciudad. 

Gracias. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Ens abstenim per presentar-hi al·legacions. 

La nostra companya d’Horta-Guinardó, que us explicàvem allò del metro, s’ha aixecat i 
se n’ha anat, perquè no deixaven parlar els treballadors del metro. Aquest espai no és 
vinculant, ja ho sabem. També un pla de desenvolupament econòmic seria..., o fer 
aquest espai vinculant o estalviar-nos-el, perquè, si costa diners a la gent que vinguem 
aquí per no decidir res... No sé per què venim també. 

Gràcies. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

En realitat el que havies d’haver dit, Joan, és que per la salut de les persones, si les 
mirem amb tanta cura com hem dit, caldria solucionar la vaga del metro, perquè si 
podem fer servir el transport públic, farem servir menys el transport privat. Per tant, 
negociïn bé. 

A veure, des d’Esquerra Republicana entenem que cal reduir l’ús del vehicle privat a la 
ciutat de Barcelona, i les xifres indiquen que l’últim any Barcelona ha vist incrementat 
el nombre de matriculacions en mil cotxes i gairebé en el mateix sentit el nombre de 
motocicletes. Per tant, ens cal apostar per l’aplicació d’un paquet de mesures que faci 
front a aquest increment, una de les quals, sens dubte, és la revisió dels criteris que 
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regulen l’aparcament als edificis de nova construcció. Ara bé, no podem obviar que 
canviar aquesta normativa ha de comportar una aposta decidida a un nou paradigma 
de mobilitat. La priorització modal del transport necessita un impuls al propi transport 
públic, perquè tots sabem que amb l’oferta actual no es podria abastar la demanda 
que es derivaria d’haver de prescindir significativament del vehicle privat. 

Des d’Esquerra Republicana compartim la majoria dels criteris que fonamenten els 
objectius del pla. Entenem que cal fer una proposta coherent amb el Pla de mobilitat 
urbana del 2013-2018; que cal evitar la creació excessiva d’aparcaments a favor de la 
mobilitat sostenible, en coherència amb la regulació del subsòl, prevista per la Llei 
d’urbanisme; que cal flexibilitzar l’ús de les places cap a altres tipus de mobilitat 
ambientalment més sostenibles; permetre adequar l’oferta de les necessitats de la 
demanda on encara hi ha dèficit de places de residents, o adequar, per exemple, les 
reserves de les places a les necessitats reals de les promocions del Pla d’habitatge. 

Tot això ho compartim, sens dubte. En aquest cas, entenem que pot ser molt positiu 
evitar fer els aparcaments que no són estrictament necessaris, ja que això ens ajudarà 
a reduir el cost dels habitatges de protecció oficial i permetrà la construcció de més 
promocions. Ara bé, no entenem per què volen eliminar totalment les places dels 
habitatges dotacionals, ja que creiem que una mínima dotació com a mínim l’haurien 
de deixar. En el cas dels habitatges de protecció oficial, seria interessant que abans 
d’edificar es realitzés l’estudi de mobilitat i demanda corresponent per saber si 
realment són necessàries aquestes places. No podem obviar, per exemple, que la 
majoria dels edificis que està fent el Patronat Municipal de l’Habitatge estan situats a la 
tercera corona de Barcelona, és a dir, en els llocs de pitjor comunicació amb transport 
públic. Per tant, aquí falla alguna cosa. 

Per finalitzar, hi ha altres criteris, com el d’eliminar la demanda de places en 
equipaments i comerços de proximitat, que tampoc no tenim tan clars. En aquest 
sentit, reiterar un cop més que és indispensable realitzar un estudi de demanda 
present i futura de les places d’aparcament de vehicles privats a la nostra ciutat tenint 
en compte quantes se’n trauran en superfície i quines són les necessàries amb punts 
de càrrega elèctrica, per exemple. 

Moltes gràcies. 

La presidenta constata que el posicionament de vot d’Esquerra Republicana és 
d’abstenció.  

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

A la Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat del passat mes de maig a Casa Gran, 
el Grup Demòcrata es va oposar a aquesta iniciativa del Govern, perquè nosaltres 
creiem que cal treure els vehicles estacionats de la calçada i, per tant, necessitem més 
places en el subsòl. L’objectiu del PDeCAT és que els vehicles estacionats no ocupin 
l’espai públic i que aquest espai el pugui guanyar el vianant. La mesura del Govern 
està feta, com quasi sempre, sense els estudis tècnics que la validin. En lloc de portar 
una mesura que estableixi que en determinats casos puntuals, sempre que l’estudi ho 
justifiqui, en funció de la ubicació..., porten una mesura que de forma indiscriminada 
redueix les reserves a tota la ciutat, i que si algú vol fer places de més hagi de 
presentar un estudi que ho acrediti. 

És una mesura que produirà disfuncions i ineficiències a la ciutat, i que perjudica de 
manera indiscriminada la població, amb la qual pretenen posar en més dificultats la 
gent treballadora usuària del vehicle privat. Els recordem que la gent no agafa el cotxe 
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per caprici, sinó per necessitat. Pensin en tota la gent de Ciutat Vella que treballa a 
polígons del Vallès, del Maresme, del Baix Llobregat i que no pot anar-hi amb tren 
perquè no arriba al seu lloc de feina, o bé perquè estan simplement cansats del mal 
funcionament de la Renfe. 

A més a més, també creiem que estan estigmatitzant els demandants d’habitatges de 
protecció oficial, que és que no tenen dret a tenir aparcament? A més a més, també 
ens hem mirat l’estudi de mobilitat generada, que, per cert, va ser també un encàrrec 
extern i externalitzat a una empresa, i hem trobat perles com ara: «En primer lloc, 
doncs, la conclusió és que cal una política d’aparcament coherent amb la política 
actual de mobilitat, que és molt diferent de la de 1976 i de 1992.» Sí, sí, òbviament. 
«La reducció d’oferta d’aparcament és una de les mesures bàsiques per a la 
desincentivació de l’ús del vehicle privat motoritzat, principalment en els 
desplaçaments de connexió.» És a dir, en lloc d’un document tècnic, això ho veiem 
més com un pamflet ideològic. I també, a més a més, creiem que la posada a 
disposició de places d’aparcament en aquests edificis facilitarà la transició cap al 
vehicle elèctric, que necessitarà punts de connexió. 

Per tant, aquesta iniciativa és un exemple més de la frivolitat amb la qual treballen. 
Prenen decisions sense tenir els estudis seriosos que n’avalin l’impacte. Ho fan a 
mitges veritats, camuflant el veritable objectiu que hi ha darrere. I estan imposant un 
model de ciutat que va contra el model de ciutat que nosaltres defensem. Volem una 
ciutat per al vianant, agradable, amb un espai públic de qualitat, amable i dinàmica. 

És per això que hi votarem en contra. 

La presidenta agraeix les intervencions i dona de nou la paraula al Govern. 

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

Jo li diria que els estudis s’han fet, que se’ls llegeixi. 

Respecte al que està dient que això en principi és una estratègia que es va aplicar el 
1991 justament per treure cotxes del carrer, li diria que del 1991 al 2015, que és el 
període d’aplicació d’aquesta normativa, es van fer 191.000 nous habitatges i 300.000 
noves places, quasi el doble. A la vegada, en aquest període s’han reduït en 19.000 el 
nombre de cotxes aparcats a la via pública, amb la qual cosa l’objectiu principal 
d’aquest planejament, que era reduir cotxes a la via pública per tal que l’ocupessin 
vianants, bicis, etc., tot i aconseguir una certa reducció..., les conseqüències que s’han 
tingut han sigut altres, que són les que hem explicat abans: incentivació, etc. 

També ha dit que es facin estudis que analitzin si aquests nous habitatges necessiten 
resoldre aquesta demanda, i aquesta nova normativa, si es llegeix, també és flexible: 
permet que a partir d’un estudi de mobilitat es pugui aplicar fer pàrquings més grans si 
es necessita. 

Jo li diria que, respecte a la mobilitat sostenible, el que deien que hem de fer una ciutat 
més amable, jo crec que tothom té molt clar que hem d’anar cap a una mobilitat molt 
més sostenible. Crec que no només aquí, a Barcelona, sinó a la resta del món, tothom 
té clar que hem d’anar cap a modes de mobilitat que són transport públic, bicicleta...; 
hem triplicat el quilòmetres de carrils bici, o triplicarem el quilòmetres de carrils bici en 
aquest mandat. I crec que aquesta política és molt clara i va molt en la línia 
d’incrementar o millorar les condicions del transport públic i també mobilitats 
sostenibles, com és a peu i bicicleta. 
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Gràcies. 

La presidenta agraeix la intervenció i dóna la paraula als grups que hi vulguin 
intervenir. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Quería asegurarme de si mi voto había quedado contabilizado en contra. 

La presidenta li confirma que ha quedat comptabilitzat el seu vot en contra. 

Tot seguit, informa que aquesta modificació ha estat aprovada amb el vot a favor del 
Govern, amb les abstencions de Ciutadans, la CUP, Esquerra Republicana i amb els 
vots negatius del Partit Popular i del PDeCAT. 

D) Part d’impuls i control 

a) Proposicions 

1. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Cs per a 
instar el Govern del Districte de Ciutat Vella a actuar de manera immediata 
per intervenir i resoldre els problemes d’ocupació dels terrats i els baixos de 
les finques del carrer d’en Roig, així com els problemes de neteja del carrer, 
patis interiors, i que es posi fi a les activitats il·legals en aquest carrer i 
rodalies, i perquè aquest Govern presenti totes les actuacions que ha dut a 
terme per a fomentar les relacions de proximitat i veïnatge, en compliment de 
la mesura de govern presentada al març de 2017: Programa per al foment de 
les relacions de proximitat i veïnatge a les escales de veïns i a l’espai públic 
de Ciutat Vella 

La presidenta informa del procediment d’aquesta part d’impuls i control: el grup 
proposant explica la seva proposició, s’obre el torn de la resta de grups, a continuació 
intervenen els veïns, de nou intervé el grup proposant, després la resta de grups i, 
finalment, tanca el grup proposant. Especifica que els temps d’intervenció són de cinc 
minuts per al grup proposant, tres per a la resta de grups i dos per als veïns.  

A continuació, dona la paraula a la consellera del grup proposant. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Primero me gustaría dar la bienvenida a los vecinos de la calle Roig y de alrededores 
que han venido hoy a hablar de la situación que viven y que sufren cada día, y que 
más tarde hablarán, ha dicho la regidora que seis. Así que sed bienvenidos al Distrito. 

Hace unos meses un vecino me abordó a la salida de un proceso participativo y me 
explicó la situación que vivían los vecinos de la calle Roig y todas las actividades que 
ocurrían en esa calle. Alarmada un poco por la situación, le di mi teléfono para que 
pudiera contactarme cuando pasara algo más. Unos días después me llamó 
preocupado y escandalizado por la falta de actuaciones que se hacían en esa calle. 
Inmediatamente llamé a Guardia Urbana, al intendente de Guardia Urbana del distrito, 
por si tenía información, qué actuaciones estaban realizando, qué estaba pasando, por 
qué se producían tantas actividades ilegales en la calle, actividades que no ponían en 
riesgo solo la vida de los vecinos, que ya es grave, sino también de las personas que 
paseaban por la calle Roig y alrededores. Desde aquí agradecer la atención de 
Guardia Urbana y de Mossos, que van casi cada día a aquella calle. 
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Pero delante de la situación de que no mejoraba, yo le propuse al vecino que se 
reuniera con ustedes, con el Gobierno, que serían los que tenían el poder de cambiar 
la situación. Y, por lo que tengo entendido, ha sido así, se ha reunido con ustedes, le 
han explicado de primera mano lo que pasaba. 

Hace dos semanas, después de la reunión que tuvieron con ustedes, me hicieron 
llegar un documento donde recogían firmas para denunciar lo que estaba pasando, 
firmas que fueron registradas, y que ya tienen unas cuantas, y que les han hecho 
llegar. Todos conocemos las denuncias que han presentado aquí, todos tenemos 
presente aquí cómo es la calle Roig, ¿no? Es una calle chiquitita, que va de la calle 
Hospital a la calle del Carmen. Es una calle pequeña, poco iluminada, sucia –por no 
decir asquerosa–, con no muchos comercios, pero sí con suficientes, con cuatro 
restaurantes, dos peluquerías, una lavandería, una empresa de reparaciones, un 
supermercado, una librería y otros tantos negocios. Hay locales y pisos vacíos, locales 
y pisos ocupados, pisos y locales donde se hacen actividades ilícitas. Vamos, una 
calle movidita en el distrito y con mucha acción. Esta foto que les enseño ahora es el 
terrado, la azotea, de la calle Roig, 22, donde hay un campamento montado, un 
campamento que pone en riesgo a las personas que están allí, que utilizan esa tienda 
de campaña, y que ustedes como administración deberían darles una solución y 
conocer por qué están en esas condiciones y qué les pueden proporcionar para 
ayudarles. En esa misma finca hay tres pisos ocupados, que también les tienen que 
dar soluciones, aunque ustedes defiendan la ocupación ilegal. 

A esta situación que ya les he contado, en la finca 22 de la calle Roig, se le suman 
gritos, peleas, broncas, suciedad, comportamientos incívicos y otras situaciones que 
han sido denunciadas a Guardia Urbana y a Mossos varias veces. ¿Y qué hace el 
Ayuntamiento? Les propone que hagan una cena para limar asperezas. Yo les felicito. 
Con esa solución deben de haber ayudado a muchas calles. 

Ustedes no han hecho nada para evitarlo. Tengo la sensación, y no es únicamente 
Ciudadanos, sino muchos vecinos y otros partidos, que desde que han entrado 
ustedes a gobernar en Ciutat Vella se puede hacer de todo: no se cumple la 
normativa, pero no pasa nada; se les permite hacer cosas que no se deben de 
permitir; problemas de seguridad e incivismo, medidas de gobierno que no ayudan 
demasiado a mejorar la realidad. 

Pero yo antes de pedir el voto favorable de todos los grupos me gustaría que 
escucharan a los vecinos, que hablarán más tarde, porque realmente es escalofriante 
cuando te explican y te cuentan la situación que viven. 

Gracias. 

La presidenta obre el torn de la resta de grups municipals. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Le estaba comentando a la señora Barea que nos hubiese gustado que hubiese leído 
el texto que se ha de votar, porque es importante saber qué estamos votando, para 
eso se registra. Es importante. 

Es cierto que los problemas de convivencia del Raval Sur son históricos, y, a pesar de 
que se han vivido épocas mejores y peores, la desidia de los anteriores gobiernos de 
la ciudad los han mantenido con la vida suficiente para que al llegar un gobierno 
antiseguridad y proconflictos los problemas se hayan expandido a sus anchas: 
suciedad, delincuencia, prostitución en la calle, ocupas, tráfico y consumo de drogas, 
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etc. La situación es insostenible del todo desde hace mucho tiempo, y coincide con el 
Gobierno de Colau y con su alergia a todo lo que suene a policía y seguridad. 

Al carrer d’en Roig están viviendo una pesadilla, pero es una pesadilla que comparten 
con otros muchos puntos del barrio, y me alegro mucho de que hayan tomado la 
iniciativa para reclamar un barrio normal ante los oídos sordos del Gobierno Colau. 
Cuentan con nuestro apoyo para conseguirlo. 

Los vecinos tienen localizados un número importante de locales donde venden droga 
veinticuatro horas al día. De hecho, hasta conocen ya a sus clientes habituales, que no 
son turistas precisamente, sino gente que vive allí. Lo han denunciado al 
Ayuntamiento, han denunciado jeringuillas en la calle; peleas, hasta con navajas, y de 
forma habitual; vómitos; excrementos; amenazas a los que denuncian de forma 
valiente ese secuestro del Raval Sur, etc. Ese es el Raval de Colau y Gala Pin: el 
Raval de los camellos que campan a sus anchas y montan tiendas con total 
impunidad; el Raval de la prostitución que toma las calles por encima de las familias; el 
Raval de los ocupas mimados y protegidos por este Gobierno; el Raval de las 
jeringuillas en la calle, de los parques infantiles tomados por borrachos. En definitiva, 
el del efecto llamada de todo tipo de incivismo. 

Señora Barea, ni es un problema localizado en una finca, como bien saben los vecinos 
del carrer d’en Roig, ni se va a solucionar mediando, como usted indica expresamente 
en su proposición; mediando con camellos no se va a solucionar. Cuando medias con 
delincuentes es porque estás dispuesto a cederles algo. 

Dejando claro este punto, votamos a favor para manifestar nuestro total apoyo con los 
vecinos del Raval Sur, en especial los del carrer d’en Roig, y nuestro total compromiso 
para que puedan vivir en un barrio con toda normalidad. 

Gracias. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Companya, trobo raríssim que estiguis en contra de la prevenció de riscos de la sala..., 
i ara et queixis que hi ha xeringuetes al carrer. És que no té cap ni peus! Bé, és que 
al·lucino de veritat, sóc molt sincer, eh? 

Sí, t’ho explico. Conec molta gent que treballa d’això, estan desbordats. I tu vols que 
se’n vagin. Sí, les xeringuilles, la gent que les recull. Mira, és interessant que parlem 
d’això. Les víctimes número u de tot això... 

L’altre dia al carrer Robador una persona va fer una sobredosi, van arribar fins a onze 
persones de la Guàrdia Urbana abans que arribés una ambulància. Les ambulàncies 
triguen de trenta a quaranta minuts quan hi ha una sobredosi a Ciutat Vella. Es 
discrimina els toxicòmans. És el que més ens interessa de tot això. I aquí hi ha una 
màfia organitzada. L’hem encarregat a l’Ibai, que és un company periodista que va fer 
molta lluita aquí, què han descobert a Atenes respecte als grans distribuïdors 
d’heroïna, i a l’embrutiment de zones per abaratir-les i per acabar invertint menys en 
edificis i en històries immobiliàries. 

De tot això també destacaríem que hi ha una botiga animalista que ha decidit anar-
se’n perquè sent que el feixisme ha posat la poteta aquí, o que hi ha hagut intencions 
de criminalitzar la immigració en tot això. 

I ens abstenim. Ja està. 
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El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Recordem el que comentàvem fa una estona? Els veïns del Raval no poden dir pas 
«we are fearless», com l’acte que vau fer en el mateix Raval, «no tenim por», perquè 
ells sí que estan atemorits, i molt. 

I tots plegats portem molts mesos, massa mesos, sentint els veïns de Riereta o dels 
carrers de la Cera, o de Lancaster, Picalquers, relatant escenes duríssimes que han 
hagut de viure just davant de casa seva, o fins i tot en els seus portals. Hem sentit de 
tot. Com que aquests veïns no troben prou empara en l’Administració, com no saben 
com sortir-se’n d’aquesta dinàmica, decideixen manifestar-se, pancarta en mà, a veure 
si així, apareixent a la premsa via persona interposada, aconsegueixen aquella 
resposta que tant els manca. I això, més enllà de colors polítics i de discrepàncies, és 
un problema que ens afecta a tots per igual, és un problema que o l’encarem 
propositivament i amb responsabilitat o, d’altra banda, el fracàs serà total, perquè sols 
cal passar un simple quart d’hora davant del 22 d’en Roig per veure que la situació 
se’ns ha anat totalment de les mans. Els veïns necessiten solucions urgentment, 
necessiten poder percebre d’una vegada un canvi. 

I per finalitzar, en relació amb el carrer d’en Roig, tinguem en compte que en un carrer 
tan petit com aquest hi tenim una llibreria editorial, Veusambveu, especialitzada en 
gènere i feminismes, que sempre té una idea a punt per teixir comunitat. Tenim a 
ZOOXXI, que lidera el pensament en relació amb la més que necessària reconversió 
dels zoològics, i també tenim l’escola de cinema i interpretació The Collective. En un 
carrer tan petit tenim tot això. És a dir, tenim just els establiments que li manquen al 
Raval i pels quals frisem. Doncs, bé, a Veusambveu li han caigut les vendes un 80%, 
ells que no cobren i que treballen per a la causa, el que veuen més probable és que 
tanquin la paradeta. ZOOXXI estan buscant local. Actualment es reuneixen a 
cafeteries perquè els seus interlocutors no s’atreveixen a acostar-se a la seu. I The 
Collective, des que els van atracar, es tanquen amb pany i forrellat dins del local. 

La qüestió és, quan marxin, quan tots ells marxin, quins plans de barri i quins plans de 
desenvolupament econòmic ens inventarem? 

El Sr. César Martínez i López 

Bona tarda. Veiem realment amb preocupació que, després de l’entrada en vigor del 
Programa per al foment de les relacions de proximitat i veïnatge a les escales de veïns 
i a l’espai públic de Ciutat Vella –respiro–, els veïns es trobin tan desemparats que han 
hagut de posar-se a fer cassolades. 

No estem davant d’un problema del carrer d’en Roig només, ho hem dit en la 
valoració. Els toxicòmans, els traficants campen pel barri del Raval sense problemes. 
Tant és així que el 3 de juliol, i ho hem dit abans, el diari Ara portava en portada la por 
dels veïns pels traficants de drogues. Avui a Catalunya Ràdio també es parlava 
d’aquest problema. No és només el carrer d’en Roig. 

Davant d’això, no tenim altre remei que votar a favor d’aquesta proposta, esperant que 
serveixi per trobar solucions per als veïns. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Com a Partit Socialista, votarem a favor de la proposició, més que res perquè volem 
estar al costat dels veïns, i que s’està fent una feina molt important a l’Ajuntament, 
potser no suficient, però sí que és veritat que per tot el tema de neteja es passa dos 
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vegades pel carrer. Però, bé, estarem treballant i al costat dels veïns, que és la nostra 
tasca com a partit. 

I votem a favor de la proposició. 

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Nosaltres també votem a favor de la proposició, perquè, efectivament, un dels nostres 
objectius és aconseguir carrers i barris on la gent hi pugui viure i hi pugui viure amb 
comoditat, xarxa veïnal, xarxa de comerços. 

I, efectivament, votem a favor, perquè, entre altres coses, em referiré a mesures que 
s’executaran de manera immediata en els àmbits de la neteja, en els àmbits de millora 
de l’equipament, també revisió i millora de les condicions de la urbanització. 

Pel que fa als llistats i tot això que vosaltres ens heu comentat, aquests llistats són allà 
on han de ser, que és en mans de les forces de seguretat, que, com ha reconegut la 
consellera de Ciutadans, hi van cada dia. No només hi van cada dia, sinó que hi ha 
una presència constant des de fa mesos. Justament per això en aquest any s’han fet 
catorze entrades en pisos ocupats concretament al Raval, els darrers el 20 i el 22 de 
juny, dos i dos cada dia, per tant, quatre el mes de juny. 

I això com es fa? Doncs, això es fa compartint informació, coordinant-nos amb qui ho 
lidera, que són Mossos d’Esquadra, coordinant-nos, compartint informació, tècniques, 
estratègia i equips, i així seguirem. 

La presidenta agraeix les intervencions i obre el torn d’intervenció dels veïns. 

La Sra. Jara Martínez (en nom de la Comunitat de Propietaris d’en Roig, 21) 

Voy a hablar como Luís. ¿Se puede hablar como Luís y como Jara luego? Luís se ha 
ausentado. Era propietario, yo soy inquilina. No soy dos personas en una, es una y 
otro. ¿Sí? 

La presidenta comunica que, en aquest cas, té quatre minuts d’intervenció. 

La Sra. Jara Martínez 

Testimonio de Luís primero.  

Me llamo Lluís, procedente de Roig, 24. Mi abuelo ya vivía en la calle Roig, 24, y 
actuaba como alcalde de barrio. Los niños jugábamos en la calle sin peligro, los 
padres estábamos tranquilos. La calle sin peligro, los padres estaban tranquilos. 

Últimamente han ocupado el terrado y tres pisos, Roig, 22, obligándonos a vallar los 
terrados colindantes. Aquí se consume y vende droga, mucha suciedad, violencia, etc. 
¿Qué padres quieren que sus hijos vean esto, antes de que la gente no quiera irse, o 
sí? 

Recogemos 65 firmas para sentenciar estos hechos presentándolo el 22 de junio. ¿Se 
ha hecho algo? Queremos saberlo. El diario Ara publicó los lugares donde se trafica 
con droga haciendo la observación de que, si la Urbana, si los Mossos hicieran 
nada…, si se sabe, ¿por qué no actúan? Cada día están peor. 

Cuando avisamos a la Urbana o a los Mossos nos dicen que el barrio no es ni bueno 
ni malo, es lo que se presenta que sea. Esto es lo que dicen los Mossos. Actúan todos 
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juntos, rápidamente, pueden hacerlo. Los ciudadanos se lo pedimos. Si no, será 
demasiado tarde. 

Recogiendo opiniones, muchos sentimos que el Gobierno no se implique más con los 
vecinos del Raval con estos antecedentes. Esperamos los hechos. 

Ahora soy Jara. Soy vecina del edificio Roig, 21. Llevo cinco años viviendo allí y es 
como si viviera en el Bronx o en Detroit o peor. Entonces, los mecanismos para blindar 
a los vecinos de problemas de degradación serios tienen dos tiempos, dos partes 
responsables y dos soluciones.  

Dos tiempos: la urgencia de los vecinos que lo padecen, y otro tiempo sería la lentitud 
con la que los jueces, Guardia Urbana, Mossos y demás estamentos toman acción 
para solventarlo. 

Dos partes responsables: una parte, denuncia de los propietarios y vecinos reiterada y 
de manera sostenida, aportando fotos, testimonios, documentos y visitas guiadas, y 
otra parte de responsabilidad sería la voluntad para solucionar y accionar los 
mecanismos pertinentes para paliar un problema que es muy grave. 

Existen dos soluciones: una, los vecinos seguimos malviviendo, o tomamos la justicia 
por nuestra mano, haciendo una especie de mafia siciliana para autoorganizarnos. U 
otra sería las autoridades resuelven o abandonan a la ciudadanía. 

Entonces, bueno, esta es básicamente la cuestión. 

El Sr. Alejandro Alburjas 

Me llamo Alejandro, vivo en Picalquers, 2. Cada día que salgo o vuelvo a casa me 
encuentro jeringuillas en el suelo, montones de basura, adictos acostados en 
colchones o sentados delante de mi finca pinchándose, peleando entre ellos, gritando, 
defecando, orinando y derramando todas las bolsas de basura delante de mi portal 
buscando restos de jeringuillas usadas. 

Hace cinco años que vivo en Picalquers, 2. Al principio escuchaba a los niños jugar y 
correr en la calle. Hace dos años que estáis en el poder, y ahora hay peleas, basura y 
jeringuillas cada día. Además, desde que los vecinos estamos empezando a protestar 
contra los traficantes de drogas, noto que los adictos me miran directamente a los 
ojos, me hablan y me retan en la calle. Ahora me siento intimidado e inseguro en mi 
barrio y tengo miedo. Solo pienso en mudarme. 

¿Qué pensáis hacer? Además, he visto adictos asediando a niños. Mi vecino, que está 
aquí, también ha sido atacado por adictos. 

Ya no se puede más. Vosotros mismos. 

El Sr. Antonio Salas (en nom de Moviment Acció Raval) 

Som un petit moviment de veïns i veïnes que va sortir una mica de manera espontània 
a la zona Riereta, Vistalegre per problemes de venda de droga. Ho dic per situar-ho i 
explicar-me. 

També he de dir que som tots els que vam fer el treball d’investigació de parlar amb 
els veïns i de parlar amb el periodista de l’Ara, Jordi Mumbrú, que ha provocat aquest 
article. Celebro molt que el representant de PDeCAT hagi llegit aquest article, perquè 
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s’entén que, amb la poca popularitat que té el seu partit i els pocs veïns que li poden 
explicar coses, s’informi a la premsa. Però, ja que ha llegit l’article, que el llegeixi bé, 
perquè el Jordi Mumbrú explica al final que no ha pogut donar l’informe dels Mossos 
d’Esquadra perquè no li han volgut contestar. 

A veure, nosaltres vivim a carrers fastigosos, però no som completament «tontos». 
Alguna cosa sabem de qui té la responsabilitat constitucional i estatutària sobre l’ordre 
públic i sobre els delictes de tota mena que s’estan cometent. Aleshores, bé, vostès 
continuïn fent aquest circ romà cada cop que hi ha un delicte al Raval, és el típic circ 
de les feres, que desacredita completament la democràcia i que ens fa sortir d’aquí 
amb la sensació que en general se’ls en foten els problemes i el que volen és deixar 
malament el partit contrari. 

Continuant, i per intentar fer alguna aportació útil, faré notar que aquest matí a 
Catalunya Ràdio el representant dels Mossos, el senyor Porcuna, ha dit: «Home, amb 
els bancs encara t’hi pots entendre per localitzar els propietaris, però després els altres 
no.» Doncs, anem bé, si són els bancs! L’últim que tanqui la porta, perquè això 
s’acaba i s’enfonsa. 

Jo us explico que la Judit us pot dir que a Riereta, 3, sí que el banc va denunciar, sí 
que va posar unes mesures de defensa passiva, a una porta, a l’altra no, i a l’estona 
havien entrat. Això va ser l’abril. Va trucar tres cops als Mossos d’Esquadra, i, malgrat 
que el senyor Porcuna diu que amb la Guàrdia Urbana localitzen de seguida a través 
del Registre de la Propietat el propietari, encara és hora que la comunitat de veïns i 
l’administrador de la comunitat de veïns sàpiga si aquest banc ha presentat denúncia o 
no. 

El comportament dels bancs respecte a les ocupacions ens sembla, tot i ser molt 
dolent, una anècdota. El gran problema és que abans hi havia forats de les vergonyes 
de places desocupades i ara hi ha un gran forat de la vergonya immobiliari de gent 
sense casa, de bancs que els tenen aturats i s’hi fica qui vol a fer el que vol. 

El Sr. Ernest Morera (en nom de Veusambveu) 

Hola. Parlo en nom de la llibreria Veusambveu. La situació de Roig és exactament la 
que han dit els veïns. Per mi hi ha una cosa més greu, que al 22 s’ha apoderat 
l’heroïna, la meta..., com es digui, i hi ha hagut una cosa molt perversa, que és que 
han baixat el preu de les dosis i això ha multiplicat d’una forma exponencial el que 
vivim al carrer. 

Per mi hi ha una cosa més greu, que és la violència que hem normalitzat. Totes 
aquestes situacions que vivim el que han fet és que jo l’últim cop que vaig veure que 
feien una ganivetada a un senyor vaig mirar si no era molt greu i vaig continuar 
treballant. Jo em vaig adonar que tot això que diuen és veritat, però normalitzar la 
violència que estem vivint dia a dia és el preu més alt que estem pagant. 

Dit això, jo no em quedo les nits allí, sols estic durant el dia, perquè és un comerç, sí 
que és veritat que els veïns hem intentat organitzar-nos, hi ha una reacció des del 
carrer, i és una oportunitat perquè ens cuidem els veïns entre nosaltres, és una 
oportunitat perquè els veïns ens coneixem, no hi ha una altra solució que tancar 
aquest pis. 

Sí que és veritat que aquest camí està costant, no ens estem cuidant tot el que ens 
hauríem de cuidar. Hi ha hagut alguns problemes, s’està aprofitant a vegades aquest 
problema, hi ha hagut un primer manifest que tenia una mica de tracte racista, la qual 
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cosa ja s’ha tret i s’ha ficat un altre. Llavors, jo el que dic és que tots units podrem, el 
podem tancar, però sobretot no es pot aprofitar aquest problema, aquest moment de 
por dels veïns, aquest problema de molta por per girar-ho tot. 

Després, els companys de ZOOXXI marxen, entre altres coses per la violència dels 
narcos, però també per la violència que s’ha rebut de part d’alguns veïns, que se sabia 
que aquests senyors, els narcos, van ficar un ganivet al coll als nois de ZOOXXI per 
intentar parlar amb ells i queixar-se de la venda de droga, i que a part han hagut de 
sofrir alguna altra violència de part d’altra gent. 

Moltes gràcies. 

La Sra. Oria Martínez 

Ara em sap una mica de greu aprofitar aquests dos minuts, perquè, sentint el que està 
passant al carrer d’en Roig... Però sí que el primer que vaig pensar quan vaig 
començar a sentir notícies és que allà també hi ha un edifici molt gran de gent que van 
reallotjar de les primeres expropiacions de la reforma urbanística i que és un altre 
carrer que sembla que està maleït, que està totalment descuidat, abandonat, que 
ningú hi fa cas. No ho sé, passen coses molt estranyes, que sorprenen molt, i 
sorprenen molt també coses que passen al carrer Lancaster, per exemple. 

L’altre dia estava allà, vaig anar a veure unes amigues, i estic pujant les escales i veig 
una rata de pam i mig que entra dintre d’un pis. I dic: «Ostres, això sembla que és 
greu.» I llavors vaig estar mirant els locals de baix i veig que hi ha una fuita d’aigua 
que està caient aigua constantment. I jo em pregunto: «Home, això potser no...», no ho 
sé, jo no sóc arquitecte, no hi entenc, no sóc tècnica, però crec que un pis que està 
afectat per un pla urbanístic, que no se sap què passa allà, perquè encara ningú ens 
ha explicat què carai passa en aquella zona, si ho ha comprat algú o ha venut o no o 
l’enderrocaran, potser sí, per fer-hi què? No ho sabem. Estaria bé que cuidéssim una 
mica els veïns, perquè jo veig que hi ha molt de patiment. Jo realment sento que hi ha 
gent patint i que aquí ningú diu re. És bastant increïble el que està passant. 

S’està mobilitzant el carrer, s’està començant a coordinar, però a nivell institucional jo 
crec que falta una miqueta de resposta, dir: «Escolta, tenim un pla, estem fent coses. 
No estem fent plans d’usos perquè em sembla que aquí el que falta és una altra 
cosa.» 

Gràcies. 

La presidenta dona de nou la paraula al grup proposant, Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gracias por los votos favorables y por todos los testimonios que hoy han hablado. 
Creo que es importante que la sociedad civil, que las asociaciones de vecinos os unáis 
por defender lo que debería ser normal en esta situación. 

Todos sabemos que la calle Roig no es la única calle en el Raval y en el distrito en la 
que pasan todas estas cosas, pero sí que es una manera de intentar solucionar los 
problemas, poquito a poco, pero contundentemente. Y creo que aquí los vecinos han 
sido los que han necesitado recoger firmas, denunciar lo que estaba pasando, e 
intentar proporcionar soluciones o información sobre lo que estaba pasando. 
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Decirles que Ciudadanos pretende ser el altavoz de estos vecinos delante de la 
inacción del Gobierno, que sienten miedo e indignación. Nuestra propuesta es una 
llamada de atención por todo lo que está pasando en el Raval. Únicamente 
presentamos y argumentamos lo que nos cuentan los vecinos. 

Gracias. 

La presidenta obre el segon torn de la resta de grups municipals. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Agradecer las intervenciones valientes de Lluís, Jara, Alejandro, Riereta-Vistalegre, 
Ernest y Oria. Creo que es muy importante que la gente tome conciencia de lo que 
necesita y utilice los medios para poderlo conseguir siempre dentro de la legalidad. 
Les animo. 

Iba a felicitar a este Pleno por habernos puesto casi de acuerdo, menos la CUP, en 
votar a favor de defender a este barrio. Lo que pasa es que no nos vamos a felicitar. 
Nos felicitaremos cuando realmente haya resultados y podamos ser un barrio como 
Dios manda. 

Gracias a todos. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Bé, un contingent policial perquè hi ha un narcotràfic evident o el que sigui i un 
contingent social que estan fent els veïns, cap institució us salvarà. Us salvareu 
vosaltres. I a part d’un contingent policial, cal un contingent social. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Agrair als veïns les intervencions. I bàsicament quedar-nos amb la sensació 
d’impotència per no poder respondre a això que necessiteu. Aquesta sensació és la 
que ens acompanya avui. 

El Sr. César Martínez López 

Agrair també les intervencions dels veïns. Només fer esment que no és qüestió de 
deixar malament les persones que estan al Govern o al Govern en si, és demanar 
solucions, al cap i a la fi. 

Només afegiria que no ho hem de dir nosaltres, ho han dit vostès, els veïns: fa dos 
anys s’escoltaven nens jugant. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Com a Partit Socialista, agrair les intervencions. Ho hem recollit i estarem treballant en 
aquest tema. 

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Jara, Lluís, Alejandro, Antonio, Ernest, Oria i tota la resta que no heu pogut venir, és 
evident que no es pot tolerar de cap de les maneres que us sentiu amenaçats al vostre 
carrer i a les vostres cases. No es pot tolerar que tingueu por. No podem de cap de les 
maneres normalitzar la violència, no podem de cap de les maneres normalitzar cap 
violència. I per això em dirigeixo a vosaltres, i el que us dic és el compromís del que he 
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comentat abans: neteja des de ja, veure les millores necessàries en neteja; 
il·luminació, implementar-les. Pel que fa a l’habitatge, el contacte amb els propietaris, i 
és cert que tenim problemes a l’hora de buscar els interlocutors o de trobar respostes 
amb la interlocució dels propietaris quan són bancs, perquè sabeu que les ocupacions 
delinqüencials, amb tot el que s’hi fa, requereixen una ordre judicial per poder entrar, 
però paral·lelament el que sí que s’està fent és buscar propietaris, contactar amb ells i 
demanar-los que actuïn. Una cosa és quan són petits propietaris i una altra cosa és 
quan són grans propietaris i bancs, que aquí sí que no hi trobem cap mena de solució. 

A més a més, sabeu que hem ampliat el radi del Pla de barris. Per tant, també tenim 
una injecció de diners en rehabilitació. I seguir amb la feina coordinada, metòdica de 
Guàrdia Urbana i Mossos compartint objectius, informació, i seguir treballant el tema. 

La presidenta informa que aquesta proposició ha estat aprovada amb els vots a favor 
de tots els partits exceptuant l’abstenció de la CUP. 

2. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP perquè el 
Districte es comprometi a garantir la continuïtat de l’Associació de Veïns del 
Raval a la seva seu del carrer Riera Alta, 13-15, on realitza la seva tasca des 
de fa quasi deu anys 

La presidenta dona la paraula a la consellera del Partit Popular. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Dado que el asociacionismo vecinal en Ciutat Vella es imprescindible para el 
desarrollo de nuestros barrios, así como para la mejora de la cohesión y la calidad de 
vida de los vecinos que viven en ellos; dado que en nuestro distrito tenemos la suerte 
de contar con asociaciones vecinales y comerciales muy arraigadas y comprometidas 
con los barrios, que de forma altruista y voluntaria llevan años realizando un trabajo 
indispensable en defensa del vecino y del comerciante y siendo su voz ante la 
Administración; dado que nuestro Ayuntamiento debería apoyar al tejido asociativo de 
Ciutat Vella facilitándole su labor en vez de ser un lastre para ellas; dado que hemos 
tenido noticias de la intención del Gobierno de Ciutat Vella de no renovar la sede de la 
Asociación de Vecinos del Raval, y dado que al tratarse de una asociación viva, 
histórica y con una extensa oferta de actividades y servicios a los vecinos, un cambio 
de sede perjudicaría seriamente todo este trabajo, proponemos que este Distrito se 
comprometa a garantizar la continuidad de la Asociación de Vecinos del Raval en su 
sede de la calle Riera Alta, 13-15, desde donde realizan su labor desde hace casi diez 
años. 

Por desgracia, esta información no es oficial. Nos hemos enterado, por un lado, de que 
echan a unos y, por otro lado, nos hemos enterado de que ya han apalabrado el local 
con otros. No hay mejor forma de enfrentar a las personas que de esta manera: le 
quito a uno para darle a otro y todo a escondidas para que se lo encuentren hecho. 

No pretendía que la transparencia, la sinceridad, la elegancia ni la cortesía figurasen 
en las prioridades de este Gobierno, pero me ha parecido muy burdo y muy rastrero 
mercadear así con un local asociativo con la finalidad de perjudicar a una asociación y 
beneficiar a otra. Eso se llama, señora regidora, meter cizaña. 

Por eso presentamos esta propuesta, por apoyo asociativo y por neutralidad municipal. 

Gracias. 
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La presidenta agraeix la intervenció i obre el torn de la resta de grups municipals. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Votarem a favor, com no podria ser d’una altra manera. És més, els diré, més 
concretament a vostè, senyora Pin, que aquesta decisió que ha pres no ha sigut 
encertada. No, senyora Pin, no ha sigut encertada per diferents motius, que no són 
cap novetat, és la seva manera de fer política. Però sí que són sorprenents per 
prendre decisions. 

Ha sigut una decisió presa sense tenir en compte ni els seus socis de govern, ha sigut 
una decisió arbitrària, una decisió presa pel poc coneixement que té de l’Associació de 
Veïns del Raval. 

Avui membres de l’Associació han vingut aquí per defensar la seva entitat i dir-los a 
vostès que no traslladin l’entitat. M’agradaria fer-los unes preguntes abans de 
continuar. Han llegit el manifest que han presentat per recollir firmes? Quins motius ha 
tingut la regidora per no renovar el contracte? Ha tingut alguna cosa a veure la relació 
que té vostè amb el president de l’Associació? És perquè té una ràdio? 

Espero les seves respostes. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Demà s’ha convocat un desnonament al carrer Sant Antoni Abad. Hi ha gent que li 
interessa, a qui no arribarà pels canals oficials, perquè ha sigut una sorpresa. 

També a Hamburg estan agredint les forces policials a gent anticapitalista que està 
lluitant pels drets dels treballadors. 

I també votem que no a la proposta. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Si en algun aspecte excel·leix el nostre districte, i especialment el barri del Raval, és 
en la fortalesa del seu teixit associatiu, i sort en tenim d’aquest, ja que és la millor eina 
de què disposem per poder lluitar davant d’una realitat sovint massa desigual. 

El teixit associatiu és la xarxa de seguretat més efectiva davant un seguit de 
problemàtiques per a un conjunt de col·lectius vulnerables en constant risc d’exclusió 
social. 

El Raval és paradigmàtic per la seva riquesa cultural i per la seva diversitat social, i 
basa bona part de la seva convivència en el treball diari d’aquestes entitats, que amb 
el seu treball desinteressat sostenen la cohesió social. La vitalitat del barri, del conjunt 
de les seves entitats, fundacions, associacions de veïns i de comerciants és el fil amb 
què es teixeix aquesta xarxa de suports. 

És per això que faríem un flac favor si, irresponsablement, juguéssim a contraposar els 
uns als altres per intentar guanyar un grapat de vots, pocs, per intentar embolicar la 
troca, molt. Realment faríem un flac favor si visualitzéssim el que ha de ser un treball 
comú i pel bé comú com una batalla entre fundacions, entitats i associacions, que sols 
tenen la voluntat de treballar desinteressadament per al Raval.  

Per això votarem en contra de la proposició del Partit Popular. 



DISTRICTE DE CIUTAT VELLA     AJUNTAMENT DE BARCELONA 

 

 55 

No obstant això, deixin-me que faci una reflexió final. El Govern ha de vetllar per donar 
sortida a les necessitats dels diversos actors que operen en el territori, per facilitar la 
gran tasca que fan, per acompanyar-los, i ha de donar sortida sense heretar 
prerrogatives ni tampoc sense generar arbitrarietats, entenent que les concessions són 
finites, però esvaint qualsevol dubte que pugui haver-hi respecte dels criteris 
d’adjudicació. 

Competeix a l’Administració vetllar perquè aquesta gran xarxa amb la qual compta el 
Raval no perdi fils i s’enforteixi cada cop més ajudant que el treball diari es dugui a 
terme amb la major cohesió possible i facilitant que cadascú pugui desenvolupar la 
seva tasca. 

Gràcies. 

La Sra. M. José Arteaga Muñoz 

El nostre vot a la proposició presentada per garantir la continuïtat de la cessió del local 
de l’Associació de Veïns del Raval serà positiu, perquè compartim com a Govern 
municipal l’objectiu del Districte d’afavorir l’associacionisme i la participació. 

Som un districte que té en el treball en xarxa i comunitari part de la seva essència i de 
la seva fortalesa. Les associacions i les entitats des de la vessant veïnal, operativa, 
comercial, solidària, cultural, són les que donen al nostre districte identitat, són les que 
treballen des de la proximitat, generen serveis i projectes, denuncien, proposen; en 
definitiva, fan barri. Per tant, part de la tasca del Districte ha de ser, com està sent, 
cercar i posar a disposició de les entitats espais perquè aquestes puguin desenvolupar 
les seves activitats i els seus serveis. 

A Ciutat Vella aquest és un repte complex, però, malgrat això, tant abans com ara, des 
de l’Ajuntament és una prioritat. 

Tenim molts exemples. Recentment vam apostar per la compra del Borsí i de Can 
Seixanta, on les entitats del barri podran desenvolupar perfectament també el seu 
projecte. 

L’Associació de Veïns del Raval és una d’aquestes entitats, i creiem que la seva 
continuïtat en el local que utilitza, sense cap incompliment pel que fa als acords amb 
l’Ajuntament, des de fa deu anys no s’ha de posar en dubte. És evident que la manca 
d’espais i el creixement dels projectes al Districte pot generar algunes necessitats que 
són de gestió complexa, però creiem que cal cercar altres solucions, i que no passin 
per treure una entitat d’un local des del qual desenvolupa la seva activitat. 

Per això, ens comprometem com a grup i com a part del Govern a continuar treballant 
per la millora dels espais de totes les entitats i projectes socials que treballen al Raval i 
als diferents barris de Ciutat Vella. Partim de la consolidació dels projectes. 

Votarem a favor. Gràcies. 

La Sra. M. Josep Chacón i Salvador 

El Raval és on es concentren realitats diverses en un espai reduït. Les seves 
característiques sociològiques i demogràfiques fan del Raval un espai singular. El barri 
compta amb tot un fort teixit associatiu conformat per entitats i organitzacions que 
treballen en xarxa per a la promoció de la cohesió social i la millora de la qualitat de 
vida dels seus habitants. 
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A Ciutat Vella hi ha una associació per cada 122 habitants. És, per tant, el districte 
amb més densitat associativa, entitats concentrades la majoria al barri Gòtic i al Raval. 
Estic segura que tots els qui som avui a la sala creiem en l’associacionisme, i si 
preguntés un per un seguríssim que la majoria pertanyem a una associació o inclús 
més. 

L’associacionisme és un instrument de participació ciutadana amb projecció a la 
societat. És per això mateix que el Partit Demòcrata ha fet una gran reflexió davant de 
la proposta del Partit Popular. Des del PDeCAT pensem que hem d’optimitzar els 
recursos del nostre barri i adaptar-nos a les noves prioritats. Som coneixedors que sí 
que és veritat que l’Associació de Veïns del Raval porta deu anys instaurada al carrer 
Riera Alta, que abans tenia seu al carrer Carme amb plaça Padró, i que els seus 
orígens fa molts anys eren al carrer Sant Pacià, on es va crear aquesta Associació, 
llavors anomenada Distrito Quinto, i que després, el 1991, va canviar al nom actual. Dit 
això, podem parlar d’una entitat que s’ha anat adaptant al temps i canviant la ubicació 
segons necessitats. 

Som coneixedors que el Govern actual no deixa l’Associació de Veïns al carrer, que 
els dona l’oportunitat de reubicar-se, i, si no estic equivocada, a dos minuts a peu d’on 
són actualment, ni que el local on es poden reubicar tan sols té deu metres quadrats 
menys, ni que fos per solidaritat amb altres entitats, que estan fent d’ocupes a altres 
espais que cedeixen segones entitats, ni que fos perquè el temps evoluciona i el volum 
que generava l’Associació de Veïns del Raval no és el mateix que fa vint anys, i que 
durant aquest temps han sorgit altres entitats que generen un volum de treball, 
treballadors, activitats, associats més elevats i que necessiten aquest espai, des del 
Partit Demòcrata pensem que aquest debat no hauria d’haver arribat a un plenari; que 
Ciutat Vella és un districte amb molt per fer-hi i hauríem de ser més conscients amb 
repartir-nos els espais entre les diferents entitats i associacions. 

És per tota aquesta reflexió que el PDeCAT vota totalment en contra de la proposta del 
PP. 

La regidora 

Vagi per davant que votarem en contra de la proposta que fa el PP. 

Ja ho vam explicar en la breu entrevista que ens va concedir el president de 
l’Associació de Veïns, de sis minuts. Estem en una fase de reubicació de diferents 
entitats. Hi ha entitats on s’han fet «arreglos» en els seus locals, com Esquitx, Sant 
Pere Apòstol, Aviadors. Alguns venien del mandat anterior, de fet, en d’altres s’ha 
abaixat el lloguer perquè no es podia fer-hi front. S’està treballant amb l’Associació de 
Veïns d’Arc del Teatre perquè es baixi el lloguer, la Taula del Raval, la Casa de la Sol, 
els Aviadors de la República. Altres s’han reubicat i s’han reestructurat els locals. Això 
venia d’un compromís del mandat anterior. Diàlegs de Dona perquè tinguin un espai 
millor. La Coordinadora de Cors de la Barceloneta està fent servir els baixos de Joan 
de Borbó, 44; s’ha adquirit Sant Oleguer, 5-7 justament per ubicar entitats que a més 
es demana que es comparteixi. Kalipi també tindrà un nou local. 

La realitat canvia, les entitats i les associacions i la seva activitat també. La consellera 
del PDeCAT explicava les diferents seus que ha tingut l’Associació de Veïns del Raval, 
a la qual no es desnona, només es trasllada a un espai més adequat a les activitats i 
als serveis que ofereix ara mateix. 

La presidenta agraeix les intervencions i dona la paraula a l’Associació Veïns del 
Raval. 
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El Sr. Pep García (en nom de l’Associació de Veïns del Raval) 

En tot cas, de tots els grups, el vot que més he entès és el del PDeCAT, antiga 
Convergència, perquè, clar, què anaven a votar vostès? Si jo els he portat a la Fiscalia 
Anticorrupció... Què havien de votar vostès? Per tant, és el vot que més he entès. 

Li deia a la presidenta de la Federació d’Associacions de Veïns fa escassament 
quaranta-vuit hores que un dels arguments que havia utilitzat la senyora Pin era que 
no fèiem activitats, i que teníem allò infrautilitzat. I li deia jo a la presidenta de la FAVB: 
«Rebeu de l’ordre de 500.000 euros anuals. Si no els rebéssiu, podríeu fer les 
activitats que feu?» I em va dir: «No, cap ni una.» Doncs, miri, nosaltres rebíem 15.000 
euros, que vostè, senyora Homs, ens va començar a treure, i que la senyora Gala Pin 
ha mantingut, amb 1.000 euros anuals; tres llocs de treball, des de fa molts anys, fins i 
tot la dona de neteja assegurada. 

El tema no està en si marxem o no marxem. El tema està que si l’espai que la senyora 
Gala Pin, i jo he dit per activa i per passiva a tot arreu, ens va oferir a nosaltres, si per 
a la Fundació Tot Raval no és digne, per què ho és per a nosaltres? Perquè els metres 
són els mateixos. I vostè em va dir que faria una gran inversió d’obra, tota aquella que 
jo li demanés. Per què hem de gastar recursos públics? Cal explicar-ho tot. 

El tema no està en si hem de marxar o hem de compartir. Fins i tot jo he visitat la 
Fundació i li he dit: «Teniu problemes el dia que convoqueu el Patronat?, perquè sou 
setanta, vuitanta persones. De la mateixa manera que compartim amb set comunitats 
de veïns aquell espai, podeu venir vosaltres un cop al mes o dos.» Home, el que no 
estem disposats és a compartir el lavabo, perquè només n’hi ha un. 

Senyor representant de la CUP, si em mira li ho agrairé. Vostè em va trucar fa uns 
dies, un company de vostè, i em va dir que s’abstindrien, perquè no votarien mai una 
proposta del PP perquè el seu codi... És igual, però un company de vostè em va trucar 
i vaig estar mitja hora xerrant amb ell. És igual, ho accepto. 

Acabo, senyora presidenta. Miri, tota la ciutat ha donat suport –tota–, fins i tot 
sindicats. I, senyora Gala Pin, jo al setembre faré setanta anys. A mi, després de més 
de quaranta anys dedicat al moviment associatiu, amb més de 2.500 socis en actiu... 
Sí, senyor, a que vostè no en tindrà cap...; 2.500, estan les fitxes per demostrar-ho. A 
mi vostè m’haurà de treure d’allà amb una «camilla». Ja li ho ben asseguro. 

La presidenta dona la paraula de nou al grup proposant.  

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Primero agradecer, por supuesto los votos en positivo de Ciudadanos y del PSC. 

Por otro lado, lamentar que no se haya aprobado esta proposición nuestra. Están 
demostrando hoy un gran sectarismo, y sientan ustedes un muy peligroso precedente: 
se puede echar a quien no está de acuerdo con los gobiernos. La neutralidad 
municipal debe ser sagrada. Nos queda la sensación de que quieren echar a esta 
asociación por ser crítica con el Gobierno actual y el anterior. No podemos olvidar 
cómo la regidora llegó a retar al presidente de esta asociación en una audiencia 
pública aquí. 

De todas formas, hoy es muy triste, porque ha quedado el sectarismo por encima del 
asociacionismo. 
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Gracias. 

La presidenta agraeix la intervenció i obre el segon torn de la resta de grups 
municipals.  

La Sra. Julia Barea Sánchez 

No m’ha respost cap de les preguntes que li he formulat. La falta de respostes em 
segueix creant dubtes: dubto si aquesta decisió que ha pres és una decisió emocional 
o racional. Li ho dic molt clarament: en política s’ha de governar per a tots, tant si l’han 
votat com si no, i que la venjança que li tingui a una persona perquè no li cau bé o 
perquè no li fa la pilota no ha d’existir. 

Espero que reflexioni, regidora, i que canviï de parer, perquè avui ens ha demostrat 
que vostès només governen per a uns pocs. Canviï i reflexioni d’aquesta decisió que 
ha pres. 

Gràcies. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Si esteu redefinint la situació, em sembla que fa nou mesos us vam cridar l’atenció 
sobre la situació de discriminació que viu l’Associació de Treballadors Pakistanesos. 
Ens vau dir que ho resoldríeu i no ho heu resolt. Només això. 

La regidora 

Només per repassar una mica la intervenció que comentava el senyor García. 

No li vaig dir que faríem una gran inversió en un altre local, sinó que és un local, com 
molts locals públics que tenim, que necessita d’arranjaments i que, per tant, també 
conèixer les funcionalitats que ha de tenir, un local que s’adapta –jo crec– més a les 
activitats que desenvolupen ara mateix. I, de fet, estem parlant de locals públics, que 
entenc que com a govern hem de poder tenir criteris objectius perquè les diferents 
associacions que tenim al barri que manquen d’un local o necessiten una millora en els 
seus locals puguin ser redistribuïdes. 

Només dos comentaris a la senyora Jiménez i a la senyora Barea. A l’Audiència 
Pública no vaig dir que em caigués malament, el que li vaig dir és que no li devíem cap 
favor a ningú i que, si us plau, no amenacés ningú, que és el que es va fer. 

I en aquest sentit, senyora Barea, sí que li diria que no és una qüestió personal, ni molt 
menys, en absolut. De fet, si l’Associació de Veïns fes eleccions, com fa molts anys 
que no en fa, i hi hagués un altre president però es continués fent el mateix volum 
d’activitats, faríem el mateix trasllat. 

La presidenta dona la paraula al Partit Popular perquè tanqui aquest punt. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Solo comentar, señora regidora, que está usted dándome razón a lo que he dicho. 

La presidenta indica que aquesta proposta ha estat rebutjada amb els vots a favor del 
Partit Popular, Ciutadans i el Partit Socialista, i els vots en contra de la CUP, Esquerra 
Republicana, PDeCAT i Barcelona en Comú. 
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3. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal CUP-
Capgirem perquè al districte de Ciutat Vella es creï una escola d’arts 
escèniques i una escola de música municipals, es creï un economat 
municipal per tancar el segrest dels béns de primera necessitat per part del 
capitalisme i s’impulsi un espai d’ús veïnal a la plaça de la catedral, saturada 
de turisme fins a un extrem insostenible 

La presidenta demana silenci per poder continuar amb el punt 3. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Perdoni, li cedeixo una... 

La presidenta aclareix que no és possible i que ara és el torn del conseller de la CUP, 
si hi vol intervenir. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Vam presentar la proposició aquí i ens vam trobar amb la incredulitat, ens vam trobar 
amb riure i amb mofa, una mica com una dona que es vol divorciar d’un marit i el marit 
li diu: «Què va!», o un obrer que li demana un dret a un empresari i li diuen: «Què és 
això?, què és aquesta bogeria?» Doncs, són aquestes institucions, si no estan buides 
de contingut, on s’ha de parlar d’aquestes coses. 

Assumim el concordat aquí o assumim les lleis franquistes, o què assumim? 

Hi ha límits competencials il·legals, que és al que sempre apel·leu, per tirar aquesta 
proposició endavant. Hi ha una llei de 1954, del nacionalcatolicisme, que descriu un 
objecte, la propietat privada, una causa, la utilitat pública o l’interès social, i es diu Llei 
de procediments especials. I preveu l’expropiació –textualment– o sanció per 
incompliment de la funció social de la propietat. 

Gràcies. 

La presidenta agraeix la intervenció i obre el torn de la resta de grups municipals. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

La verdad es que, señor Suqué, alucino siempre con sus exposiciones, con lo cual no 
me sorprenden demasiado. 

Mire, esta propuesta, en el grupo municipal hemos tenido mofas, sí, nos lo hemos 
pasado muy bien, unos me decían que le pidiera la luna, que me la bajara y que 
entonces plantearíamos si votábamos a favor o no. Pero, mire, yo le explico lo que 
hacemos Ciudadanos cuando nos llegan las propuestas de otros partidos: las leemos, 
las analizamos y decidimos el posicionamiento en grupo. 

Esta propuesta no me la tomo ni en serio. Creo que a ustedes les gustan más los 
titulares, las performances, la polémica y la ofensa. Hablan de socialización forzosa, 
en otras propuestas de expropiaciones y otras índoles. Lo que me parece más extraño 
es que no la hayan ocupado… ¿A qué esperan a ocupar la catedral? Si nos ponemos 
así, vamos a ocupar la catedral y tantos espacios que ustedes consideren que se han 
exactamente de «socializar forzosamente» de la ciudad. 
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Ustedes pretenden convertir la catedral en eso, en un nuevo Can Vies, y por ello es 
que votaremos en contra, pero muy en contra. Con estas propuestas lo único que 
quieren hacer es desvirtuar las instituciones y convertirlas en circo, y eso no se lo 
vamos a permitir. Nosotros creemos en la política municipal, en plantear y centrarse en 
propuestas reales. Si ustedes no lo quieren, plantéense si quieren seguir haciendo 
política municipal o no. 

Gracias. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Por puntos, para que me entienda. Uno, impresionante su propuesta, señor Suqué, 
impresionante, y surrealista, como ya sabrá. A pesar de todo, tengo que felicitarle, 
porque han conseguido ustedes su propósito, que no era otro que llamar la atención, 
provocar un escándalo, dar una patada a alguien imaginable, montar un show que 
excite a los suyos y les haga creer que la catedral de Barcelona les pertenece por 
derecho y que las CUP se la van a devolver para seguir montando más shows. Cómo 
no iban a hacerlo. Así fue como Ada Colau se convirtió en alcaldesa de Barcelona. 
Ustedes solo siguen el camino de la maestra. 

Punto número dos. La propuesta que presentan viene a ser un: «¿Tiene hora? No, no 
fumo», una exposición de motivos incendiaria contra la Iglesia católica, cómo no, para 
acabar pidiendo una escuela. Parece como si una parte de su iniciativa la hubiese 
redactado bajo los efectos de algo y la otra al pasarse los mismos. No sé, una 
abducción marciana, una coca-cola en mal estado… ¿Le suena eso de que lo que se 
vota es el texto que se propone y no lo que se argumenta? 

Usted argumenta que la Iglesia católica le da un asco que no lo puede aguantar, y 
luego pide una escuela. No sé si me paso atribuyéndoles inteligencia, pero, si la 
intención es que votemos todos en contra de crear una escuela de artes escénicas y 
otra de música municipales para hacernos parecer insensibles, que conste en acta que 
el Partido Popular está a favor de que se creen ambas escuelas, y cuanto antes mejor, 
en cualquiera de los locales o solares de propiedad municipal que este Ayuntamiento 
mantiene vacíos mientras se queja de que los precios del alquiler suben, pero que 
votamos en contra de esta proposición porque no hace falta crear un espacio de uso 
vecinal en la plaza de la catedral, porque ya es toda ella pública. 

Tres. La catedral de Barcelona no tiene un desuso espiritual, como dicen ustedes 
entre otras falsedades que harían sonrojar a Pinocho en su peor etapa. La Iglesia de 
Barcelona le hace saber que la catedral de Barcelona es uno de los lugares de culto 
de Europa donde diariamente se celebran más eventos litúrgicos, tanto para los 
feligreses barceloneses como para los cristianos extranjeros que visitan a nuestra 
ciudad a diario y buscan acogida y oración. Se celebran diariamente cinco misas los 
días laborables y seis los domingos, vísperas y festivos. En total, cada año se celebran 
1.668 misas. También se solicitan funerales y otros oficios religiosos. Tiene un gran 
uso espiritual. Dudo que supiese usted todo esto, ya que alega ese desuso espiritual. 

Por sus argumentos también deduzco que no tiene usted ni idea de la gran obra social 
que realiza la Iglesia, Cáritas y otras ONG católicas. Olvida también usted que la Cruz 
Roja lleva en occidente la cruz como símbolo. Donde hay dolor, señor Suqué, está la 
Iglesia. Donde hay demagogia y populismo radical, está la CUP. 

Gracias. Votamos, por supuesto, en contra. 
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La Sra. Maria Josep López i Samper 

Que al districte falta una escola de música, sí. Que nosaltres treballem perquè en un 
futur hi hagi un centre de les arts per districte que inclogui música, teatre, dansa, etc., 
sí. Però l’edifici de la catedral és una edificació molt inadequada per localitzar-hi un 
centre educatiu de música, teatre, etc., a part del seu valor patrimonial que té a la 
ciutat de Barcelona. 

Per Esquerra, les escoles de música o centre de les arts han de ser un motor 
d’integració, equilibri, equitat i participació ciutadana, a part dels elements estrictament 
educatius i musicals, prioritzant els barris on els desequilibris socials demanen una 
intervenció pública urgent i prioritària. 

Quant a la creació d’un economat municipal, direm que és un tema prou seriós per 
poder parlar. Si vostès fan una proposta ferma sobre el tema, i no el que fan, que és 
barrejar-ho tot... Vostès l’únic que volen fer amb aquestes propostes és sortir a la 
premsa. Li recomano que intenti fer propostes més serioses. 

Gràcies. Votarem que no. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Nosaltres convidem la CUP a fer propostes que realment millorin la qualitat de vida 
dels veïns de Barcelona, que, per favor, no es rigui del plenari dels veïns. I que l’únic 
que està buscant amb aquesta proposició és un titular mediàtic, i no valorarem cap 
proposta «xorra». 

Per tant, votarem en contra. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Bé, sembla que després de no tenir èxit demanant la retirada de l’estàtua de Colom 
ara ens surten amb això. Ens preguntem si aquesta proposició respon a demandes 
dels veïns i veïnes de Ciutat Vella o a què respon. Ja els dic que en aquest grup 
municipal ens encurioseix d’on han tret la idea. 

Ara bé, si respon a les ganes de retuits, de titulars als diaris i de sortir al telenotícies, 
els donem l’enhorabona, perquè ho han aconseguit. 

Ara bé, la pregunta que ens fem és què obtenen per a la gent de Ciutat Vella amb 
aquest debat, perquè el debat totalment estèril que estem tenint aquí aquesta nit crec 
que queda força lluny de les preocupacions dels veïns i veïnes de Ciutat Vella. 

Òbviament que estem aquí per discutir sobre com gestionem el turisme, com cuidem el 
comerç de proximitat i les necessitats bàsiques dels veïns, de l’educació a les arts 
escèniques i en música dels nens i nenes de Ciutat Vella, però, si tot això ho florim 
amb una astracanada com l’expropiació de la catedral, ho veiem com una preposició 
més destinada a la provocació, als focs artificials i al retuit que no a solucionar els 
problemes reals dels veïns. 

Per tant, el nostre vot, com no pot ser de cap altra manera, és en contra. 

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Company Joan, benvolgut conseller Suqué, votem en contra de la vostra proposició. 
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La presidenta agraeix les intervencions i obre el torn de paraula per als veïns. 

El Sr. Gerard Horta 

En Jordi Magrinya em cedeix els dos minuts, per tant, seran quatre. 

Del «sí se puede» i la «revolución democrática» al capitalisme sostenible amb PSC i 
Iniciativa, Barcelona en Comú parlant d’emprenedoria sense que us caigui la cara de 
vergonya. Felicitats, Gala, felicitats, de debò. 

Abans el Joan t’ha interpel·lat respecte de les condicions materials de vida de la gent 
dels barris de Ciutat Vella, i li has respost sobre els permisos dels Mossos per a una 
concentració. És brutal. O sigui, tota aquesta mamarratxada sostinguda des del 1979 a 
costa de la classe treballadora de Barcelona. És impressionant. Us entra per aquí i us 
surt per aquí. I estareu col·locats anys. 

Cal tenir el cor molt dur, el teniu dur, s’ha endurit, i mantindreu els càrrecs: xarxes 
clientelars, començant per totes les que no heu desmuntat i que ja va denunciar la 
Itziar Gonzàlez fa un temps. No heu tocat res: droga, llicències de tota mena i per a tot. 
Ni tocareu res, se us en fot. 

A veure, excuseu-me, eh?, no és un insult, però tota aquesta colla d’analfabets 
funcionals heu rodat per Europa, tan cosmopolites que sou? 

La presidenta li demana respecte. 

El Sr. Gerard Horta 

Analfabets funcional no és una desconsideració... Vol dir que no s’entén..., que 
s’interpreta literalment un text sense poder-lo comprendre. 

La presidenta li demana que nou que sigui respectuós. 

El Sr. Gerard Horta 

És això. No, jo et dic a tu què és analfabet funcional, és això. 

Heu rodat per Europa? Heu vist quines utilitzacions es duen a terme d’esglésies i 
catedrals? Teniu la més mínima noció del que està succeint en aquests barris? Sí, 
però se us en fot. És una vella història. D’acord, una vella història que evidentment us 
deixa a vosaltres en evidència. 

D’entrada, demanem als senyors del Govern, que deuen estar repiulant, que ens 
expliquin el tipus de llicència d’ús de la catedral; el nombre exacte de diners que deixa 
d’ingressar l’Administració pública per tota la merderada que prové del concordat 
signat amb el Vaticà l’any 1953; quina institució paga el manteniment i tota la pesca 
del conjunt arquitectònic històric de què s’ha apropiat l’Església, i els motius pels quals 
nosaltres paguem IBI, IVA i aquesta gent no en paga. 

Si acudiu al web de la CUP de Ciutat Vella veureu un comunicat en què argumentem 
justament tot això. I el Joan després, i els companys i companyes, us ho detallaran. 
Pretenem acabar amb un ús de la catedral que considerem literalment il·legal, i ho 
fonamentem, per utilitzar aquest espai a fi de resoldre diversos dels moltíssims 
problemes que té aquest barri respecte a equipaments. I insistim en això de 
l’economat de béns de primera necessitat. 
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En segon lloc, volem aconseguir que la catedral compleixi el seu ús social com a 
església cristiana. No hem qüestionat que deixi de complir aquest ús en cap moment, 
no ho qüestionem. No ho qüestionem. Que no ho qüestionem. Que no has visto nada y 
no has entendido nada. Per això he començat dient-vos el que sou. No ho qüestionem. 
I, a més, t’ho estic dient jo ara aquí. 

En tercer lloc, aprofitar aquest equipament, evidentment, a partir del que serien 
processos assemblearis, decisoris per part del veïnat. Nosaltres fem propostes, però 
pensem que és el veïnat dels nostres barris el que ha de decidir. 

Evidentment, es tracta de municipalitzar els recursos econòmics que la catedral pugui 
generar com a monument. I evidentment es tracta d’habilitar-ne una part de l’espai per 
erigir un memorial dels crims comesos en nom de Déu pel Vaticà, per les jerarquies de 
l’Església catòlica sobre la mateixa gent cristiana europea i basats en la repressió i la 
inferiorització social de les dones, dels pobles colonitzats, de la gent amb orientacions 
sexoafectives no normativitzades, del col·laboracionisme amb el feixisme, amb la 
repressió dels treballadors i amb tot el que us doni la gana. 

Gràcies i endavant els vostres drets dels treballadors, explotats aquí, i dels quals 
només se us acudeix, dos anys després, haver de muntar aquest punt d’informació per 
a empresaris i emprenedors. O sigui, no us cau la cara de vergonya, perquè no... 

La Sra. Lola Ferrer 

Primer de tot…, al sector hiperventilado. Llamad a Madrid, preguntad un poquito si os 
dan permiso, el concepto «la pobreza es el primer pecado del mundo», a ver si 
empezamos como mínimo, ya que vais de modernitos, vale. 

Segon, al senyor de l’«estèril», al senyor «xuminada». Estèril, memòria històrica. 
D’acord, justifiqueu-ho al Parlament, parlem de la relació que té l’Església catòlica…, 
no parlem de cristianisme. No diré analfabet funcional, però potser una mica faltadets 
d’antropologia i filosofia sí que anem en alguns sectors, eh? Cristianisme, catolicisme 
no és el mateix. Agafem un llibre d’història, d’acord?, la relació de l’Església catòlica, 
apostòlica, romana amb totes les dictadures aquí, a Àfrica, a Llatinoamèrica. 
Repassem una mica. 

D’esterilitat cap ni una. Els que feu que això sigui una broma sou vosaltres. És a dir, us 
esteu rient d’alguna cosa… De què? No us agrada la forma? No us agrada tocar un 
privilegi antic? Perfecte. S’està demanant un economat municipal, s’estan demanant 
equipaments i coses per a aquest districte. La cosa és: voleu treballar, no voleu 
treballar, us veniu aquí a divertir, a què? Tots esteu cobrant i aquí no esteu solucionant 
res. Molt fàcil. 

El Sr. Albert Homs 

La consellera del PP ha comentat que si la CUP es pensava que li pertanyia la 
catedral. Jo crec que no és el propòsit de la proposició apropiar-se de la propietat. És 
a dir, el que està qüestionant aquesta proposició és si li pertany a l’Església aquesta 
propietat. I això està avalat per un tribunal –no, això ho ha dit vostè– europeu, hi ha 
una institució que vostès defensen, pel qual declara qüestionable o dubtosa la 
propietat..., la via d’immatriculació, que és una figura jurídica que ara no tenim temps 
d’explicar aquí, però que això està reconegut per un tribunal europeu. 

Ens deia el conseller de Convergència d’on sortia la idea. La idea surt que hi ha una 
coordinadora fundada per vint entitats, que està creant un catàleg amb les quatre mil 
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propietats que es podrien adherir a aquesta via jurídica i que en alguns municipis 
s’està desenvolupant. És a dir, hi ha aquest aval i aquesta experiència prèvia. Per 
exemple, per citar alguns casos, com que Barcelona en Comú ha dit un no sense 
explicar res, a la Comunitat Autònoma d’Aragó Podemos ha participat en una petició al 
Govern autonòmic d’Aragó perquè comenci a intentar recuperar per via judicial 
aquestes propietats que haurien de ser estatals o públiques. A Palma, per exemple, el 
Govern de Més, Més i Podemos, també està intentant fer vies en aquest sentit. 

Per resumir, un dels objectius d’aquesta proposta és protegir un edifici que és 
patrimoni històric i que no quedi en mans de propietats privades com l’Església. 

La presidenta dona de nou la paraula al grup proposant. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Els medis de comunicació són grans, ningú els convoca o els deixa de convocar. Fan 
el que volen i, si et criden, hi vas o no hi vas, si vols. No depenen de nosaltres. 

Està bé això últim que s’ha dit de Podemos a Palma de Mallorca. També és el PSOE, 
Oriol. La xorrada que dius la fa el PSOE de Còrdova, que demana també la titularitat 
municipal de béns catòlics. Truca al PSOE de Còrdova i digues-los que són xorrades 
això. 

És la primera vegada que m’alegro de no estar al grup de WhatsApp de conselleres, 
de no sopar amb vosaltres als sopars que feu de Nadal i de no fer veure que sou 
diferents quan sou tots iguals. Aquí teniu la burocràcia tan interioritzada que us preneu 
per xorrades les coses que ens prenem de tot cor. Vosaltres parleu de retirar..., 
prevencions de riscos i parleu de moltíssimes coses i mai hem vingut aquí a riure de 
vosaltres. 

No tenim res més a dir-nos tampoc ja. 

La presidenta obre el segon torn per als grups que hi vulguin intervenir. 

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Joan, em sembla una falta de respecte utilitzar l’argúcia d’ampliar els minuts de la teva 
intervenció amb altres intervencions que parlen en nom del teu partit. Si tots ho féssim, 
realment seria molt lleig. 

En tot cas, com que sempre fas el que vols, i això és el que et fa gran, que sempre fas 
el que vols, fes el que vulguis. 

D’altra banda, en la teva darrera intervenció, Joan, lliçons morals, les justes. Qui tens 
al costat també ens intenta donar lliçons morals, que no les hi acceptem, de ningú. 

Gràcies. 

La presidenta informa que aquesta proposta ha estat rebutjada pels vots en contra de 
tots els grups municipals a excepció del vot a favor del grup proposant. 

4. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC-AM 
perquè al Consell de Districte de Ciutat Vella s’acordi reactivar amb caràcter 
d’urgència la campanya de «Persianes netes», la qual hauria d’haver-se dut a 
terme fa vora d’un any i mig sense que a dia d’avui els comerciants dels 
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barris de S. Pere, Sta. Caterina i la Ribera tinguin cap notícia sobre la seva 
represa, fent convergir la pròpia neteja de les persianes amb la promoció de 
l’art urbà, fomentant la inserció i contractació de joves amb especials 
dificultats d’inserció laboral 

La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana.  

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Suposo que ja ho deuen intuir, però, per si de cas, els voldríem fer notar que vostès 
tenen els eixos, les associacions i, en definitiva, el gruix del petit comerç fins als 
nassos. I ja vindria sent hora que hi posessin una mica de cura i que apostessin pel 
comerç que aporta un plus de qualitat i de diversitat. I un clar exemple d’aquest 
comerç que dona valor a la ciutat el representa l’associació Born Comerç, de qui avui 
farem d’altaveu. 

I apostar vol dir facilitar-los la feina, és a dir, tot el contrari de les traves, dels descuits, 
de la deixadesa actual, de totes les traves que els han posat a l’hora de promocionar 
les campanyes de Nadal, de la deixadesa més que evident en el servei de neteja, o del 
calvari que va suposar superar els tràmits i els requisits per aconseguir que l’artista 
Jorge Rodríguez-Gerada creés una de les obres d’art públic més grans que s’hagin fet 
mai a Europa, una peça de 2.200 metres quadrats que recordava l’èxode republicà, un 
grafit a la plaça Comercial realitzat amb l’ajuda de més de 500 voluntaris, veïns i 
comerciants, una peça que va haver de realitzar-se mitjançant pintura creada 
especialment per a l’ocasió per no danyar en absolut el terra de la plaça, cosa que 
celebrem. No celebrem, però, que una obra d’aquestes característiques no va poder 
romandre més que unes poques hores a la plaça. I no celebrem tampoc que vostès ni 
tan sols la promocionessin i que la resta de la ciutat pràcticament no se n’assabentés. I 
tot perquè a vostès aquesta iniciativa sortida del carrer els molestava, i els molestava 
perquè necessitaven l’espai perquè en menys de 48 hores volien fer un dels seus 
experiments de propaganda, és a dir, clavar al terra l’estàtua de Franco enmig de la 
plaça del Born. El terra, aquell magnífic paviment que volíem protegir a tota costa 
hores abans, aquell magnífic terra que va acabar ple de vernís, de pintura acrílica 
rosa, vermella i tota mena de residus, fins i tot li va caure la mateixa estàtua. 

Avui demanem que es reactivi amb caràcter d’urgència la campanya «Persianes 
netes», que és una campanya que, com bé deuen saber, hauria d’haver-se dut a terme 
fa vora d’un any i mig, i que han anat posposant fins a dia d’avui. En realitat és una 
campanya que es pot resumir en la següent anècdota: les persianes del Casc Antic 
estaven i segueixen estant fetes una pena, els comerciants estaven i segueixen estant 
a l’espera del Pla anual de neteja, i, com que anaven passant els mesos, l’Associació 
de Comerciants us anava preguntant: «Què, com ho tenim això?» I vosaltres els 
asseguràveu: «Tot a punt, qüestió de dies», i anaven passant els mesos i anaven 
passant els dies, i tot seguia igual. I: «Tot a punt, qüestió de dies», fins que El Rei de 
la Màgia, fart de les vostres promeses que mai porten a res, va decidir tirar pel dret i 
un divendres va anar a comprar uns pots de pintura vermella i ells mateixos, pinzell en 
mà, van deixar la persiana impol·luta del mateix vermell que el seu establiment. I per 
art de màgia, després de mesos i mesos d’anar donant llargues, la campanya es va 
reactivar. Però sols amb un únic beneficiari, i que –segur que ho endevinareu– va ser 
El Rei de la Màgia, que dilluns següent, en anar a treballar, van obrir la persiana, se la 
van trobar pintada de gris. 

Per concloure, avui he estat parlant recurrentment de pintades, de pintades 
vandàliques i de pintades artístiques, de grafits, per demanar-los que, atès que en el 
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fallit Pla d’actuació del districte es contemplava com a mesura –cito literalment– 
«promoure l’ús de les persianes dels establiments comercials que ho desitgin com a 
espai de creativitat d’artistes urbans», ho facin, i es faci convergir la mateixa neteja de 
les persianes amb la promoció de l’art urbà, i així es fonamenti la inserció i 
contractació de joves amb especials dificultats d’inserció laboral. 

Com els deia ara fa un moment, avui els demanem que reactivin amb caràcter 
d’urgència la campanya «Persianes netes», però en realitat el que els estem demanant 
és que comencin a fer la seva feina, i que la facin amb la mateixa cura, si més no, amb 
què diàriament els comerciants fan la seva. 

Moltes gràcies. 

La presidenta agraeix la intervenció i obre el torn de la resta de grups municipals. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

La iniciativa que presenta avui Esquerra Republicana trobem que és molt encertada. 
No és nova, però des de Ciutadans, si creiem que és bona i funciona, s’ha de dur a 
terme a tots els barris del districte. Clar exemple són el projecte Itaka, que es va 
desenvolupar a la plaça Salvador Seguí, o el grafit que hi ha a la plaça Raquel Meller, 
que trobem que és una manera que joves puguin trobar la vocació en l’art. 

Aquest exemple que heu plantejat, el projecte Itaka, que es va desenvolupar en el barri 
del Raval i que no ha sigut la primera convocatòria, n’hi ha hagut moltes, trobem que 
es podria traslladar perfectament al barri de Sant Pere, Santa Caterina i la Ribera, 
sobretot solucionant alguns inconvenients que hem trobat i que ens han explicat els 
veïns que s’han de millorar i solucionar per poder traslladar el projecte tal com està al 
Raval. 

Aquesta iniciativa és molt interessant, perquè hem col·laborat tant l’Administració com 
entitats del barri. En aquest cas, en el del Raval, han participat l’Associació Educativa 
Integral del Raval, el Centre Obert Joan Salvador Gavina, els Joves Teb, Impulsem, 
l’Eix Comercial del Raval, i l’Administració, entitats que fan un gran treball en el barri i 
que el continuaran fent tinguin el suport de l’Ajuntament o no. 

Aquest projecte ha sigut interessant per tres motius: es netegen i es milloren les 
persianes dels locals, fomenta la inserció i contractació de joves i promou la iniciativa 
emprenedora, tres motius pels quals Ciutadans aposta i troba necessari que el 
Districte s’hi involucri. 

Votarem a favor de la proposta d’Esquerra Republicana. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

En un distrito donde los diferentes gobiernos no han sido capaces de combatir el 
problema histórico de los grafitis es normal que el comercio tome la iniciativa y reclame 
legítimamente fórmulas excepcionales con las que acabar con el aspecto de dejadez y 
suciedad que los grafitis confieren con toda impunidad a sus comercios cuando están 
cerrados. 

Los comerciantes se preocupan de mantener una imagen en las horas de apertura y 
es normal que quieran que en las horas de cierre su local también hable bien de ellos. 
Ya que dan por perdida la opción de que el Ayuntamiento luche eficientemente contra 
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los grafitis, entienden que la opción de convertir sus persianas en arte, que hasta los 
propios grafiteros respetarían, es buena. 

Votamos a favor sin perjuicio, por supuesto, de reclamar al Ayuntamiento que tome 
iniciativa en acabar con ese problema, que no solo afecta a comerciantes, sino que 
afecta a edificios de vecinos, a edificios públicos y a toda la imagen de nuestra ciudad. 

Muchas gracias. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Que mai hem vingut aquí a riure’ns els uns dels altres, avui qui no ha rigut no ha dit res 
de qui reia. No ho sé. Avui ens n’anem, no ens sentim còmodes aquí. 

Gràcies. 

La Sra. M. José Arteaga Muñoz 

La qualitat del paisatge urbà és una qualitat de vida. A la ciutat parlem de 
contaminació acústica i parlem de contaminació de l’aire i sabem que aquesta afecta la 
qualitat de vida dels veïns i les veïnes. Però la contaminació visual i la qualitat del 
paisatge són també situacions que afecten les condicions de vida dels ciutadans i 
ciutadanes. Per això és important vetllar per aquesta. 

Campanyes com les de «Persianes netes», que es fan de forma col·laborativa entre 
comerciants i Ajuntament, són bones eines per implicar-nos conjuntament en la cura 
del paisatge, com ho són altres campanyes com les de retolació de locals comercials. 

Per tant, estaríem d’acord en la seva reedició i en la seva reactivació. Votem a favor. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Com molts comerciants del districte saben, la promoció i el suport al comerç no està 
entre les prioritats d’aquest Govern, i la neteja de places i carrers tampoc, i és una 
llàstima que avui els hàgim de reclamar que activin el programa de «Persianes netes» 
als barris de Sant Pere, Santa Caterina i la Ribera. 

És una llàstima perquè l’anterior Govern del Districte ja va posar en marxa un 
programa de persianes netes que es deia «Color a les persianes», en el marc del Pla 
Argent, de dinamització comercial. Aquest pla de persianes netes formava part d’un 
conveni que l’Ajuntament de Barcelona va signar amb la Fundació Comtal. Va 
permetre donar feina a quinze joves d’aquests barris entre dinou i vint-i-cinc anys en 
risc d’exclusió, als quals es va donar una formació per aprendre un ofici que els va 
permetre tenir el seu primer contracte laboral. Tot això mentre col·laboraven a millorar 
l’entorn on vivien. 

El Districte, a través de la Fundació Comtal, aportava els treballadors, una empresa 
aportava la pintura, i els comerciants, per la seva banda, adquirien el compromís de 
mantenir-les netes, col·laboració publicoprivada en estat pur. Amb això es va 
aconseguir netejar en un any quasi cent persianes als barris de Sant Pere, Santa 
Caterina i la Ribera, i alhora ajudar aquests joves a incorporar-se al mercat laboral. 

No sé quines pegues li veu el Govern actual en aquest programa perquè s’hagi deixat 
de fer, però suposo que, com en moltes altres coses, el seu sectarisme no els deixa 
veure més enllà. 
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Per tant, per seguir donant suport a la feina d’entitats com la Fundació Comtal, per 
tenir uns carrers més nets i cuidats on les persianes no siguin un mural de firmes i 
grafits, i vista l’experiència tan positiva d’un programa com el que es va impulsar en 
l’anterior mandat, el nostre vot és a favor de la proposició. 

El Sr. Albert Sancho Doldan 

Jo venia a explicar-vos el què, qui i com funciona la campanya de «Persianes netes». I 
m’heu parlat de tantes coses diferents que no sé ben bé per on començar. 

Però, si a algú li interessa, la campanya «Persianes netes» va començar el dia 5 de 
maig, però és que, a més, igual que l’any passat. I, si us interessa, us dono les xifres, 
però nosaltres sí que considerem que estem donant suport i plantejant coses diferents 
al comerç, i ens agrada també la funcionalitat de les persianes netes i el tema de l’art 
urbà, el qual estem promocionant, com amb el projecte Itaka. 

Gràcies. 

El vot és favorable, naturalment. 

La presidenta dona la paraula a Born Comerç, per un temps de dos minuts.  

El representant de l’entitat (en nom de Born Comerç) 

No hace falta dos minutos, en quince segundos está hecho. Eso no se hace desde 
2015, 2016 y hasta 2017, las persianas siguen iguales. Lo único, efectivamente, el 
propietario del Rey de la Magia lo pintó una vez, y es un milagro eso: al día siguiente 
de que el único comerciante pinta su persiana, el Ayuntamiento pinta su persiana. Así 
que tal vez la lógica es que nosotros tenemos que pintar la persiana y al día siguiente 
el Ayuntamiento pintará también la persiana, y ya está. 

Gracias. 

La presidenta agraeix la intervenció i dona de nou la paraula al grup proposant.  

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Primer de tot, agrair al comerciant que ha vingut, agrair als grups que han votat a 
favor, fins i tot als grups que han marxat. I dir que la màgia existeix, i a vegades 
passen aquestes coses. 

La presidenta demana si algun grup vol intervenir. Tot seguit, dona la paraula al 
Govern. 

El Sr. Albert Sancho Doldan 

Quatre-centes vint-i-dues persianes pintades, o sigui, una primera neteja i després el 
seu manteniment en els diversos anys. Donem un conveni perquè això es faci, i, per 
tant, ens posarem a treballar. Bé, estic convençut que es fa. 

La presidenta informa que aquesta proposició ha estat aprovada amb els vots 
favorables de tots els grups municipals, a excepció del desconeixement del vot per 
part de la CUP.  
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5. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Demòcrata 
perquè el Consell de Districte presenti abans d’acabar l’any 2017 un pla de 
revitalització del Call jueu que inclogui com a mínim: 

a. Detecció de necessitats en matèria de neteja, seguretat ciutadana i 
incivisme 

b. Promoció del Centre d’Interpretació del Call i de la Domus Romana de 
Sant Honorat com a pol cultural de la zona 

c. Accions per incentivar el coneixement del Call jueu entre els barcelonins 
d. Determinar un calendari de festes i activitats al carrer en dates 

assenyalades (Santa Eulàlia, Hanukkà, etc.) 
e. Revisió de la senyalització actual i instal·lar-ne de nova als voltants del 

call perquè els vianants que passegen pel Barri Gòtic el trobin fàcilment 
f. Reedició en diferents idiomes de tríptics promocionals del comerç i la 

cultura del Call 
La presidenta dona la paraula al Partit Demòcrata. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Primer de tot, agrair la presència avui aquí de veïns i comerciants del call jueu. 
M’agradaria començar fent una mica de repàs a la història del call. 

Barcelona, gràcies al seu call, va ser un centre de referència per als jueus de tota 
l’Europa medieval en els àmbits de la ciència i la cultura. La població jueva va residir 
en aquesta zona fins a l’any 1391, any en què el call barceloní fou assaltat. A partir 
d’aquest moment, s’inicia un procés d’eliminació de tot allò que pogués recordar el 
passat jueu que havia tingut la ciutat i la comunitat jueva va anar desapareixent 
progressivament, i els jueus que encara quedaven van ser expulsats de la ciutat l’any 
1492 per ordre dels Reis Catòlics. 

La zona del call i la seva història són poc conegudes per la ciutadania de Barcelona. A 
principis del 2015, el Museu d’Història de Barcelona i una dotzena d’especialistes van 
iniciar un projecte de recerca per conèixer i recopilar el patrimoni jueu barceloní de 
l’època medieval. El resultat d’això va ser el Centre d’Interpretació del Call que 
coneixem avui en dia. 

Avui presentem aquesta proposició perquè creiem que una zona com aquesta, amb 
l’important patrimoni històric i cultural que té, mereix tornar a recuperar l’esplendor que 
havia tingut en el passat. 

Avui ens trobem un barri amb molts locals buits, persianes abaixades i brutes, un barri 
que ha anat perdent barcelonins que abans baixaven a comprar i que ara ja no venen. 
Però també és un barri amb comerços de llarga tradició, amb uns veïns i comerciants, 
com el Daniel, la Carmen o l’Anna, que estimen el call i que volen que torni a lluir. 

És una zona amb molt de potencial que, amb les mesures adequades, podria estar a 
l’alçada de molts altres calls de ciutats ben properes. És per això que avui, en aquesta 
proposició, demanem que el Districte s’assegui amb l’Associació de Comerciants del 
Call i que treballin i acordin un pla de revitalització abans que acabi el 2017, un 
veritable projecte de barri. I sobretot, arran de parlar amb veïns i comerciants, deixin-
me dir les coses que hauria d’incloure aquest pla. 
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En primer lloc, i començant pel més bàsic, hauria de detectar les necessitats en 
matèria de neteja, seguretat ciutadana i incivisme. Escombraries que es treuen fora 
d’hores, portes pintades i brutes, aglomeració de top manta al carrer del Bisbe, 
pintades a les parets de la plaça Sant Felip Neri, problemes d’incivisme a la font de 
Sant Felip Neri. Això és la base per on començar a treballar. 

A més, per seguir promovent l’oferta cultural en aquesta zona, també demanem 
augmentar la promoció del Centre d’Interpretació del Call i la Domus Romana de Sant 
Honorat, i ampliar-ne els horaris de visita. 

A més, els demanem que dissenyin accions per tal d’incentivar el coneixement del call 
entre els barcelonins, així com revisar la senyalística actual i instal·lar-ne de nova als 
voltants del call, perquè tothom que passegi pel Gòtic pugui trobar fàcilment el call. 

Per últim, també és necessari determinar un calendari de festes i activitats al carrer en 
dates assenyalades, com ara per la diada de Santa Eulàlia o pel Hanukkà. I també 
reeditar els tríptics promocionals del comerç i cultura del call, en diferents idiomes, que 
tan bé han anat per als comerços de la zona. 

Moltes gràcies. 

La presidenta agraeix la intervenció i obre el torn de la resta de grups municipals. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

En el mes de febrero del año pasado el Partido Socialista presentó una propuesta a la 
que le dimos nuestro voto favorable para que se presentara un análisis de la situación 
que había en ese momento con indicadores para analizar el proyecto cultural, 
histórico, comercial y empresarial de la zona del call, que este proyecto se presentara 
en tres meses y que constara de actuaciones para mejorar la zona y un calendario. 

¿Dónde ha quedado ese proyecto? ¿Dónde han quedado esos análisis? Desde que 
han llegado al Gobierno se les ha olvidado todo lo que habían votado a favor, al 
Partido Socialista. 

Después de un año y cinco meses no tenemos nada. Hoy el Grupo Municipal 
Demócrata presenta una propuesta relacionada con la zona del call, y que votaremos 
a favor, como hicimos con la propuesta de los socialistas. Espero y deseo que ustedes 
tengan más suerte que el Partido Socialista en su momento. 

Aún a día de hoy nos sigue sorprendiendo que el Gobierno vote a favor de la 
propuesta que se hizo en febrero del 2016 y que no lo hayan llevado a cabo. Este es 
un ejemplo más de que aquí solo se hace lo que el Gobierno quiere, sin tener en 
cuenta las propuestas y los ruegos que se aprueban en el Distrito, sin tener en cuenta 
ni a las asociaciones ni a la oposición. 

Votaremos muy a favor, y de verdad esperemos que se lleve a cabo este proyecto. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

El call, como todo el distrito, tiene deficiencias de limpieza preocupantes que no 
pueden esperar a un cambio en la contrata de limpieza, y el Gobierno de Colau no 
está solucionando este grave problema. 

La inseguridad en Barcelona, que también ha nombrado, como hemos podido 
comprobar en los últimos datos, está creciendo y en particular, y de forma muy 
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acentuada, en Ciutat Vella. Mientras tiene buen comportamiento en el resto de 
España, en Ciutat Vella se agudizan los problemas, y el Gobierno Colau no es 
precisamente el Gobierno amigo de las fuerzas y cuerpos de seguridad, que son los 
que pueden acabar con esa situación que estamos viviendo. 

Poner de relieve la historia del barrio judío, tan importante en nuestro distrito y en 
nuestra ciudad, es de justicia, y más aún cuando llevan siendo obviados por los 
anteriores gobiernos, incluido el de Convergencia, señor Rodés. Todo esto que piden 
hoy son los deberes que no hicieron hace dos años. 

Tenemos una comunidad judía muy importante en Barcelona que merece mayor 
atención por parte de su Ayuntamiento. Últimamente de su alcaldesa lo que han 
recibido han sido dos reveses muy fuertes: primero, una declaración en el 
Ayuntamiento en contra del pueblo de Israel y a favor del pueblo palestino, que votó a 
favor Barcelona en Común, Esquerra Republicana, Partido Socialista y la CUP; y, 
segundo, permitir la presencia y conferencia de una famosa y sanguinaria terrorista 
palestina en una fira literaria patrocinada con fondos públicos. 

Las personas por encima de las ideologías, señora Pin, y al terrorismo, condena total y 
expulsión de nuestra sociedad. Este año, además, hace veinte de la liberación de 
Ortega Lara y del vil y sanguinario y cobarde asesinato de Miguel Ángel Blanco, que 
conmovió a toda la sociedad, como no podía ser de otra manera. 

Barcelona no se movilizó en contra de los terroristas para que ahora su alcaldesa, con 
el dinero de todos, los invite a dar charlas. 

Por supuesto que votamos a favor. Muchas gracias. 

La Sra. Maria Josep López i Samper 

Aquesta proposta que ens presenta el PDeCAT ens centra en un dels barris que el 
Govern del Districte té més oblidat. Sols cal anar al barri del call i conèixer, com bé ha 
dit el Marc, el Daniel, la Carme i l’Anna, comerciants i veïns que lluiten diàriament pel 
seu barri i cansats que no se’ls faci cas. 

Si camineu pels seus carrers, veureu com estan de deixades tant les persianes com 
les grans portes típiques del barri: estan pintades de grafits; com els nous locals de la 
plaça Manuel Ribé, que no corresponen gens amb l’arquitectura de la zona. 

A la plaça Sant Felip Neri li falta la placa amb el nom i el querubí de la font. La Carme 
porta temps reclamant-lo, però ni cas. Multitud de grups turístics envaïen el carrer 
cridant, grups que pujaven, altres baixaven, altres es trobaven. Vaja, un col·lapse total, 
a part d’un soroll que fins i tot la Carme demanava si us plau que baixessin el to. 

Recordem sobre aquest punt que el 20 de setembre del 2016 es va aprovar a la Casa 
Gran la proposició feta per Esquerra sobre que els grups turístics no podien passar de 
trenta persones, així com l’obligatorietat de dur radioguia per als de més de deu 
receptors. És evident que no es compleix. Ja podem aprovar coses, que després no es 
fan. No té cap sentit. 

Tot en conjunt, un caos on els veïns tenen moltes molèsties acústiques i no poden ni 
sortir al carrer. Sembla mentida que un barri com aquest, amb un patrimoni històric tan 
important, el Govern el tingui tan abandonat i que ni tan sols s’hagi dignat a visitar-los. 

Votem a favor. 
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La Sra. M. José Arteaga Muñoz 

Primer vull recordar que, en el seu moment, el Grup Municipal Socialista ja va recordar 
que aquest és un àmbit de ciutat del qual cal tenir molta cura des del punt de vista 
comercial, cultural i social. D’acord amb això, des del Districte ja es treballa des de 
diferents àmbits, tenint en compte que com a zona ja és molt utilitzada i transitada pel 
turisme, i que cal cercar formes perquè aquests usos es facin en equilibri, qualitat, 
dinamisme per al comerç local i el veïnatge. Això passa també per difondre, senyalitzar 
i tenir cura dels espais informant en els diferents idiomes i conscienciant tothom, i per 
potenciar l’activitat cultural a través del Museu d’Història de la ciutat i de les diferents 
iniciatives com a activitat de qualitat de la zona. 

Per això continuarem treballant i votarem a favor. 

El Sr. Albert Sancho Doldan 

En primer lloc, voldria agrair al PDeCAT la transacció que hem fet i explicar el per què 
de la votació favorable a la proposició plantejada, així com a la majoria de les 
propostes concretes que es plantegen per al barri del call. Un barri petit i estret on 
s’han acumulat en poc temps diverses i profundes transformacions urbanes que 
ocupen el seu espai públic i els baixos de les seves botigues, i també molts habitatges. 

Ja des del principi del mandat hem estat detectant tota mena de problemes, 
especialment amb els usos de l’espai públic, deguts a la centralitat que té el barri del 
call i el seu teixit. 

I portem molt de temps recollint necessitats i propostes, fruit de parlar amb la 
comunitat educativa de Sant Felip Neri, que aquests últims mesos hem tingut bastants 
contactes per enfrontar..., estant ja en una situació de col·lapse absolut, així com 
diversos veïns, siguin de l’associació de veïns o a títol individual, i també, i és cert que 
va ser al principi del mandat, i fa molt temps, amb el Daniel Santillo i amb l’associació. 

Estem d’acord amb la proposició, i jo no he de dir altra cosa que disculpar-me davant 
de l’associació, perquè és cert que els problemes de neteja, els problemes de soroll, 
els problemes d’incivisme, que passen no perquè caiguin del cel, ni se solucionen 
posant un policia a cada cantonada, francament no era fàcil anar allí a plantejar-los. 

I, finalment, estem treballant amb mesures per al barri, no tan ràpidament com ens 
agradaria, però que estan alineades amb els dos eixos de treball que ens plantegeu, 
accions per redreçar els mals usos de l’espai públic des de la coordinació dels 
diversos serveis municipals, amb exemples, amb miniexemples, amb miniplans, com el 
que tenim ara a Escudellers, en el marc del Pla de convivència, que tampoc el teníem. 
I el mateix en les mesures de promoció i dinamització comercial per donar a conèixer 
el call als barcelonins, també emmarcat en el marc del PDE. 

La presidenta agraeix les intervencions i obre el torn de paraula dels veïns. 

El Sr. Daniel Santillo (en nom de l’Associació de Comerciants del Call) 

Hola, presidenta. Gracias a todos por haber participado en este pequeño barrio que 
solamente figuramos en este mapa, en el único mapa de toda Barcelona donde figura 
el call, en este tríptico. Y eso a los turistas no les importa ni lo saben. Ellos lo buscan y 
lo encuentran. El tema es los barceloneses. Nosotros queremos que el call lo 
conozcan los barceloneses, porque es nuestro call, es el ADN de nuestra historia, es 
el ADN que nos pertenece a los barceloneses, los que vivimos en Barcelona. Los 
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turistas encuentran cada piedra, dónde fotografiarla, la van a encontrar, sea como sea, 
ellos llegan. Es como un embudo. Pero a nosotros no nos conocen de la Diagonal 
hacia arriba. Y esa es la obligación que nosotros tenemos hacia los barceloneses. 
Tenemos dos museos donde se habla de la historia del call y sin embargo no es 
visitado, tiene unos horarios estrambóticos que no podemos darlo a conocer. 

¿Qué proponemos? Ayuda. ¿Qué podemos poner? Nosotros somos la calle, nosotros 
somos la voz y nosotros estamos dispuestos a trabajar con quien sea. 

Gracias, Marc, por habernos oído; gracias María José por haber estado paseando con 
nosotros por el barrio y tratar de entender lo que era la política del call. 

Creo que se merece el call, con lo pequeño que es, un gran trabajo por parte de todos. 

Muchas gracias. 

La presidenta agraeix la intervenció i dona de nou la paraula al grup proposant. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Primer de tot, moltes gràcies a tots pels vots favorables, i a tu, Daniel, per la 
intervenció. 

Dir a la consellera Jiménez que en el mandat passat no van ser ignorats, i, si no, vagi i 
pregunti. En el mandat passat pregunti qui va obrir el Centre d’Interpretació del Call, 
pregunti qui va impulsar un sistema de codis QR als comerços per explicar la història 
del call, o pregunti qui va editar aquests díptics. 

I al Govern, bé, m’alegro que reconeguin que no han fet tot el que haguessin pogut fer, 
però també m’alegro que diguin que hi posaran solució, i sobretot els demano que 
aquesta proposició tiri endavant. I n’anirem fent seguiment. 

Gràcies. 

La presidenta agraeix la intervenció i obre el segon torn dels grups municipals. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Una vez más, lo que dicen los vecinos y lo que dice el Gobierno es contrario. Daniel 
pide que le ayuden, que la zona sea conocida por los barceloneses, no por los turistas, 
por los propios barceloneses, información que se les pidió en su momento desde el 
Partido Socialista y que ahora les pide el Grupo Demócrata. Espero que tomen 
medidas lo más rápido posible. 

Gracias. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Yo lo que le he comentado es que ustedes han gobernado aquí cuatro años, y no les 
estoy recriminando nada, solo les estoy diciendo que lo que están pidiendo esta noche 
lo podían haber hecho ustedes. El tema de la señalética lo vengo oyendo desde hace 
muchísimos años. El tema del calendario de las fiestas también se podía haber hecho, 
y otras acciones. No es por recriminarles. No se lo tome así, señor Rodés. 
Sencillamente es que están reclamando ustedes una cosa que podían haber hecho 
cuando gobernaban. Nada más. Una realidad. 
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La Sra. Maria Josep López i Samper 

Agrair al Daniel la seva lluita, i l’animo a fer-la. Nosaltres, ja ho saps, Daniel, estarem 
sempre al teu costat. 

La Sra. M. José Arteaga Muñoz 

Igualment contesta el Partit Socialista, continuarem treballant pel call jueu. 

El Sr. Albert Sancho Doldan 

Agrair al Daniel el que ha plantejat aquí. I jo crec que ara ja tenim eines sota la 
butxaca per començar a treballar bastant millor que al principi. 

La presidenta informa que aquesta proposició ha estat aprovada amb tots els vots 
favorables, amb l’absència de la CUP. 

6. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Barcelona en 
Comú perquè el Consell de Districte insti el Govern de l’Estat a derogar les 
modificacions de la Llei d’arrendaments urbans de 2013 que són clarament 
restrictives per als drets dels arrendataris i recuperar, així, els contractes de 
5 anys en lloc de 3, a limitar les pujades de preu entre contracte i contracte 
de lloguer d’acord amb els preus de referència de la zona, a l’estat de 
l’habitatge, a la inversió feta i característiques de l’indret on s’ubica 
l’habitatge, a eliminar els privilegis fiscals dels fons d’inversió i SOCIMI 
(societats anònimes cotitzades d’inversió immobiliària) o vincular-los a la 
promoció del lloguer assequible, de tal manera que es posi fre a les 
inversions especulatives que expulsen veïnes i veïns dels seus barris, a 
introduir l’índex de preus de referència en la futura Llei d’arrendaments 
urbans catalana, que té previst presentar a partir de setembre 

Instar que la Generalitat faci servir aquest índex com a eina que permeti 
limitar els preus dels lloguers i no només com a instrument de transparència, 
i que l’esforç de les famílies per a pagar el lloguer s’inclogui com un 
indicador indispensable vinculat a l’índex, de tal manera que es puguin 
articular polítiques d’habitatge encaminades a regular els preus del lloguer, 
tot tenint en compte els ingressos familiars 

La presidenta dona la paraula a la regidora. 

La regidora 

Primer de tot, aquesta proposició havia de ser una declaració institucional, perquè 
pensàvem que era més adient per tractar temes que no són directament competència 
municipal. Com que no s’ha pogut arribar a un acord, s’ha convertit en proposició. 

Algunes dades. Jo crec que tots som conscients del problema de l’habitatge que hi ha 
al districte, evidentment, a la ciutat, l’emergència habitacional que estem vivint. Portem 
700.000 execucions hipotecàries des del 2008, gairebé 500.000 desnonaments fins al 
2016, un 57% de la gent del districte viu de lloguer. A Barcelona i, en general, a moltes 
ciutats de l’Estat, estem molt lluny de països com Àustria, que tenen un parc de lloguer 
d’un 22%, o de Viena, que és una ciutat que té un 50% de parc públic, i això ve també 
d’anys en què no s’ha fet política d’habitatge per augmentar el parc d’habitatge públic. 
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Tenim ara mateix un preu del lloguer absolutament disparat, que ha pujat fins i tot un 
18%. Mentrestant, el PP va fer una reforma de la Llei de règims d’arrendaments 
urbans del 2013 per reduir els contractes de cinc a tres anys. Va promoure alhora 
també una reforma fiscal per augmentar els privilegis de les SOCIMI. I, llavors, com 
que efectivament tenim aquesta Llei d’arrendaments urbans que dura només tres 
anys, tenim una bombolla del lloguer. La Generalitat acaba de publicar un índex de 
lloguers, que pensem que es podia haver treballat millor i més conjuntament amb 
l’Ajuntament. I la Generalitat també vol presentar una nova llei d’arrendaments urbans 
catalana a partir de setembre. Atès també que el Tribunal Constitucional ha suspès 
gran part de la Llei 24/2015, fruit també del treball de les entitats com la Plataforma 
d’Afectats per la Hipoteca, que suposava diferents obligacions als grans tenidors 
d’habitatge, però s’ha suspès aquesta llei o gran part d’aquesta llei. 

Llavors, el que demanem amb aquesta proposició és instar el Govern de l’Estat a 
derogar les modificacions de la Llei d’arrendaments urbans de 2013; instar el Govern 
de l’Estat a limitar les pujades de preus entre contracte i contracte, com passa en 
molts països de la resta d’Europa; instar el Govern de l’Estat també a eliminar els 
privilegis fiscals dels fons d’inversió i de les SOCIMI; instar la Generalitat a introduir 
l’índex de preus de referència en la futura llei d’arrendaments urbans catalana; instar 
també la Generalitat que faci servir aquest índex com a eina que permeti limitar els 
preus dels lloguers, i no només com a instrument de transparència, sinó com una eina 
vinculant; instar també la Generalitat que l’esforç de les famílies per pagar el lloguer 
s’inclogui com un indicador indispensable, tal com diu el Pacte Internacional de Drets 
Econòmics, Socials i Culturals (PIDESC) i Nacions Unides. 

La presidenta obre el torn d’intervenció de la resta de grups municipals. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Esto era una declaración, ahora lo han pasado a propuesta, con nuestro voto de 
abstención con respecto a la emergencia. Intentaré ser breve y decir cuatro cosas, 
porque considero que ustedes están en el Gobierno y tienen que crear medidas para 
solucionar el problema de vivienda que tenemos en la ciudad. 

No es el sitio adecuado para presentar esta propuesta, debido a que ustedes tienen 
representación en todas las administraciones de este país. Faltan medidas que en la 
propuesta no se están abordando. Llevan gobernando con el Partido Socialista años y 
años y años. Por cierto, en este año, en este mandato, ¿cuántos pisos sociales han 
hecho ustedes en el distrito de Ciutat Vella? 

Actualmente, como gobierno de la ciudad, ustedes tienen competencia en vivienda, no 
todas las que les gustaría, pero sí tienen competencias, y que ustedes no están 
realizando en la manera adecuada y culpando siempre a otras administraciones. 

Ustedes tienen en sus manos poder hacer muchas propuestas sobre vivienda, pero 
no, culpan siempre a los demás. Desde que ustedes gestionan la ciudad de Barcelona 
los precios de los alquileres han sufrido alarmantemente el precio, situando a 
Barcelona, que ya era una de las ciudades más caras, pero todavía ahora…, con 
ciudades con los alquileres más caros de España. 

Desde Ciudadanos, que le votamos a favor del Plan del derecho a la vivienda, les dije 
en su momento y les seguiremos insistiendo en que tienen que ser más ambiciosos. 
Necesitan ampliar el parque de vivienda pública para llegar a las medias de las 
ciudades europeas, que se sitúan alrededor del 20% de pisos sociales, de pisos de 
propiedad municipal. 
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Hagan medidas, hagan propuestas, tráigalas en pleno, llévelas en comisión, en pleno 
de Casa Gran. Siempre nos encontrarán en el lado de crear vivienda pública, un 
parque de vivienda pública. Dejen las declaraciones institucionales, los titulares 
culpabilizando a otros. Hechos, queremos hechos, propuestas de su competencia. No 
tienen muchas, pero las que tienen, utilícenlas. Hagan propuestas de competencia 
municipal, y así podremos hablar de la competencia que tenemos en el Distrito. 

Gracias. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Nosotros compartimos el diagnóstico respecto a la necesidad de rebajar los precios 
del alquiler, pero para nada compartimos las medidas que propone. 

Ustedes no están haciendo lo que pueden y deben para controlar el precio del alquiler. 
Construir un parque de viviendas sociales de alquiler, por ejemplo, en Barcelona, con 
75 solares municipales vacíos para la construcción de más de 4.000 viviendas: no lo 
están haciendo. Ayudar a que la legislación proteja al propietario y decida alquilar su 
vivienda, que seguro que lo prefiere a tenerla vacía: no lo están haciendo. Regular el 
alquiler de habitaciones, que moviliza pisos, aumenta la oferta y baja el número de 
demandantes de alquiler: no lo están haciendo. Sacar a adjudicación los edificios que 
tienen rehabilitados y cerrados a cal y canto: no lo están haciendo. Hacer la vivienda 
pública con aparcamientos para que sea el mismo producto que el privado y pueda 
ayudar a bajar los precios –un piso público sin aparcamiento no competirá nunca con 
uno privado que lo tenga–: no lo quieren hacer. Luchar contra las ocupaciones 
ilegales, porque ahora está dando un mensaje muy negativo a los propietarios, por no 
hablar de un efecto llamada con su política de Susana Ordóñez, el SIPHO, ¿cómo es 
esto? Bueno, total, la O es de ocupaciones, ocupaciones ilegales, y con la intención de 
ayudarles, con lo cual el efecto llamada tampoco ayuda, ¿verdad que sí?, a que la 
gente quiera alquilar sus pisos. 

Queremos medidas que pongan fácil el alquiler para los propietarios y que decidan 
alquilar, no multas y sanciones que no solucionan el problema. Y mientras tanto, vayan 
construyendo, por favor, un parque de vivienda de protección oficial de alquiler para 
que bajen los precios. Para ello lo tienen todo: tienen el dinero, los solares municipales 
y proyectos previstos. Solamente falta la voluntad política de ustedes, por supuesto, 
para ponerlos en marcha. 

Votamos en contra. Muchas gracias. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Aquesta proposició és fruit d’una declaració institucional que començava amb dues 
pàgines de pura propaganda que no hem volgut signar, i vostès les van treure ahir, i 
això està bé, però d’inici ja venia amb el paquet. I no ho hem fet perquè, tot i que 
compartim bona part dels aspectes que reclamen, obvia que per fer front a l’actual 
situació d’emergència habitacional amb què ens trobem vostès inexplicablement han 
acabat pactant un pla d’habitatge descafeïnat amb PSC, amb CiU i amb Ciudadanos, 
com els acaba de recordar ara. 

En definitiva, fins i tot en l’habitatge, en la seva mesura estrella, han acabat remenant 
les cireres els mateixos de sempre, i que són, com vostè ha recordat, els mateixos que 
ens han conduït aquí. 
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En la seva anàlisi obvien 38 anys de polítiques municipals d’habitatge, del quals 
Iniciativa per Catalunya els Verds és responsable de 34, juntament amb el PSC, i que 
ens han dut a la situació actual: sense parc públic de lloguer, perquè se’l venien tot, i 
de retruc sense prou sòl públic per augmentar-lo fins als nivells necessaris. 

Aquesta situació hauria de comportar que totes les promocions que facin de sòl públic 
municipal es destinessin a augmentar el parc públic de lloguer. No obstant, amb les 
seves polítiques actuals, un 20% dels habitatges que es construeixen en sòl públic no 
són destinats a augmentar el parc públic de lloguer, i això és inexplicable per 
nosaltres. I constatem que, davant de la manca de sòl públic que tenim a Barcelona, el 
Govern municipal no té una política clara de recuperació del sòl privat. 

Vam demanar el 25% del PIM, 160 milions d’euros, i ens van dir que no. Tot i generar 
per segon any consecutiu un superàvit de 100 milions euros, i ens van dir que no. 

Escolteu, ja per finalitzar, quan es fa referència que l’Ajuntament té les competències 
limitades, tenen tota la raó del món, i tenen tota la raó del món de reclamar a altres 
administracions que col·laborin i anar acompassadament. Però quan descriuen a una 
Generalitat amb sobirania normativa, estan faltant a la veritat; menteixen, són injustos i 
perden credibilitat. Tothom sap que la LAU depèn de Madrid, vostè ara ho ha recordat, 
i tothom sap com ens estima el Tribunal Constitucional, i també ho ha recordat. 

Escolti, si volen sobiranies, jo els convido a construir plegats la República i a deixar de 
blanquejar, com darrerament fan alguns de vostès, el règim del 1978. 

Gràcies. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Nosaltres com a Partit Socialista creiem que el dret a l’habitatge és un dret fonamental 
dels veïns i les veïnes de Barcelona. Estem treballant també buscant tots els pisos que 
estan buits per posar-los al parc de lloguer. Estem fomentant també la creació de nous 
habitatges socials. Estem fent seguiments, sobretot, també d’inspeccions de pisos 
turístics que estan generant l’augment del lloguer i per això la fuga de molts veïns de 
Barcelona. Nosaltres la feina l’estem fent. 

Sí que instem que la Generalitat també faci la seva feina i sobretot que el PP retiri 
aquella llei que ha fet que els lloguers de cinc anys passin a tres, que el que està fent 
és que pugi molt més el lloguer, que hi hagi molta més gentrificació, i per això que 
pugin molt més els lloguers.  

Per això votarem a favor. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Dos anys. Una campanya electoral i dos anys de Govern i segueixen dient el mateix: 
estem en una situació d’emergència habitacional. 

Senyors d’Iniciativa i senyors del PSC, han governat 32 anys de la mà del PSC a 
Barcelona, i dos anys de Govern amb els comuns, i tenen els nassos de seguir fent el 
mateix discurs avui, a través d’aquesta proposició. 

Volen fer el favor de governar? Tenen les eines, els hem aprovat les eines, el Pla 
d’habitatge, no era el nostre pla, i malgrat és un pla empatxat d’ideologia estèril, els el 
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vam aprovar. Ara treballin i deixin de cercar culpables a tort i a dret. Parlem d’on som i 
d’on venim. Parlem. 

Mirin, aquesta ciutat té un dèficit estructural d’habitatges de titularitat pública de 
protecció oficial i de lloguer assequible. Per què? Perquè durant 32 anys els seus 
governs, d’Iniciativa i del Partit Socialista, no han fet política d’habitatge, i aquesta és 
la veritable solució. 

Durant aquests dos anys de Govern, els preus de lloguer a Barcelona estan disparats. 
Es continuen produint desnonaments diaris a la ciutat sense que s’hi hagi posat massa 
fre i l’augment de pisos de lloguer turístic i de queixes relacionades amb l’incivisme no 
paren d’augmentar. 

Ens porten avui una proposició que menysté la ingent tasca que està fent el Govern 
del país, la Generalitat, en matèria d’habitatge: la Llei pel dret a l’habitatge, els 
protocols amb el Departament de Justícia en matèria de desnonaments, esborrany de 
la nova llei d’arrendaments catalana, elaboració d’índex de referència de lloguer. 

A més a més, aquesta «propo» també eludeix la responsabilitat municipal vers les 
administracions superiors. I, deixin-m’ho dir, és més propi d’un pamflet propagandístic 
del seu partit. 

No els permetrem que una vegada més, aprofitant la sensibilitat social, vulguin diluir la 
seva responsabilitat com a govern, perquè els recordo que ara vostès són Govern. 
Hem passat del «sí se puede» al «no se puede», i ara s’espolsen les culpes. Ara 
vostès no poden fer res, perquè resulta que l’Ajuntament no té competències, el 
problema és global, etc. Perquè què ha canviat respecte a les competències 
municipals des que l’alcaldessa anava vestida d’abella Maia esventrant actes 
d’Iniciativa? Quines competències en matèria d’habitatge ha perdut la Barcelona de 
Xavier Trias respecte de la d’Ada Colau? Les competències en matèries 
d’arrendaments urbans són molt acotades, sí, ara i des de fa moltes dècades. Sí. Ara 
ho descobreixen? 

De veritat, facin el favor de governar. Mirin vostès si estan construint els habitatges 
que el Govern Trias va deixar a punt i amb finançament, com el famós 100 x 1.000.  

Per tot això, per la seva mesquinesa i manipulació, el nostre vot serà en contra. 

La presidenta dona de nou la paraula a la regidora. 

La regidora 

El dret a l’habitatge és un dret fonamental. Venim d’anys i dècades de polítiques 
públiques on no s’ha prioritzat aquest dret, no només promovent la compra, sinó també 
no fent prou inversió a fer habitatge públic. Crec que això és una realitat que 
compartim tots, amb la desgravació fiscal per part de les SOCIMI i dels grans tenidors 
que ha promogut el PP. El lloguer ara mateix és una opció insegura en relació amb els 
règims que tenim en altres ciutats de la Unió Europea. 

Per això hem d’intervenir en tots els àmbits, en els que hi ha competències i en els que 
no hi ha competències. Per això hem fet un Pla pel dret a l’habitatge que té quatre 
vegades més inversió en matèria d’habitatge que en altres mandats. Però també hem 
d’instar aquells que tenen competències, com són la Generalitat i el Govern de l’Estat. 
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Esquerra Republicana a mi em sorprèn, i encara no tinc molt clar què és el que volen, 
perquè el senyor Junqueras diu que no es pot limitar el preu del lloguer perquè això 
generaria un mercat negre, el senyor Tardà al Congrés ens vota la PNL i aquí tot els 
sembla insuficient, però no fan cap proposta que sigui realista i es neguen a aprovar 
una proposició que insta aquells que tenen competències.  

En el cas de Junts pel Sí, que inclou Convergència i Unió, que va votar a favor de la 
reforma de la LAU que reduïa de cinc a tres anys, i que va votar també a favor de la 
Llei de desnonaments exprés de Zapatero, tampoc s’entén molt bé què volen. 

Per tant, nosaltres el que estem dient aquí és: evidentment que hem de fer tot el 
possible com a administració pública, malgrat la manca de competències, i l’ambiciós 
Pla pel dret a l’habitatge és una mostra d’això, però la situació és greu i, per tant, 
necessitem, per una banda, un compromís per part de la Generalitat que la Llei 
d’arrendaments urbans, que la mateixa Generalitat ha anunciat per a setembre, 
inclourà una limitació del lloguer, i, per una altra, instar el Govern del Partit Popular a 
canviar la legislació actual en matèria d’arrendaments urbans. 

La presidenta agraeix la intervenció i obre el segon torn dels grups municipals. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Aclarir una cosa. Senyor Borràs, li ho he repetit abans: nosaltres no hem pactat amb 
Barcelona en Comú el Pla pel dret a l’habitatge. Li hem votat a favor per tal que 
comencin i que tinguin el primer pas per seguir avançant en la construcció d’un pla 
d’habitatge per a tota la ciutat. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Señora Pin, que no haya podido usted mantener la declaración institucional por falta 
de apoyos de los demás partidos debería hacerle sospechar que nos hemos dado 
cuenta todos de que está haciendo usted mucha demagogia y mucho populismo y no 
está haciendo lo que debe, que es aumentar la oferta pública de alquiler en la ciudad 
de Barcelona. Eso sí que bajaría el precio del alquiler, porque aumentaría mucho la 
oferta de pisos de alquiler. Esto es matemática pura económica. 

Señora Pin, en el Pleno pasado, mediante un ruego, yo le pedí que nos facilitase a 
todos los locales, los solares y los pisos que tenían ustedes en el distrito, incluidos los 
que estaban vacíos. ¿Sabe qué me contestó? Denegada. Punto. Me parece que las 
personas que necesitan pisos de alquiler merecen mucho más que lo que usted les 
propone. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

25% del PIM. Si és que és tan fàcil com això: 25% del PIM. 

La presidenta comunica que aquesta proposta ha estat aprovada amb els vots a favor 
del Govern, de Barcelona en Comú i del Partit Socialista, i amb els vots en contra del 
Partit Popular i del Partit Demòcrata i l’abstenció de Ciutadans i d’Esquerra 
Republicana. 
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b)  Precs 

7.  Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Cs perquè es 
consensuï amb restaurants i bars dels pòrtics de la Boqueria l’ordenació de 
les terrasses, i que en ningun cas s’actuï abans de finalitzar l’estiu, de forma 
que els negocis no es vegin afectats 

La presidenta dona la paraula al grup de Ciutadans perquè exposin el primer prec. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Atès que la retirada de taules de les terrasses de bars i restaurants a pòrtics de la 
Boqueria es va fer sense previ avís per part dels serveis municipals el mes de juliol del 
2016; donats els perjudicis que va suposar aquesta acció per als negocis i als 
treballadors que operen en aquest espai, els formulo el següent prec: «Que es 
consensuï amb restaurants i bars de pòrtics de la Boqueria l’ordenació de terrasses i 
que en cap cas s’actuï abans de finalitzar l’estiu, de manera que els negocis no es 
vegin afectats.» 

Gràcies. 

La presidenta dona la paraula al veí Eduardo Ruiz de la Villa.  

El Sr. Eduardo Ruiz de la Villa 

Buenas noches. He traído una documentación que he recibido hoy de la central de los 
Mossos d’Esquadra… Desde el año 2010, y antes de 2000, estoy esperando otra 
documentación de la calle Olmo, número 9, que ya es insostenible, un vandalismo 
total. Mossos d’Esquadra y Guardia Urbana no pueden más, porque entran y salen, 
cada semana son cinco o seis veces que se rompen las cerraduras para subir y salir la 
gente que trafica con drogas. 

Yo, si en esta semana que viene no tengo una solución del Ayuntamiento, lo paso 
directamente a la Guardia Civil y directamente al juzgado. Y entonces, a partir de ahí, 
voy a acusar a Regiduría de Distrito, y precisamente cada uno que se haga 
responsable…, y al Patronato de l’Habitatge, porque la persona del Patronato de 
l’Habitatge que se encarga de los arreglos del edificio lleva tres meses sin aparecer. 

Entonces, yo lo que no puedo es actuar en contra de la seguridad ciudadana de la 
gente que vive en mi escalera, y esto está pasando en varias escaleras de este 
distrito. La Guardia Urbana y Mossos d’Esquadra no tienen más efectivos para hacer 
las cosas que tienen que hacer, porque están saturados. 

Yo le pediría, señora Gala Pin, que por favor me dejara el aparcamiento de la calle 
Arts, porque hay 250 plazas desde el año 1986, para que entraran Mossos d’Esquadra 
y Guardia Urbana, porque es una forma de evitar que estén allí los yonquis. 

La presidenta agraeix la intervenció i dona la paraula al Govern. 

El Sr. Albert Sancho Doldan 

No acceptem el prec. No he entès ben bé el que ha dit que havíem d’avisar primer. 
S’avisa, òbviament, abans de fer retirada de terrasses. 

I després, jo ho sento, no sé si m’està demanant que no apliquem la normativa, que no 
fem inspeccions... No acabo d’entendre ben bé què és el que m’està demanant. En tot 
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cas, sí que els locals dels porxos que tenen llicències de terrasses atorgades, que es 
van atorgar l’any passat i abans, hauran de complir la seva llicència, això com tothom, 
com tothom a tot el districte. 

Per altra part, per a l’ordenació ja hem tingut molt en compte les demandes de 
l’associació i també dels veïns, i així els ho van transmetre quan ens vam trobar amb 
ells últimament, fa uns dies, en la reunió que vam tenir en aquesta mateixa sala. Crec 
que, òbviament, no estaven al cent per cent d’acord, però sí que enteníem que havíem 
aconseguit arribar a un acord raonable. 

En tot cas, l’ordenació està llesta, però ara mateix, degut a la revisió que s’està fent de 
l’ordenança i a la petició del Gremi de Restauració de no fer més ordenacions, 
l’ordenació de la Boqueria es queda per aprovar. 

La presidenta dona de nou la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Jo li demando que apliqui la normativa i que facin inspeccions, totes les que calguin, 
però no només al pòrtic de la Boqueria, a tot el districte, i no de forma arbitrària. 

La retirada no es va fer amb avís, t’ho diuen els comerciants i les persones que 
estaven involucrades. I el que em segueix semblant poc normal és que no escoltin 
l’Associació de Pòrtics de la Boqueria i que segueixin vostès imposant la seva opinió. 

Vostès acrediten que aquest espai on hi ha les terrasses és propietat municipal. A què 
esperen a presentar-nos aquests documents, que li hem demanat per escrit nosaltres i 
l’associació? Jo li demano que me’ls faci arribar al més aviat possible, però no només 
li ho demano, li ho exigeixo. I espero que aquest juliol no afectin més restaurants dels 
pòrtics, que, després de l’estiu passat, on van perdre molta de la recaptació i van 
haver d’acomiadar cambrers, no els torni a passar i puguin sobreviure a la situació que 
estan patint. 

Gràcies. 

La presidenta dona la paraula al Govern. 

El Sr. Albert Sancho Doldan 

És que normalment el tema de les retirades, primer s’avisa, primer es va, es donen 
dos avisos, i després, quan es fa la retirada, no s’avisa. És que miri’s quins són els 
procediments d’inspecció, perquè és com s’ha de fer. No s’avisa algú que està 
incomplint reiteradament una normativa que se li trauran les taules. 

Del que ha dit de la documentació de la propietat, mirem com ho tenim i si ho podem 
fer. 

8.  Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Cs perquè el 
Govern del Districte de Ciutat Vella elabori i presenti un informe al Consell de 
Districte en el qual es justifiquin els motius pels quals es desallotgen algunes 
entitats dels seus locals, així com que es proposin alternatives perquè les 
seves activitats no es vegin afectades 

La presidenta dona la paraula a la consellera de Ciutadans. 
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La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gracias, presidenta. No vamos a hablar de la contestación que me acaba de dar, sería 
darle más importancia de la que voy a dar a ese comentario. 

Debido a las quejas que nos han facilitado diferentes entidades que se han quedado 
sin local municipal o que están a punto de perder su local, dado que en el distrito hay 
diferentes locales disponibles en los que no se realiza ninguna actividad y hay algunos 
en los que se realizan actividades ilegales, les formulo el siguiente ruego: «Que el 
Gobierno de Distrito de Ciutat Vella elabore y presente un informe al Consejo de 
Distrito en el que se justifiquen los motivos por los que se desaloja algunas entidades 
de sus locales, así como que se propongan alternativas para que sus actividades no 
se vean afectadas.» 

Gracias. 

La presidenta dona la paraula al Govern. 

La regidora 

Senyora Barea, no li acceptem el prec, però per una qüestió pràctica. Bàsicament, 
perquè el conseller tècnic li ha demanat diverses vegades a quines entitats es referia 
per saber quins motius... No ens ha volgut dir quines, i, per tant, no sabem a què 
s’està referint exactament. Nosaltres no som conscients d’estar desallotjant ningú, i, 
per tant, no li acceptarem el prec. Potser ara em pot aclarir alguna cosa més. 

La presidenta dona la paraula de nou a la consellera de Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Diverses vegades no, només una. 

Hi ha entitats que m’han demanat que faci aquest prec. Si vostès diuen que no estan 
desallotjant cap entitat, m’ho hauré de creure, no em queda una altra. Però també dir-li 
que el que ha passat amb l’Associació de Veïns del Raval crec que és una forma seva 
de prendre les decisions: «els dic una cosa per ficar una altra entitat», i així anem 
barrejant, no? 

Els demano que en qualsevol moment que vostès sàpiguen que alguna entitat perd el 
local estiguin a l’altura i que es faci una bona gestió dels problemes. 

És molt trist veure com a Ciutat Vella..., que té un gran teixit associatiu, que s’ha de 
protegir, cuidar, ajudar i incentivar perquè continuïn fent la gran labor que fan, perquè 
sense ella els conflictes serien més greus del que són. 

Gràcies. 

La presidenta dona de nou la paraula al Govern. 

La regidora 

Celebro saber que finalment estem parlant de l’Associació de Veïns del Raval. 

Sí que, si vol, li reitero l’explicació que li he donat abans a la senyora Elisabeth, però, 
com és tard, es pot recuperar també en l’acta. I, per tant, podríem haver ajuntat 
aquestes dues proposicions. 
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9.  Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP perquè l’Oficina 
de l’Habitatge de la plaça Salvador Seguí mantingui totalment obertes, netes i 
diàfanes de visió totes les seves finestres durant les seves hores d’activitat 

La presidenta dona la paraula a la consellera del Partit Popular. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Gracias, presidenta. Seré breve, sobre todo si prometen aceptarme el ruego. 

Los equipamientos públicos deben maximizar su utilidad en beneficio de nuestros 
vecinos y ser generadores de sinergias positivas entre ellos y el territorio en el cual 
desarrollan su actividad. En ese sentido, la Oficina d’Habitatge de Ciutat Vella ha 
cambiado recientemente su sede a la plaza Salvador Seguí, y una de las razones que 
argumentó el propio Ayuntamiento, ustedes, para dicho cambio fue precisamente 
cumplir con el objetivo de ayudar a pacificar el entorno en Robador. 

Así que, dado que la Oficina d’Habitatge tiene grandes cristaleras que dan a la calle 
Robador y suelen permanecer cerradas, dando una imagen de estar de espaldas al 
entorno que deberían ayudar a pacificar, les rogamos que esta oficina mantenga 
totalmente abiertas, limpias y diáfanas de visión todas sus ventanas en sus horas de 
actividad. 

Muchas gracias. 

La presidenta obre el torn d’intervenció dels veïns. 

El Sr. Antonio Cuesta (en nom de l’Associació de Veïns d’Illa Robador) 

Buenas noches. Pues es exactamente lo mismo que iba a decir, porque con relación a 
esa Oficina de la Vivienda, que al final se ha quedado metida en un rincón ahí, en la 
plaza Salvador Seguí, sin rotulación en todo el perímetro…, a lo mejor es que va a ir 
otra institución o… Pero todo eso no se nos explica, no se nos cuenta. Y lo que sí que 
vemos son persianas caídas, abandono, desidia. 

Necesitamos reactivar toda esta zona. Necesitamos que las cristaleras ayuden 
precisamente a mejorar nuestro entorno. Era el compromiso, era nuestra ilusión, y al 
parecer tenemos que seguir esperando. 

El Sr. Francisco López (en nom de l’Associació de Veïns d’Illa Robador) 

Jo diré el que estava dient abans, que a la Via Laietana van fer pisos, no? A veure si 
em doneu un a mi per poder jo dormir a les nits, que fa més de dos anys que no dormo 
a la nit jo allà, on visc ara, al carrer Robador, número 17. Ja que fan pisos, per què no 
me’n doneu un per poder dormir?, que estic malalt de no poder dormir en aquell carrer. 

Cada dia baralles, «follons», drogues, de tot. I passeu de tot. Tu vas estar d’ocupa 
amb mi i vas dir: «Hem d’ajudar la gent gran, hem d’ajudar...», però pel que veig no feu 
res, res feu. I jo no parlo d’allà..., a la nit sense dormir: vinga pastilles, ni re, vinga 
soroll, baralles, punyalades; de tot. I la Guàrdia Urbana, sí... L’únic, un dia que va ser 
bo, el senyor Benito va posar una furgoneta al dematí i vam estar un mes 
tranquil·lament sense passar res. L’han tret d’allà i ara una altra vegada vinga 
«follons», baralles, ràdio... Bé, és que és una «tonteria» explicar aquestes coses, 
perquè no es farà res. 
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No vull dir res més. 

La presidenta agraeix les intervencions i dona la paraula al Govern. 

La Sra. Eva Alfama i Guillén 

Li acceptem el prec. I aquí volíem fer unes consideracions. A l’Oficina d’Habitatge hi ha 
algunes de les persianes que estan tancades perquè estan espatllades i estan en 
procés de ser arreglades, les que donen a Robador, o sigui, que això es pujarà. La 
banda d’allà és treball intern de l’Oficina de l’Habitatge i és un vidre que té un metre i 
pico de transparent i una part de vinil que és translúcid, diguem-ne. 

I, després, a la resta de la cantonada de l’Oficina d’Habitatge, allà hi ha un punt de 
treball del Pla de barris, que això ho havíem explicat, crec, que allà serà un espai que 
podran fer-s’hi usos comunitaris. Hi ha l’equip del Pla de barris, hi ha el Punt 
d’Activació Econòmica. Això s’obrirà. De fet, el dia 15 hi ha la inauguració. Bé, es farà 
un acte allà i s’anirà obrint les properes setmanes, i allà serà l’espai de treball. 

Llavors, s’aixequen les persianes i allò és totalment transparent justament per 
aconseguir això que dèiem que hi hagi aquesta visibilitat i que això genera seguretat a 
la gent que hi passa, genera més transparència i és una de les formes que creiem 
que..., per això consideràvem que era tan important poder posar activitat a la zona. 

I agraïm a la consellera del PP que faci propostes constructives i que considerem, a 
més, adequades en aquest cas. 

La presidenta dona de nou la paraula a la consellera del Partit Popular. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Antes que nada agradecer a Antonio y Francisco sus intervenciones y su lucha por 
tener, como he dicho antes, un barrio normal. No se pide ni más ni menos, ¿verdad 
que sí?, un barrio normal. 

Gracias al Gobierno por atender esta petición. Y espero que esta persiana que está 
rota se arregle cuanto antes, no es difícil, se llama a un cerrajero y se arregla 
rápidamente. Y a partir del día 15 contamos que estarán todas las ventanas abiertas, 
limpias y diáfanas. 

Muchas gracias. 

La Sra. Eva Alfama i Guillén 

Només dir que el dia 15 hi ha la presentació del Punt, però s’obrirà les properes 
setmanes. 

M’he oblidat abans de comentar-li al Paco, que tens raó, que és una zona complicada, 
ho sabem, per això estem amb el pla, i sabem que és difícil i que a més a més ara, a 
l’estiu, és més complicat i que puja..., bé, que ho estem treballant al màxim possible. 

10. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP perquè no passi 
més d’un any des que l’Ajuntament adquireix un immoble per a rehabilitar-lo i 
destinar-lo a habitatge públic fins al moment de la seva adjudicació efectiva 

La presidenta dona la paraula a la consellera del Partit Popular. 
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La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

También seré muy breve, y si son ustedes tan breves como antes, será todo mejor. 

El Ayuntamiento, cuando utiliza el dinero de todos para adquirir inmuebles con la 
intención de ser destinados a vivienda, debe emplear la mayor diligencia para que 
estos cumplan su función lo antes posible. Dado que esto no es lo que está ocurriendo 
en estos momentos, nosotros, desde el Partido Popular, pedimos que desde que el 
Ayuntamiento adquiere un inmueble con la finalidad de rehabilitarlo y destinarlo a 
vivienda pública hasta el momento de su adjudicación efectiva no pase más de un año. 

Gracias. 

La presidenta dona la paraula al Govern. 

La regidora 

Malauradament li hem de rebutjar el prec, bàsicament perquè quan s’adquireix un pis 
per rehabilitar s’ha de redactar un projecte, s’ha d’aprovar, s’han de licitar les obres, 
s’han d’executar. Això té uns tempos administratius i, per tant, en aquest sentit potser 
vostè el que ens està demanant és que ens saltem la llei i els procediments 
administratius. Entenc que no és així. Si vostè no vol saltar-se els procediments 
administratius, no podem... Hi ha edificis, hi ha pisos que s’adquireixen que permeten 
una rehabilitació menor i que, per tant, es pot engegar més ràpidament, i n’hi ha 
d’altres que requereixen més temps. 

La presidenta dona la paraula de nou a la consellera del Partit Popular. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Señora regidora, ¿me podría contestar usted cuánto tiempo necesita para abrir un piso 
desde que usted lo compra para rehabilitar hasta que lo entrega? Porque en cuatro 
años que va a estar gobernando usted –espero– este distrito, no sé cuántos pisos va a 
hacer, pero muy poquitos, ¿no? 

Díganos usted, por favor, ya que sabe tanto, cada proceso cuánto tiempo tiene y en 
cuánto puede estar lista una finca para entregarse como vivienda de alquiler. Acabará 
siendo usted la peor enemiga de las viviendas de alquiler municipales de este distrito. 

La presidenta dona la paraula de nou a la regidora. 

La regidora 

Segurament seré la pitjor enemiga fins que vostè aconsegueixi governar en aquesta 
ciutat, que espero que no passi mai. 

No li puc donar la informació, però, evidentment, la recopilem i li diem quines obres 
estan en marxa, quines no. Insisteixo que aquí estem parlant que hi ha uns 
procediments legals que s’han de respectar. Jo ja sé que el seu partit els procediments 
legals, els contractes i tot això no ho porta massa bé, però nosaltres sí que respectem 
aquesta legalitat. Per tant, no ens podem comprometre a allò que ens està demanant. 

12. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC-AM perquè el 
Consell de Districte de Ciutat Vella acordi instar l’Ajuntament de Barcelona a 
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iniciar els tràmits amb el Gobierno del Reino de España per tal de donar 
compliment a la proposta d’ERC aprovada a la Comisión de Interior del 
Congreso de los Diputados, el dijous 1 de juny, de manera que la policia 
espanyola abandoni l’edifici de Via Laietana, 43, i l’actual Jefatura Superior 
de la Policia passi a donar servei a la ciutadania en forma d’equipament 

La presidenta dona la paraula al conseller d’Esquerra Republicana. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

El passat 1 de juny la Comissió d’Interior del Congrés dels Diputats va aprovar una 
proposta d’Esquerra Republicana per reconvertir la seu de la Jefatura Superior de 
Policía de Barcelona en un centre de memòria de la repressió franquista a Catalunya. 
A parer nostre, l’aprovació d’aquesta proposta representa un acord històric perquè ha 
de permetre a la ciutadania de Barcelona el gaudi final d’un espai llargament reclamat, 
i és per això que no acabem d’entendre massa el silenci del seu Govern, ni el seu 
silenci ni la seva inacció. 

Recordem que en el seu pla, en el Pla de màrqueting de la Via Laietana, es 
contemplava la possibilitat d’assenyalar l’existència de la tristament famosa Brigada 
Politicosocial. Ras i curt, mentre que vostès proposaven negociar amb la Policia 
Nacional perquè aquests els donessin permís per tal de posar una placa i, amb 
paraules boniques, recordar-los com de torturadors havien arribat a ser, Esquerra 
Republicana hem aconseguit el propi edifici per crear el memorial. 

Per tant, els demanem que no els escami el fet d’haver estat nosaltres els que hàgim 
aconseguit l’equipament, perquè aquest, més enllà de partidismes i de política de 
baixa volada, ha d’afavorir a tota la ciutadania. I és per això que avui els instem a 
iniciar els tràmits amb el Gobierno del Reino de España per tal de donar compliment a 
aquesta proposta. 

Merci. 

La presidenta dona la paraula al Govern. 

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Els acceptem el prec d’iniciar els tràmits amb el Gobierno del Reino de España per 
donar compliment a aquesta proposta d’Esquerra, que el nostre grup va votar al 
Congrés. Entenem que és l’inici dels tràmits per a la cessió, pactada, perquè ens està 
dient d’iniciar els tràmits. Aleshores, efectivament, l’aprovem, hi estem d’acord. 

Som l’únic Govern que té un comissionat de Polítiques de Memòria i, per tant, una 
política pública de memòria, que a més a més la ciutat de Barcelona ha pogut 
recuperar un dels edificis també molt importants per a la memòria de la transició, i el 
que vostès ens estan reclamant, que és la Model. Per tant, el nostre objectiu..., i allà 
on nosaltres creiem que s’ha de fer aquest memorial i aquest centre d’interpretació que 
vostès diuen és la Model. 

Tot i així, els instem també que, de la mateixa manera que nosaltres ho farem, vostès 
també, que estan al Parlament, ens puguin ajudar, i que estan al Govern de la 
Generalitat, amb l’Estat per a aquesta cessió pactada de Via Laietana, 43, i també a 
l’hora de fer aquestes politiques de memòria, que a vostè li semblen poca cosa, però 
que és un plafó per recordar el que ja ha passat, ens ajudin amb la Policia Nacional 
perquè puguem fer tot això. 
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La presidenta dona la paraula de nou al conseller d’Esquerra Republicana. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

No ho dubti pas, que els ajudarem. 

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Doncs, us estem molt agraïts. 

13. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Demòcrata perquè 
el Govern del Districte redacti un projecte de cobertura de la Pista 
Poliesportiva Municipal de Drassanes atès que no està coberta i en cas de 
pluja ha de suspendre totes les activitats 

La presidenta dona la paraula a la consellera del Grup Municipal Demòcrata. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

De les pràctiques esportives més demandades entre els infants i joves es troba l’esport 
rei, el futbol. L’interès que tenen els nens i joves és la millor eina d’inclusió social. El fet 
de formar part d’una associació esportiva, de tenir disciplina, de compartir objectius i 
metes amb altres membres de la comunitat són elements que van creant llaços, i els 
llaços generen xarxes de suport comunitari que permeten crear un ambient apte per a 
la resiliència social. És un motor d’integració, ja que té com a fonaments els principals 
valors de la convivència: el respecte a les regles i el respecte als altres, l’enriquiment 
de la nostra concepció individual i la sensació agradable que produeix el triomf 
individual o col·lectiu. 

Analitzant les característiques sociodemogràfiques del nostre entorn, amb un alt índex 
de joves en exclusió social, detectem les necessitats i demandes de la població 
infantojuvenil del Raval quant a la pràctica i les instal·lacions esportives de què 
disposem. 

Per què el Partit Demòcrata demanem un projecte de cobertura de la pista de 
Drassanes? Ja que per la manca d’espais al barri del Raval no podem demanar un 
estadi de futbol com gaudeix el seu barri veí, la Barceloneta, volem fer-vos conscients 
que l’Associació Esportiva Ciutat Vella, que és la gestora de la pista de Drassanes, 
mou uns 1.500 nens al districte, la majoria del Raval, perquè és el barri amb més 
població en edat escolar; que treballa colze a colze amb les següents entitats: Franja 
Raval, Centre Obert Salvador Gavina, Club Futbol Sala Compartir, Casal dels Infants, 
Club Futbol Sala Nou de la Rambla, educadors de carrer que han fet equip de futbol, 
escoles públiques i concertades del districte; que té un paper important en l’economia 
d’alguns joves que han passat per aquesta pista, ja que han tingut l’oportunitat de 
participar del projecte de formació que tenen amb el Districte de Ciutat Vella, on ja 
s’han format més de cinquanta joves que un dia varen ser usuaris de la pista; que 
actualment té contractats uns setanta monitors, dels quals vint-i-cinc han sorgit 
d’aquest projecte de formació, nens del carrer que s’han convertit en monitors del 
lleure, entrenadors esportius, educadors, nens que no tenien un futur i ara en tenen 
un, els joves, que el més fàcil per a ells hagués sigut agafar el camí de les drogues, de 
la delinqüència, el carrer sense més. 

Aquesta pista deixa de garantir aquesta hora el dia que cauen quatre gotes d’aigua. 
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I sense allargar més l’explicació del nostre prec, demanem que sigueu conscients de 
les necessitats d’aquests infants. Ja que no demanem impossibles, demanem la 
cobertura de la pista de Drassanes. 

La presidenta dona la paraula al Govern. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Som molt sensibles a tot el que heu comentat. Sí que és veritat que fan falta 
poliesportius al Raval, però en aquest mandat no tenim pensat realitzar-ho, no tenim 
pressupost per fer-ho. Tenim altres equipaments, com són Frontó Colom i Can Ricart, i 
no podem acceptar aquest prec. 

14. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Demòcrata perquè 
el Govern del Districte, atesa l’entrada en vigor al mes de juliol de la nova 
regulació sobre vehicles de mobilitat personal, expliqui quins mecanismes 
posarà en marxa per garantir el compliment d’aquesta normativa al Districte 
de Ciutat Vella i que presenti en els Consells de Barri posteriors als mesos 
d’estiu un balanç de l’aplicació d’aquesta nova regulació 

La presidenta dona la paraula al Grup Municipal Demòcrata. 

El Sr. César Martínez López 

Aquest primer de juliol va entrar en vigor la nova regulació sobre els vehicles de 
mobilitat personal. És cert que a Barcelona a la vora del 50% dels desplaçaments són 
a peu, 41,1%, i també és cert que, tenint tan escasses zones verdes, les voreres 
passen a ser espais de tranquil·litat per als vianants i que actualment a vegades no ho 
són. 

Aquesta normativa al nostre entendre té unes mancances de concreció sobre com 
s’aplicarà. Creiem que no queda clar com s’assegurarà la seguretat dels vianants, 
valgui la redundància, especialment dels més vulnerables –tercera edat, mobilitat 
reduïda, nens–, i, per tant, entenem que en el control de l’ordenança és on s’acabaran 
decidint i fent valer com circulen aquests vehicles de mobilitat personal per la ciutat. 

Per això us demanem que ens expliqueu quins són els mecanismes que s’han posat 
en marxa, entenc des del primer de juliol, per garantir el compliment d’aquesta 
normativa, i que es presenti als consells de barris una miqueta el balanç posterior als 
mesos d’estiu. 

La presidenta dona la paraula al Govern. 

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

Li acceptem el prec. 

Li ho explico, el mecanisme principal és que posarem una patrulla específica de la 
Guàrdia Urbana dedicada en exclusiva a aplicar el compliment de la normativa. 
Aquesta patrulla es mourà òbviament per les zones més saturades d’aquest tipus de 
vehicles, com són el Gòtic i la Barceloneta, però sense descuidar els altres barris. 

No és un recurs únic: la resta de les patrulles de la Guàrdia Urbana, quan vegin un 
incompliment també, òbviament, faran executar la normativa. I a més els agents cívics 
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desplegats pel districte també faran la seva feina, que és informar i avisar els usuaris 
en cas d’incompliment. 

I també estem d’acord, els acceptem el prec, a presentar als consells de barri 
posteriors a l’estiu les dades i el balanç d’aplicació de la normativa. 

També li vull fer cinc cèntims de la normativa i una miqueta també del que ha passat, 
la situació en què estem. Com sap, hem aprovat fa poc més d’un mes, ho ha dit vostè, 
i després de dos anys de treball, una normativa que principalment servirà per posar 
ordre en els desgavells que ens van deixar vostès. Això ho dic, crec que és clar. Van 
incentivar que proliferessin sense control donant uns permisos de circulació 
absolutament inconsistents jurídicament, segons ens han dit quan entrem, i van 
permetre que s’obrissin comerços de lloguer de vehicles que per la seva ubicació 
incomplien els mateixos permisos que donaven. 

Jo ja sé que per vostès l’important és deixar la gestió de la ciutat a l’autoregulació del 
mercat, però li dic que això que han fet és una enorme «xapussa». 

Gràcies. 

La presidenta dona la paraula al grup proposant. 

El Sr. César Martínez López 

No sé ben bé a què fa referència, perquè em sembla que la modificació de 
l’Ordenança de circulació, quan Convergència i Unió estava al Govern, Iniciativa la va 
votar a favor. Llavors, no sé si es refereix a això o no. Ho desconec. En tot cas, jo no hi 
era i jo sóc ara aquí. 

Li agraeixo que m’acceptin el prec. I els desitjo molta sort per saber com s’aplicarà 
quan parlem de la velocitat d’aquests vehicles. Entenc que la patrulla portarà un 
dispositiu que pugui mesurar aquesta velocitat. Els desitjo molta sort per decidir què és 
això del «moment d’alta intensitat», ho haurien d’especificar potser una miqueta més, o 
ens ho explicaran als consells de barri, suposo. I, bé, temes com els cinc metres en 
línia recta i el metre respecte dels vianants, suposo que anirem amb una cinta mètrica 
mesurant-ho. 

Molta sort. Gràcies per acceptar el prec. 

La presidenta dona la paraula al Govern. 

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

El que li he dit és que, el tema dels vehicles de mobilitat personal (VMP), el creixement 
exponencial va ser durant el seu mandat. Ja sé que vostè no hi era, però en principi la 
manera de donar permís era a partir d’un permís específic a cada una de les 
empreses. 

c) Preguntes 

16. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC-AM sobre 
quines actuacions ha realitzat el Districte de Ciutat Vella per tal d’evitar i 
solucionar les ocupacions delinqüencials que s’han produït en pisos 
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subjectes al Pla d’acció de la plaça Salvador Seguí - carrer d’en Robador 
2015-2019, en especial en aquells que són propietat municipal 

La presidenta dona la paraula al conseller d’Esquerra Republicana perquè formuli la 
pregunta. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Quines actuacions ha realitzat el Districte per tal d’evitar i solucionar les ocupacions 
delinqüencials que s’han produït als pisos subjectes al Pla d’acció de plaça Salvador 
Seguí - carrer d’en Robador, en especial en aquells que són de propietat municipal? 

La presidenta dona la paraula al Govern. 

La Sra. Eva Alfama i Guillén 

L’Ajuntament té mecanismes per evitar les ocupacions d’edificis públics, entenc que el 
que han de fer és dedicar-se a resoldre problemes d’habitatge. Tenim vigilància de 
seguretat, que va passant cada dia pels habitatges que tenim, i en especial per la zona 
de Salvador Seguí, que ja sabem que en tenim una bona colla acumulats, que estan 
buits perquè estan en procés d’adjudicació, perquè s’estan rehabilitant o perquè 
encara els llogaters no hi han entrat. Llavors, així detectem al més aviat possible 
qualsevol ocupació. Quan és així, activem el desallotjament. 

Hi ha un servei municipal en aquests casos que valora quin tipus d’ocupació és, si són 
persones vulnerables o delinqüencials. En el cas que siguin delinqüencials, s’activa el 
procés de desallotjament exprés perquè puguin anar al més ràpid possible i recuperar 
la propietat del pis. I en el cas que siguin vulnerables, es treballa per aconseguir un 
itinerari social i trobar solucions i la sortida. De fet, al carrer Robador justament teníem 
un edifici públic amb una ocupació de persones vulnerables que s’ha solucionat amb la 
sortida voluntària. 

Amb els privats, és la propietat la que ha d’activar l’actuació, llavors va per la via penal 
i, si és una investigació policial, té també la seva via. 

Tanmateix, encara que no tinguem un marge directe quan és propietat privada, sí que 
ens hem anat reunint els darrers mesos amb diferents propietaris o representants de 
comunitats de propietaris de la zona i hem intervingut fent mediacions, que han sigut 
«exitoses» en alguns casos. 

I en els darrers temps, des de l’àmbit més policial, s’ha intervingut a una de les finques 
i a la zona del voltant a tres més. O sigui, és una tasca que es va fent. 

Actualment no ens consta que hi hagi cap ocupació delinqüencial en edifici públic a la 
zona. 

La presidenta obre el torn d’intervenció dels veïns. 

El Sr. Antonio Cuesta (en nom de l’Associació de Veïns d’Illa Robador) 

Bona nit de nou. En relación con Robador, 33, que es el edificio en el cual ahora 
mismo hay vecinos…, siete inquilinos que tenían contrato, por lo tanto, hay vecinos 
dentro de ese edificio, que es de propiedad municipal, y diecisiete pisos que están 
ocupados, no entiendo que pasen todos los días y que tengan la luz de la escalera 
apagada durante una semana. O sea, pasan todos los días y de pronto está sin luz de 
escalera y tienen que ir con linternas durante una semana, quince días, un mes. Pues 
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no pasan todos los días. Y, si pasan, claro, a las doce de la mañana no tienen que 
encender la luz de la escalera. Eso puede ser. 

Por otro lado, es gente que está viviendo realmente en una situación muy complicada. 
Hay viviendas ocupadas donde los vecinos, más o menos, se comportan, pero hay 
otros que están actuando con una mala leche impresionante, y donde hay 
enfrentamientos físicos. Eso es muy preocupante. Y esa familia continúa ahí, sobre 
todo la que genera esos problemas. A lo mejor es el momento de tomar otras medidas.  

Eso en cuanto a lo que son pisos ocupados. 

Pero lo que también a los vecinos de la illa Robador nos preocupa, y del entorno, son 
los edificios que están cerrados, como el número 43, que lleva más de once años, que 
son los que yo llevo ahí viviendo, y ese bloque está cerrado. Es municipal. ¿Once 
años? Estamos ante una situación de emergencia social a nivel de vivienda, ¿y once 
años cerrado? 

Luego está el número 25 y luego está el número 27. Estos llevan menos años, pero allí 
están cerrados y sin ocupar, y sin movimiento ninguno. Sí que veo de vez en cuando a 
la persona que hace esos movimientos de control para que no sean ocupados. Eso sí 
que es verdad. 

El Sr. Cristian (en nom de l’Associació de Veïns d’Illa Robador) 

Hola, bona nit. Respecte al que deia l’Antonio, potser per prevenir l’ocupació d’aquests 
habitatges també seria interessant accelerar tot aquest procés de rehabilitació o obra. 
Hi ha algun pis, el número 45, que em sembla que el va adquirir l’Ajuntament ja 
gairebé fa dos anys, ara mateix he començat a veure que hi ha alguns operaris 
començant a treballar. No sé quins són els processos o el projecte que s’ha de 
presentar, però que es tracta d’un pis, no es tracta de tot un edifici, i que seria bo per 
prevenir mals majors intentar d’alguna manera començar a moure fils per accelerar tot 
aquest procés des que adquiriu un habitatge fins que es comença una rehabilitació. 

Moltes gràcies. 

La presidenta dona la paraula al conseller d’Esquerra Republicana. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Vostès saben que un cop s’ocupa un pis amb finalitats delinqüencials comença un 
calvari que pot durar mesos, que pot durar anys, encara que no sigui delinqüencial, 
eh?, un calvari que el pateixen els veïns, que el pateixen els veïns d’illa Robador, i que 
van passant els mesos i van alertant d’això. 

La qüestió és que nosaltres trobem a faltar un protocol anterior al fet que s’ocupin els 
pisos, perquè un cop ocupat sí que hi ha tot un protocol a seguir, que és molt llarg, 
però a evitar l’ocupació és al que crec que haurien de ficar tots els seus esforços, 
perquè tot el Raval està així. No és una qüestió que ho pateixin només ells, ells 
pateixen..., bé, aquesta gent són uns herois, aquesta hora, que són quasi les dotze, i 
no és un dia, és dia rere dia. Però hem sentit abans uns altres veïns del Raval, uns 
altres i uns altres; i el que és més greu és que d’aquí a dos mesos tornarem a sentir 
uns altres més, o els mateixos. Aleshores, el que ens està passant és que és una taca 
que es va estenent. Estem tot el districte igual. I, per tant, cal modificar els protocols de 
prevenció perquè això no passi. 
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La presidenta dona de nou la paraula al Govern. 

La Sra. Eva Alfama i Guillén 

El 33 sí que ens havia arribat, i és veritat que fa dies, estem preparant el projecte de 
rehabilitació i també de posar la llum mentrestant, perquè això de la rehabilitació triga. 

Quaranta, 45: s’ha aprovat ja la partida pressupostària de rehabilitació.  

Amb aquest Pla de veïnatge que hem fet ja estem diagnosticant trenta finques on hi ha 
conflictes de convivència per anar intervenint. 

I, l’última cosa, totalment d’acord que la millor prevenció és que hi hagi veïns vivint, i, 
per tant, tenir edificis que..., i això en un any no es pot fer, bé, perquè no, perquè hi ha 
obra, perquè hi ha contractes, són molts diners, són contractes públics, al·legacions, 
etc. I aquí estem, i per això hem ampliat..., quinze persones que treballaran en 
rehabilitació i tota la injecció de diners del Pla de barris, que entra també en... I en això 
teniu tota la raó. 

d) Seguiment de proposició 

17. Seguiment de la proposició presentada pel Grup Municipal ERC-AM aprovada 
al Consell de Ciutat Vella de 10 de març de 2015 en relació amb l’adquisició 
de l’edifici de la Clínica Barceloneta i la creació de pisos tutelats i un espai 
sociosanitari als baixos, perquè s’informi de l’estat de la situació actual de 
les actuacions que s’han dut al respecte i dels terminis previstos per a fer 
efectiu el compliment de la proposició aprovada 

La presidenta dona la paraula a la consellera d’Esquerra Republicana. 

La Sra. Maria Josep López Samper 

Volem que s’informi quin és l’estat de la situació actual de l’adquisició de la Clínica 
Barceloneta, de quines han estat les actuacions que s’han dut al respecte i de quins 
són els terminis previstos per fer efectiu el compliment de la proposició aprovada. 

La presidenta dona la paraula al Govern. 

La regidora 

Com saben i vam parlar abans que presentessin la proposició, estàvem en converses 
amb la propietat amb la voluntat d’adquirir l’edifici. Es continua amb aquestes 
converses amb la propietat amb la possibilitat de fer una permuta amb un altre 
equipament municipal que està en una altra zona de la ciutat. 

I ara mateix continuem aquí, pendents que la propietat s’ajusti a uns requeriments que 
li hem fet per poder tirar endavant la permuta. I encara no tenim més novetats. I, per 
tant, com que aquí hi ha dos actors, el Govern, l’Ajuntament i la propietat, no li puc 
donar un calendari concret. 

La presidenta dona de nou la paraula a la consellera d’Esquerra Republicana. 
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La Sra. Maria Josep López Samper 

Jo no ho sé, però des del 2015 fins ara són moltes converses que hauràs portat amb la 
propietat, i nosaltres vam fer aquesta proposició i va ser aprovada per tots i 
consensuada per les dues associacions de veïns de la Barceloneta, perquè sabem 
que hi ha un problema molt greu i que no podem oblidar, i que fa referència a la 
població més vulnerable. Parlem dels veïns que es troben a l’habitatge sense o poc 
accés a la via pública, persones que pel seu perfil necessiten urgentment uns 
habitatges tutelats, i ho saps positivament, perquè ets del barri. 

Creiem que és del tot necessari solucionar amb la màxima celeritat la situació 
d’aquestes persones. Cada dia que passa és un dia més sense sortir de casa i sense 
gaudir de l’espai lliure. I no em parlis del programa de millora de la qualitat de vida, 
parlarem un altre dia d’això. 

La presidenta dona de nou la paraula a la regidora. 

La regidora 

Ara no sé a quin programa et refereixes. Però, en tot cas, jo crec que estem parlant 
d’un actor privat, que s’ha d’avenir a aquesta negociació. Jo crec que és bon senyal 
que no hagin venut a un altre. Vol dir que és ferm el seu compromís d’aquesta 
negociació amb l’Administració pública, perquè, si no, haguessin pogut fer l’oferta a un 
altre que no fos l’Ajuntament. Però aquí no podem obligar-los a fer, sinó que ens hem 
de seure amb ells a negociar, i estem en tràmits, i jo crec que està anant 
satisfactòriament bé, lent, però satisfactòriament bé la conversa. 

Torn obert de paraules 

La presidenta comunica que hi ha una petició de paraula per part del col·lectiu de 
Putes Indignades, al qual dona la paraula. 

La Sra. Janet Mérida (en nom de Putes Indignades) 

Buenas noches a todos. Me agrada saludarlos. Y veo que ya han pensado en la 
campana electoral, ¿no?, ya empezaron los motores a calentarse aquí, a sacar las 
espadas para ver lo que pasa. 

Yo creo que basta ya de estigmatizar el Raval, de crear más alarma social de la que 
hay realmente, porque quisiera saber cuántos homicidios hay, cuánta realmente 
violencia existe. Creo que basta ya de utilizar la precariedad como un método de 
seguimiento, porque se nos acusa de que somos pobres y por eso mismo no tenemos 
que salir de la calle, de tal manera que se exige a las instituciones que a los colectivos 
vulnerables se nos persiga, pido que también se persiga a los que cobran el 3% y a los 
que se llevan sobres de quinientos euros. Creo que todo el mundo sabe la corrupción 
que existe en la institución, desde la corona hasta la más baja. Pero basta ya de 
criminalizar y estigmatizar a un barrio que es digno, que es fuerte, y sobre todo 
soberano. 

Por último, decirles que mañana quedan invitados todos al puti-vermut, de 13.30 a 
15.30, en el cual hacemos una visibilización de la no violencia machista. Por eso hoy, 
cuando le gritaron a la señora regidora, me levanté y me parece que era justo, por 
parte de la presidenta…, esa actitud no venía a caso, ¿no?, porque no se puede 
tolerar la violencia, ni una mitja, como se dice, tolerancia cero. 
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